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رئیسی در آیین روز ملی نخبگان:

حرف های نو شنیده شود

وی وارداتی  تعیین قیمت خودر
 محل جدید دعوای نهادها

وزیر نفت با اشاره به سفر معاون اول رئیس جمهور به بلاروس خبر داد
وابط اقتصادی   مسیر جدیدی برای توسعه ر

وشیمی در حوزه نفت، گاز و پتر

پیش بینی نرخ دلار تا پایان سال

خ ارز تداوم خواهد داشت ثبات نر
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بر پایه یک قتل نمی توان به یک قوم برچسب زد
محمدرضا جوادی یگانه الف( قتل فجیع داریوش مهرجویی کارگردان شــهیر 
ایرانی و همســرش، که در آن انگشت اتهام به سمت به کســی است که فارسی حرف 
می زد »ولی لهجه ایرانی نداشت«، بار دیگر مساله افغانســتانی های مهاجر در ایران 
را مهم کرده است.قاعدتا باید تا زمان پیدا شــدن قاتل، از برچسب زدن به اقوام پرهیز 
کرد، اما چون افــکار عمومی منتظر پیدا شــدن قاتل نخواهد شــد و تصمیم خود را 
خواهد گرفت، توجه به برخی نکات که مساله ای بر مسائل فعلی نیفزاید اهمیت دارد. 

یادداشت

تجارت

 نایب رییس انجمن علمی تجارت الکترونیکی 
گفت که با رفع موانع ســر راه توســعه تجارت 
الکترونیکــی، می توان ســهم آن از کل اقتصاد 
را بــه ۲۰ درصد رساند.»ســعید محمدی« در 
رویداد روز ملی تجــارت الکترونیکــی افزود: 
از روزهــای نخســت شــکل گیری تجــارت 
الکترونیکی در کشور، مشــخص بود که ایران 

می تواند در این زمینه موفق عمل کند.
وی بیان داشت: ایران جزو نخستین کشورهایی 
بود که تجارت الکترونیکی در آن شکل گرفت، 
اوایل دهه 8۰ در ترکیه، عربســتان و پاکستان 
تجارت الکترونیکی وجود نداشت، در حالی که 

ایران این بازار را داشت و در آن موفق بود.
محمدی ادامــه داد: اکنون بیــش از ۱۰۰ هزار 
فروشــگاه اینترنتی فعــال در ایــران فعالیت 

دارند و در هیــچ صنعت دیگری شــاهد وجود 
این حجم از فعال اقتصــادی و رقابت پذیر بودن 
این حوزه نیستیم.وی خطرنشــان کرد: از نظر 
عمق تکنولوژیک، دانش فنی و زیرساخت های 
تجــارت الکترونیکی، با جــرات می توان گفت 
شرکت های ایرانی در حوزه های مختلف نه فقط 
از بزرگ ترین مجموعه هــای منطقه خودمان 
عقب نیســتند، بلکــه از همه جلوتر هســتند.

نایب رییس انجمن علمــی تجارت الکترونیکی 
گفت: همه این  مســائل بالا بودن قابلیت رشد 
در شرکت های ایرانی را نشان می دهد و یکی از 
معدود فرصت های طلایی اســت تا ایران بتواند 

جایگاه خود را تثبیت کند.
وی ادامــه داد: در برخــی از حوزه هــا ماننــد 
تاکســی های اینترنتــی و حمل ونقل فرصت 

خوبی داریم و ســهم تجــارت الکترونیک از آن  
بازارهای زیاد شــده و موفق بودیم. اما در حوزه 
خرده فروشی اینترنتی، موفقیت ما در مقایسه 

با سایر کشورها خیلی چشمگیر نبوده است.
محمدی افزود: امروز در کشورهای مختلف بازار 
خرده فــروش به خرده فروش از مســیر فروش 
اینترنتی انجام می شــود. بازار خرده فروشــی 
اینترنتــی در ایران چیزی حــدود چهار درصد 
است که به نســبت کشــورهای همسایه عدد 
بسیار پایینی اســت و به طور مثال ترکیه در این 
بخش سهم ۲۰ درصدی از کل اقتصادی را دارد.

این مقام صنفی تاکید کــرد: دلیل پایین بودن 
این سهم، موانعی اســت که در این بخش وجود 
دارد که با برداشته شــدن آنها می توانیم شاهد 

رشد تجارت الکترونیکی در کشور باشیم.

ونیکی وم رفع موانع کسب وکارهای برخط برای دستیابی به سهم ۲۰ درصدی از تجارت الکتر لز

 آگهي مناقصات عمومي یک مرحله اي 
همزمان با ارزیابی )فشرده(

شركت توزیع نيروي برق استان كردستان

Rتاریخ دریافت موضوعشماره مناقصه
اسناد

آخرین مهلت 
ارسال پاكات الف

آخرین مهلت بارگذاري 
پاكات در سامانه

تاریخ ارجاع به كمیته فنی 
بازرگانی جهت ارزیابی كیفی

بازگشایي پاكات
الف و ب و ج

میزان سپرده شركت 
در مناقصه )ریال(

1
1402-78

 )ت 45 و 60(
تعمیرات ونگهداري مراكز اتفاقات 
شهري وروستایی شهرستان بیجار

 1402/07/24
لغایت 

1402/07/29

ساعت 13
1402/08/13

ساعت 19:00
1402/08/13

ساعت 08:00
1402/08/14

ساعت 08:30
1402/08/21

3,829,000,000

2
 1402-79
)ت 48 و 61(

تعمیرات ونگهداري مراكز اتفاقات 
3,476,000,000شهري وروستایی شهرستان بانه 

3
1402-80

 )ت 49 و 62 (
تعمیرات ونگهداري مراكز اتفاقات 
3,476,000,000شهري وروستایی شهرستان مریوان

4
 1402-81
)ت 52 و 65(

تعمیرات ونگهداري مراكز اتفاقات 
2,768,000,000شهري وروستایی شهرستان سروآباد 

5
 1402-82
)ت 51 و 64(

تعمیرات ونگهداري مراكز اتفاقات 
3,829,000,000شهري وروستایی شهرستان قروه

مناقصه گزار: شركت توزيع نيروي برق استان كردستان
نوع تضمين : صرفاً به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به حساب شماره 0107500667006 يا شبای IR220170000000107500667006   نزد بانك  ملي  شعبه  مركزي  سنندج بنام شركت توزيع برق استان كردستان  

محل دریافت اسناد : شرايط مناقصه عمومي و مدارك مرتبط در آدرس www.setadiran.ir    قابل دانلود ميباشد.
محل تحویل پاکات الف : دفتر حراست و امور محرمانه شركت توزيع نيروي برق استان كردستان واقع در سنندج، بلوار جانبازان، سايت اداري

هزينه درج دو نوبت آگهي بعهده برندگان مناقصه ميباشد.
ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است.

براي كسب اطلاعات بيشتر به سايت توانير ) )www.tavanir.org.ir شركت توزيع برق )www.kurdelectric.ir( يا سايت پايگاه ملي مناقصات )iets.mporg.ir( مراجعه و يا با شماره تلفن هاي 9-33283601– 087 داخلي  
2074 تماس حاصل فرماييد.

 به شماره  1402-78)ت 45 و 60( الی 82-1402 )ت 51 و 64 (

تاريخ چاپ نوبت اول 1402/07/24  )سراسري( 
تاريخ چاپ نوبت دوم 1402/07/25 )سراسري(

تدوم
نوب

  آگهي مزایده عمومي

   جواد خلج طایفه- شهردار الوند  

 شهرداری الوند در نظر دارد فروش ضايعات و واگذاری )اجاره( فيکسچرهای تبليغاتی سطح شهر الوند را از طريق مزايده عمومي به اشخاص واجد شرايط واگذار نمايد لذا متقاضيان 
می توانند از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به شماره  مزايده 1002005100000001 و 5002005100000001    به شرح ذيل اقدام نمايند 

1- کليه مراحل بارگذاری اسناد  مزايده از دريافت اسناد مزايده تا ارائه پيشنهاد مزايده ، مزايده گر و بازگشايی پاکات ها از طريق درگاه سامانه سامانه ستاد الکترونيکی دولت)ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مزايده گر در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت 

شرکت در مزايده محقق سازند
2- شهرداری در رد يا قبول هر  يک از پيشنهادات مختار است

3- هزينه نشر اگهی و سامانه ستاد بر عهده برنده مزايده می باشد
4-در صورتيکه برندگان منتخب حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتيب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد

5-ساير اطلاعات و جزئيات مربوط به مزايده در اسناد )سامانه ستاد( مزايده مندرج می باشد
6-تاريخ انتشار مزايده در سامانه روز سه شنبه مورخ 08/02/ 1402 می باشد

7-مهلت دريافت اسناد مزايده تا ساعت 19  روز شنبه مورخ 1402/08/06 می باشد
8-مهلت ارائه پيشنهادات تا ساعت 14 روز چهارشنبه مورخ 1402/08/17 می باشد

9-زمان بازگشايی پاکات ساعت 8 روز پنجشنبه مورخ 1402/08/18 می باشد
10-اطلاعات تماس دستگاه مزايده گر جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مزايده و ارائه پاکات 

الف: آدرس: استان قزوين- شهر الوند- بلوار شهرداری- شهرداری الوند واحد امور قراردادها شماره تماس 02832222122 داخلی 199
ب- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه 41934-021 و دفتر ثبت نام 88969737 و 021-85193768 

نحوه انجام كارعنوان مزایدهردیف

مزایده عمومیفروش ضایعات1

مزایده عمومیواگذاری)اجاره( فیکسچرهای تبلیغاتی سطح شهر الوند2

   تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/25
تاریخ انتشار نوبت دوم:  1402/08/02  

شناسه آگهی: 1586103
نوبت اول



کنعانی در نشست خبری:

جنگ علیه ساکنین غزه باید فورا تمام شود

رئیسی در آیین روز ملی نخبگان:

حرف های نو شنیده شود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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قادری مطرح کرد
سیاست اقتصادی همسوی ایران و عراق

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: حذف دلار از مبادلات 
تجاری عراق می تواند مکمل سیاســت های اقتصادی ما باشد، چرا که 
جهت گیری اصلی ایران هم این اســت کــه دلار را از مبادلات تجاری 
خود حذف کند.جعفــر قادری دربــاره تأثیر حــذف دلار از مبادلات 
تجاری عراق بر بازار ارز ایران، اظهار داشت: میان دو کشور ایران و عراق 
پیوندهای اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و مذهبی زیادی وجود دارد، به 
گونه ای که هر سال چند میلیون ایرانی در مراسم اربعین حسینی که در 

عراق برگزار می شود، شرکت می کنند.
وی با اشــاره به اینکه در اربعین امســال تجربه خوبی داشتیم مبنی بر 
اینکه توانســتیم نیازهای ارزی خود را از طریق بانک مرکزی عراق و با 
گرفتن دینار حل کنیــم، گفت: اگر در آن مقطــع زوار ایرانی متقاضی 
دریافت دلار می شــدند، در بازار ارز ما تنش ایجاد می شــد و قیمت ارز 
به شدت افزایش پیدا می کرد.عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: در صورتی که معامله با دلار در عراق ممنوع 
شــود، قاعدتاً مســافران به ویژه زوار ایرانی برای تأمین نیازهای خود 
متقاضی دریافت دینار خواهند شــد که تأمیــن آن برای بانک مرکزی 

ایران آسان تر از دلار است.
نماینده مردم شــیراز در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: از سوی 
دیگر مســافران و زائران عراقی زیادی هم به ایران ســفر می کنند و اگر 
ارتباط پولی دوجانبه بین ایران و عراق ایجاد شود، ما ریال می دهیم و از 
آنان دینار می گیریم و دو کشور از این طریق می توانند دلار را از چرخه 
مبادلات دوجانبــه خود حذف کنند.قادری تصریح کــرد: به طور کلی 
اگر دلار را از مبادلات تجاری خود حذف کرده و با هر کشــوری پیمان 
پولی دوجانبه برقرار کنیم، به مرور سلطه دلار به پایان می رسد و قطعاً 
در خنثی ســازی تحریم ها هم اثر دارد. ما اگر با کشورهایی چون عراق، 
چین و روسیه پیمان پولی دو جانبه منعقد کنیم، هم اقتصاد ایران و هم 
این کشورها تثبیت و تحریم های آمریکا و کشورهای همراهش در این 

زمینه راه به جایی نمی برد و خنثی می شود.
وی گفت: حذف دلار از مبادلات تجاری عراق می تواند مکمل و همسو 
با سیاست های اقتصادی ما باشد، چرا که جهت گیری اصلی جمهوری 
اســلامی ایران هم این اســت که دلار را از مبادلات تجاری خود حذف 
کند و مراودات تجاری خود را با پیمان های پولی دوجانبه یا چندجانبه 

انجام دهد.

۵۰ درصد مردم از یارانه بنزین برخوردار نیستند
عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شــورای اســلامی به بیان 
توضیحاتی درباره ایده توزیــع یارانه بنزین به هر کــد ملی پرداخت و 

گفت اجرای این کار به عدالت نزدیک تر است.

حسینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس 
شورای اسلامی، درباره ایده مطرح شده در خصوص توزیع یارانه بنزین 
به هر کد ملی به جای شــخص گفت: این ایده که یارانه بنزین به جای 
خودرو به هر کد ملی تخصیص پیدا کند به این دلیل که ۵۰ درصد مردم 
از این یارانه برخوردار نیستند و این شیوه توزیع یارانه بی عدالتی است، 

کاملًا درست است.
وی در ادامه بیان کرد: این یارانه پنهان بنزین فقط به بخشــی از جامعه 
تخصیص پیدا می کند و همین بخش هم به صورت متفاوت از این یارانه 
برخوردار می شــوند. اینکه یارانه بنزین را به کل مردم تعمیم دهیم کار 
صحیح و درســتی اســت. البته باید در نحوه اجرا دقت عمل لازم انجام 

شود به نحوی که به هدفی که می خواهیم درست برسیم.
این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: اعتبار این ســوخت در کارت 
افراد شارژ می شود ولی بایستی تاریخ مصرف مشخصی هم داشته باشد 

که بنزین در کارت حبس نشود و یک مهلت داشته باشد.
حاجی دلیگانی ادامه داد: این حرکت اقدام خوبی اســت ولی در نحوه 
انجام نیازمند کار مطالعاتی بیشــتری است. ما برای رفع ناترازی بنزین 

چندین اقدام را با هم پیش ببریم تا به نتیجه برسیم.
وی خاطر نشان کرد: یکی از اقدامات تخصیص سهمیه بنزین به هر کد 
ملی اســت و اقدامات دیگر اجرای قانون هوای پاک است و باید در این 

راستا خودروهای با مصرف سوخت بالا و فرسوده از رده خارج شوند.
این نماینده مجلــس یازدهم توضیح داد: در این ایــده مقرر بود دولت 
ســهمیه بنزین افرادی را که فاقد خودرو هســتند، در آخر ماه بردارد و 
به جای آن کارت بانکی افراد را شارژ کند تا آن ها بتوانند کالا خریداری 
کنند. یکی از اهداف اصلی این طرح اســتفاده همه مردم ایران از یارانه 
انرژی است. در وضعیت کنونی افرادی که ماشین ندارند عملًا بهره ای از 
یارانه انرژی ندارند، اما با تصویــب و اجرای این طرح این افراد می توانند 

یارانه بنزین خود را بفروشند و از این طریق درآمدی حاصل کنند.
عضو کمیســیون حقوقی و قضائی مجلــس افــزود: در بحث خودرو 
بایستی ارجحیت به خودروهایی داده شــود که سوخت کمتری دارند. 
در بحث نصب موتورهای گاز سوز در خودروها هم باید ورود شود و یک 

کار تحقیقاتی و پژوهشی برای آن انجام شود.
حاجی دلیگانی خاطرنشان کرد: باید خودروهای مردم گاز سوز شود و 
هزینه تعمیرات خودرو با این شیوه اگر کاهشی باشد هیچ دلیلی ندارد 
که مردم از خودروی گاز ســوز اســتفاده نکنند. از ســوی دیگر باید به 
سمت توسعه پالایشگاه ها و پترو پالایشگاه ها برویم البته لازمه آن این 

است که در تولید گاز تلاش شود.

فرمانده نیروی زمینی ارتش:
ارتش همواره در تمامی بحران ها در کنار مردم 

ایستاده است
امیر ســرتیپ کیومرث حیدری گفت: نیروی زمینی ارتش همیشــه 
آمادگی دارد تا در شرایط سخت و بحران ها برای ارائه خدمت و کمک به 

مردم وارد عمل شود.
 امیر سرتیپ کیومرث حیدری، فرمانده نیروی زمینی ارتش در جلسه 
انعقــاد تفاهم نامه همکاری مشــترک کمیته امداد و نیــروی زمینی 
ارتش در حوزه مردم یاری و پیشــرفت و آبادانــی مناطق کم برخوردار 
کشور که با حضور سید مرتضی بختیاری، رئیس کمیته امداد حضرت 
امام خمینی )ره( در ســتاد این نیرو برگزار شــد، با اشاره به مردم یاری 
ارتش در لحظات سخت و بحران ها گفت: نیروی زمینی ارتش همیشه 
آمادگی دارد تا در شرایط سخت و بحران ها برای ارائه خدمت و کمک به 

مردم وارد عمل شود.
وی با اشــاره به اصول فرماندهی در نیروی زمینی ارتش اظهار داشت: 
اصول فرماندهی در نیروی زمینی ارتش بر ســه اصل ولایت محوری، 
عدالت محوری و شایسته سالاری بنا شده است و در کنار این اصول 3۱ 
طرح لبیک را به عنوان فروع فرماندهی در نظر گرفته شــده تا نیازهای 
عامه کارکنان این نیرو برطرف شود که شامل طرح هایی برای توجه به 

ازدواج، خانواده ها، بیماران صعب العلاج و... است.

تریبون

 وزیر کشــور گفت: تلاش برای افزایش مشــارکت در 
انتخابات مســئولیت همگانی برای افــراد، گروه های 
سیاســی و معتقدین اســت که در تبییــن ضرورت 
مشــارکت هرچه بیشــتر مردم عزیز در صحنه ایفای 

نقش کنند.
 احمــد وحیدی در حاشــیه جلســه با اســتانداران، 
فرمانداران و شــهرداران کلانشــهرهای ۱۱ اســتان 
کشــور در جمع خبرنــگاران گفت: بحــث انتخابات 
به عنوان مهم ترین وقایع ســال جــاری خواهد بود و 
مســئولیت های گوناگونی برابر مولفه های چهارگانه 

سلامت، مشارکت، امنیت و رقابت در دستور کار است.
وزیر کشور اضافه کرد: کارهای انتخابات در حوزه های 
اجرایــی و اداری به تا الان به خوبــی و طبق قانون جلو 

رفته و هیات های اجرایی بــه طور کامل در 
همه سطوح تشــکیل شده اســت. نظرات 
دســتگاه های ۶گانــه برای تاییــد مدارک 
داوطلبان و همچنیــن اعتراضات متقاضیان 
دریافــت و رســیدگی شــد و وارد مرحله 
جدیــدی از انتخابات برای ثبــت نام نهایی 

داوطلبان شدیم.
وی افزود: مرتباً جلسات مختلفی برای تبیین و توجیه 
برگزار می شود که در این جلسه هم همین موضوعات 
مورد بررســی قرار گرفت. جلســه امروز بــا محوریت 
افزایش مشارکت و زمینه سازی های لازم برای افزایش 
مشــارکت بود. این جزو افتخارات جمهوری اسلامی 
ایران اســت که همــواره ملاک آن شــرکت و حضور 

هرچه بیشتر مردم بوده که البته در کنار آن 
سلامت، امنیت و رقابت ســالم بین نامزدها 

شکل خواهد گرفت.
وحیدی تأکید کــرد: زمینه برای ظکت همه 
طیف های مختلف فکــری، احزاب و گروه ها 
وجود دارد و هــم تامین امنیــت لازم برای 
برگزاری انتخاباتی امن از سوی دستگاه های 
امنیتی فراهم اســت. همه اینها باید منجر به افزایش 
مولفه مشارکت شود که در دستور کار است؛ البته این 
مســئولیت همگانی برای افراد، گروه های سیاســی و 
معتقدین است که در تبیین ضرورت مشارکت هرچه 
بیشــتر مردم عزیز در صحنه ایفای نقش کنند. ما هم 
به عنوان دســتگاه اجرایی و اداری باید وظیفه خود را 

انجام دهیم.وزیر کشــور یادآور شد: ثبت نام نهایی هم 
به شــکل غیرحضوری خواهد بود و از ۲۷ مهر شــروع 
شده و تا 3 آبان ادامه دارد. همه کسانی که در پیش ثبت 
نام تایید شدند را تشویق می کنیم تا در ثبت نام نهایی 

حضور پیدا کنند.
وی افزود: در مرحله اول )پیش ثبت نام( با ۶ دســتگاه 
مکاتبه کردیم. بیشــتر آنها احراز خوداظهاری بود که 
خود متقاضیــان اعلام کــرده بودند. البتــه پرونده و 
سوءســابقه متقاضیان هم از طریق دســتگاه قضایی 
احراز شــد. به شــکایت های کســانی که به این اعلام 
اعتراض داشــتند رســیدگی کردیم که نتیجه آن از 
طریق کد پیگیری که در اختیار داوطلبان قرار گرفته، 

قابل دسترسی خواهد بود.

وزیر

خریدار  ســخنگوی وزارت خارجه با بیان 
اینکه جنگ علیه ساکنین غزه باید فورا تمام 
شود، گفت: شاهد شرایط دردناکی در غزه، 
در پی حملات ناجوانمردانه صهیونیست ها 

به مردم مظلوم فلسطین هستیم.
 ناصر کنعانــی ســخنگوی وزارت خارجه 
در نشســت خبری، با اشــاره بــه تحولات 
غزه، اظهار داشت: شــاهد شرایط دردناکی 
در غــزه و در پــی حمــلات ناجوانمردانه 
صهیونیســت ها به مردم مظلوم فلسطین 

هستیم.
وی ادامه داد: متأســفانه ایــن روزها تاریخ 
بیش از ۷۰ ساله اشــغال صهیونیست ها در 
غزه در حال تکرار است و با واکنش طبیعی 

مردم فلسطین مواجه هستند.
ســخنگوی وزارت خارجــه بیان داشــت: 
امروز فریــاد شــجاعت مردم فلســطین 
را از زبــان دختــران مظلوم فلســطین و 
چهره هــای خونین مردم غزه را مشــاهده 
می کنیم. ملت هــای جهــان می بینند در 
ورای شــعارهای حقوق بشــر چــه چهره 
دروغینی نهفته اســت. امروز در روز جهانی 
غذا صهیونیســت ها کودکان فلسطین را از 

ابتدایی ترین نیازها محروم کرده است.
کنعانــی عنوان کرد: جای بســی تأســف 
است که کســانی که مدعی دفاع از حقوق 
بشر هستند، امروز چشــمان خودشان را بر 

اینگونه حقایق و تصاویر بسته اند.
وی با طرح این ســوال که آیا حقوق بشــر 

شــامل حال مردم غزه و فلسطین می شود، 
افزود: آنانی که پرچم دروغین حقوق بشــر 
را در دســت گرفته اند باید پاسخ ملت های 
دنیا و افکار عمومــی را بدهند. امروز نقاب از 
چهره دروغین حامیان رژیم صهیونیســتی 

برداشته شده است.
کنعانی گفت: مسؤولیت کشورهایی که در 
کنار رژیم صهیونیستی قرار دارند به همان 
اندازه مســؤولیت رژیم صهیونیســتی در 

جنگ غزه است.
ســخنگوی وزارت خارجــه در حالــی که 
تصاویــری از جنایات رژیم صهیونیســتی 
در غــزه را بر دســت داشــت، گفــت: آیا 
کمیته حقیقــت یاب بــرای جنایات رژیم 

صهیونیستی تشکیل می شود.
کنعانی درباره تلاش ایران برای حل بحران 
غزه عنوان کرد: ایران تمــاس و گفت وگو با 
کشــورهای مختلــف دنیا و اثرگــذار را در 
دستورکار دارد. کشــورهایی که در شورای 
امنیت نقش دارنــد مثل چین و روســیه، 
وزیر امور خارجه با آنها مکاتبه انجام دادند. 
سازمان همکاری اســلامی می تواند نقش 

قابل توجه داشته باشد.

اقدامات دیپلماتیک ایران در حمایت 
از غزه

وی با اشــاره به اقدامات دیپلماتیک ایران 
افزود: گفت وگــو با نماینده ویــژه دبیرکل 
ســازمان ملل متحد در بیروت انجام شــد. 

همچنین مکاتباتــی با همتایــان صورت 
گرفت. در حوزه سیاســی و بین المللی، این 
موضوع را مورد تاکیــد قرار دادیم. تحرکات 
را با جدیت دنبال کردیم. قرار شــد کمیته 
اجرایی سازمان همکاری اسلامی در سطح 
وزرا در جده در مقر سازمان همکاری برگزار 
شود. تعداد قابل توجهی از وزرا برای حضور 
اعــلام آمادگی کردند. ســند و بیانیه ای در 

سطح وزرا منتشر خواهد شد.
کنعانی گفــت: در روزهای گذشــته ایران 
مواضع رســمی و علنــی خــود را درباره 
موضوع فلسطین اعلام کرد. اقدام حماس، 
پاســخ طبیعی در برابــر جــرم و جنایت 
صهیونیســت ها بود. تلاش برخی کشورها، 
برای تغییر جای ظالم و مظلوم اســت. رژیم 
صهیونیستی در میدان، بازی را واگذار کرده 
است. رژیم اســرائیل برای جبران شکست 
همه تلاش خود را به کار برده است. آنچه در 

غزه در حال رخ دادن است، ارتکاب جنایت 
جنگی و نقض فاحش حقوق بشر است.

وی ادامه داد: قطــع آب و غــذا و ممانعت 
از ورود غــذا بــا واکنش ملت فلســطین 
مواجه خواهد شد. این مســئولیت جامعه 
جهانی اســت که بــا اقدامات غیرانســانی 

صهیونیست ها مقابله کنند.
ســخنگوی وزارت خارجــه با بیــان اینکه 
اولویت فوری و درجه یــک، پایان دادن به 
کشــتار فلســطینیان در غزه است، گفت: 
جنگ علیه ســاکنین غزه باید فــوراً تمام 
شود. اکثریت شــهدا در غزه کودکان و زنان 

هستند.
وی تاکید کــرد: ایران متعهد بــه پیگیری 
حقوق مظلومــان در جهان اســت و ایران 
حقوق فلســطین را در دوران مختلف مورد 

پیگیری قرار داده است.
کنعانی درباره عادی سازی برخی کشورها 
با اسرائیل گفت: این اقدام از نظر ما غیرقابل 
قبول اســت و گفتیم این اقــدام کمکی به 
تحکیم ثبات و امنیــت در منطقه نمی کند. 
بارها گفتیم راهبرد رژیم صهیونیســتی در 
منطقه ایجــاد ناامنی اســت. آنانی که فکر 
می کردند عادی ســازی روابط با این رژیم 
می تواند بازدارنده جنایــات آنها علیه ملت 
فلسطین باشــد، اما آنچه در حال رخ دادن 
است نشــاندهنده آن است که تصورات آنها 
درســت نبوده اســت. اگر گمان می کردند 
در پرتو ایجاد روابط با رژیم می توانســتند 

امنیت خود را تأمین کنند شــاهدند که این 
رژیم از تأمین امنیت خود ناتوان است.

ســخنگوی وزارت خارجه دربــاره دیدار 
اســماعیل هنیه و امیرعبداللهیان در قطر 
افزود: مقاومــت باید درباره مســائل خود، 
تصمیــم بگیــرد. مقاومت تاکید داشــت 
که رژیم اســرائیل، حقوق اســرای ما را به 
رسمیت بشناســند و ما بارها هشدار دادیم 
که مســجدالاقصی خــط قرمز ما اســت. 
مقاومت انتظار دارد تا جامعــه بین المللی 
تلاش کند تا صهیونیست ها به جنایت خود 
علیه شهروندان فلســطینی پایان دهند و 
محاصره انسانی پایان یابد و کریدور انسانی 
باز شود. اعلام کردند مقاومت از توان نظامی 
در میدان برخوردار اســت. تاکید داشتند 
که از اجــلاس آتی در جــده، موضع قاطع 
درباره مقاومت ملت فلسطین خارج شود و 
مظلومیت ملت فلسطین به تصویر کشیده 

شود.
وی درباره ادعــای آمریکایی ها درباره ایران 
گفت: خیلی به اظهاراتی از این دست وقعی 
نمی نهیم. آنچه انجام شد اقدام جریان های 
مقاومت فلســطین در واکنــش به جنایات 
مستمر صهیونیست ها بود. طرح موضوعاتی 
از این دســت با انگیزه های سیاسی و واهی 
و تلاشی در جهت انحراف افکار عمومی در 
خصوص حمایت بی چــون و چرای آمریکا 
از این رژیــم در حملات جــاری علیه ملت 

مظلوم غزه و فلسطین است.

وزیر کشور: دعوت به مشارکت در انتخابات، مسئولیتی همگانی است

خریدار  رییس جمهور تاکید کرد: وجود 
جمــع نخبگانی در کنار مســئولان دولتی 
الزامی اســت، حتی اگر این جمع نخبگان 
با نظر و تصمیم مســئولان مخالفت کنند. 

حرف نو و جدید را باید در کشور شنید.
 حجت الاســلام ســید ابراهیم رییســی، 
رییس جمهــور در آییــن روز ملی نخبگان 
در سیزدهمین همایش ملی نخبگان، طی 
ســخنانی گفت: اگر کســی وطن دوست و 
مردم دوست نباشد و صرفاً فکر کند که من 
نخبگی دارم و کسب درآمد می کنم و کاری 
به مردم و مشکلات آنها و مسائل وطن ندارم 

به نظرم در این نخبگی باید تردید کرد.
وی اضافه کــرد: از مهم تریــن ویژگی های 
نخبگی این است که بداند نخبگی او مرهون 
هدایت خدا اســت و باید در راســتای وطن 
دوستی، مردم دوســتی و رفع مسائل مردم 

به کار گرفته شود.
رییســی با بیان اینکه باید زمینه برای رشد 
و تعالی پیشــرفت بــرای نخبــگان فراهم 
شــود تا خود او بتواند در شرکت های دانش 
بنیان فعالیت خوبی داشــته باشــد، گفت: 
ســرمایه های کشــور باید ارتقا یابد نه آنکه 
ســرمایه در جای خود محفــوظ بمانند و 
رشــد نکنند؛ لذا پاسداشت ســرمایه های 

خدادادی آن است که ارتقا یابند.
رییسی اظهار داشت: ما باید مسائل کشور را 

بشناسیم و برای حل آنها گام برداریم.
رییس جمهور گفــت: بنیــاد نخبگان در 
این خصوص بایــد طرح های نــو بیندازند 
و با نگاهــی جدید به دنبال حل مشــکلات 
کشــور باشــد.رییس قوه اجرایی کشــور 
اظهار داشــت: مردمی ســازی و شناسایی 
اســتعدادها و هدایت آنهــا موضوعی مهم 
است و باید معلوم شــود که مردمی سازی 

حوزه نخبگان چگونه است.
وی ادامه داد: باید کانون هایی در سراســر 
کشــور، اســتعدادها را بشناســند و آنها را 
هدایــت کنند.رییس جمهــور تاکید کرد: 
آغاز فعالیت شناســایی نخبــگان نباید در 
دانشــگاه باشــد بلکه باید از مدرسه شروع 
شــود و مدرســه ها باید محل شناســایی 

استعدادهای برتر باشند..
حجت الاسلام رییســی تصریح کرد: نکته 
مهم دیگــر حقوق متقابــل جامعه نخبگی 
و خود جامعه اســت، زیرا یک نخبه مسائل 

کشــور را به خوبی فهمیده و درک می کند 
و حتی بیش از دیگــران ایــن کار را انجام 
می دهد چون یــک رصد کننــده با اطلاع 
اســت. به عبارتــی دیگر یــک نخبه یک 
روشنفکر ملی اســت. چون بیش از دیگران 

متوجه مسائل کشور است.
وی با بیــان اینکه نخبگان ســرمایه بزرگ 
کشور هستند و این ســرمایه باید ارتقا پیدا 
کند، گفت: بنیاد ملی نخبگان مجموعه ای 
اســت که رهبر انقلاب با هدف شناســایی، 
هدایت و حمایت از نخبــگان ایجاد کردند 
و در این مــدت هم کارهــای خوبی در این 

زمینه اتفاق افتاده است.
رییســی تصریــح کــرد: در جایگاهی که 
قرار گرفتیم قله نیســت. باید تلاش کرد با 
اســتعدادهای برتر بــه جایگاه های برتری 
دســت پیدا کنیم. نخبگان سرمایه بزرگ و 

ثروت ملی هستند.
رییس جمهــور تاکید کرد: بایــد به خاطر 
نخبگان و اســتعدادهای برتــری که وجود 

دارند، سر بر آستان ربوبی بساییم.
وی افزود: تلاش نخبــگان، پدران و مادران 
و مربیــان و اســتادان و زمینه های رشــد 
و پیشــرفت در خانه، خانواده، مدرســه و 
دانشــگاه بسترهایی برای رشــد و تعالی به 
شمار می روند و هر کدام در نقش خود مثال 

زدنی هستند.
رییــس جمهور با اشــاره به آنکه ســرمایه 
بزرگ کشــور وجود نخبگان اســت، ادامه 
داد: در جایگاهی که قرار گرفتیم قله نیست 
لذا باید تلاش کرد با اســتعدادهای برتر به 
جایگاه های برتری دســت پیدا کنیم چون 
ما ســرمایه بزرگی در اختیــار داریم و آن 

نخبگان هستند.
حجت الاســلام رییســی در بخش دیگری 
از ســخنان خود در خصوص موضوع سقط 
جنین گفت: بایــد اقدامــات لازم صورت 
گیرد تا مساله سقط جنین به غیر از دستور 
پزشکی جلوگیری شــود و این موضوع باید 

در جامعه به صورت فرهنگی تبیین شود.
رییس جمهــور ادامه داد: موضوع ســقط 
جنین یکی از اولویت های مهم برای کشور 
اســت و همگان باید تلاش کنند تا این قتل 

نفس در کشور ما انجام نشود.
وی افــزود: آثار وضعی این کار بســیار زیاد 
اســت چنانچه در قرآن نسبت به قتل نفس 
و اینکه انسان های زنده را زنده به گور کردن 

آمده است.
رییــس جمهور با اشــاره بــه موضوع مهم 
زنجیره ارزش تاکید کــرد: زنجیره ارزش با 
نگاه به عرضه و تقاضا مهم است. در اقتصاد ما 
تأمین و تولید کالاها و نیز استفاده مناسب 

از منابع اولیه که در کشــور آن را داریم و نیز 
موضوع جلوگیری از خام فروشی، ضرورت 
تولید و ایجاد اشتغال همه در گرو این است 

که زنجیره ارزش را کامل کنیم.
وی ادامــه داد: اگر پایین دســتی های یک 
بخش صنعتی مهم تأمین نشــود مجدداً با 
موضوع خام فروشــی مواجه می شویم لذا 
این نگاه مهم اســت که به آن اشاره شد و در 
دســتگاه های دولتی به دنبال آن هســتیم 
که زنجیره ارزش را نســبت به محصولات 
مختلف تأمین کنیم. اینگونه تولید کشــور، 

ارزش افزوده و ثروت ملی افزایش می یابد.
رییس جمهــور در ادامه ســخنان خود با 
اشــاره به نخبگان کشــور، تصریــح کرد: 
نخبگان کشــور ثروت ملی هستند که باید 
برای ارتقــای آنها تلاش کــرد. این ثروتی 
که خداوند به عنوان اســتعداد به آنان داده 
است می تواند موجب تولید دانش و افزایش 

ثروت در کشور شود.
وی ادامه داد: البته لازم است نخبگان کشور 
از مشــکلات و برخی بروکراســی طولانی 
اداری خســته نشــوند و زود جا نخوردند و 
اگر مشــکلی در اداره ای ایجاد شــد، عقب 
ننشــینند.رییس قوه اجرایی کشور با اشاره 
به لزوم ایجاد زمینه رشــد همه افراد جامعه 
اظهار داشــت: باید زمینه رشــد برای همه 

افراد جامعه فراهم شــود و همه بتوانند در 
دانشگاه های مناسب تحصیل کنند، در غیر 
این صورت ما با بی عدالتی آموزشــی مواجه 
می شویم لذا اگر کسی دارای استعداد است 

باید زمینه برای رشد او فراهم باشد.
رییســی تاکید کرد: موضوع نخبه شناسی 
و نخبه پروری و هســته های نخبگانی باید 
مورد توجه واقع شود. یکی از شاخص هایی 
که بایــد اعضــای دولــت و مســئولین و 
کارگزاران را با آن مورد سنجش قرار دهیم، 
توجه به جریان نخبگی و اســتفاده از جمع 
نخبگانی در جهت پیشرفت کشور است که 
به عنوان یک شاخص مهم برای کارگزاران 

کشور باید لحاظ شود.
وی ادامه داد: در هیأت دولت و ســفرهای 
اســتانی بارها بر این موضوع تاکید کردم و 
مجدداً مــی گویم که باید همه ســازمان ها 
و وزارت خانه هــا در کنار خــود یک جمع 
نخبگانی صاحب نظر داشــته باشــند. در 
آنجا یک نخبه می تواند با اســتدلال نظرات 
و دلایل مخالفت های خــود را مطرح کند و 

باید از نظرات آنها بهره برد.
رییس جمهــور تاکید کرد: وجــود جمع 
نخبگانی در کنار مســئولان دولتی الزامی 
اســت حتی اگر این جمع نخبگان با نظر و 
تصمیم مسئولان مخالفت کنند. حرف نو و 

جدید را باید در کشور شنید.
رییسی با اشاره به اینکه شناسایی نخبگان 
باید از مدارس آغاز شــود، ادامه داد: اینکه 
آغاز این قضیه از دانشگاه نباشد و از مدرسه 

باشد سخن درستی است.
رییــس جمهور بیان داشــت: نکتــه دیگر 
اینکه نخبــگان باید آمادگــی خطرکردن 
و نقش آفرینی هم داشــته باشــند و صرف 
نسخه نویسی نباشد، بلکه در عرصه اجتماع 
هم ورود کند، اینکه خودش هم آماده باشد 

و به این عرصه بیاید، بسیار ارزشمند است.
تصریح کــرد: یک نکتــه به نــام نخبگی و 
نکته دیگر به نام عشــق به مردم و عشق به 
وطــن دارد. به عبارت دیگر وطن دوســتی 
امروز یکی از شــاخص های مهم نخبگی در 
جامعه ما است.وی درباره ضرورت مشارکت 
در مساله شناســی و حل مســاله نیز گفت: 
نخبگان ما در شــناخت مسائل و حل مساله 
باید حس داشته باشند و این موضوع بسیار 

مهم است.
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با هدف حمایت از بازار سهام انجام می شود
تزریق ۱۵هزار میلیارد ریال به صندوق های 

تثبیت و توسعه بازار سرمایه
سخنگوی ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد که با هدف حمایت 
از بازار ســرمایه، تزریق ۱۰ هزار میلیارد ریال منابع جدید به صندوق 
تثبیت توســط صندوق توســعه ملی و تزریق پنج هزار میلیارد ریال به 

صندوق توسعه بازار توسط بانک ها انجام می شود.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهادار، »امیر مهدی صبائی« افزود: 
با هدف حمایت از  بازار ســرمایه، ۱۰ هزار میلیارد ریال منابع جدید به 
صندوق تثبیت توسط صندوق توســعه ملی و پنج هزار میلیارد ریال به 

صندوق توسعه بازار توسط بانک ها تزریق می شود.
وی ادامه داد: همچنین فرآیند ورود منابع پذیره نویســی شــده سایر 

صندوق ها به بازار تا مبلغ ۲8 هزار میلیارد ریال تسریع شد.

وی وارداتی، محل جدید  تعیین قیمت خودر
دعوای نهادها

اقتصاد ایران سالهاســت درگیر ناهماهنگی و بروکراسی های پیچیده 
اســت که این موضوع خود را حتی در موارد جزئی مانند تعیین و اعلام 

قیمت خودروهای وارداتی نشان داده است.
 در حالی که یک ســال از آزادســازی واردات خودرو می گذرد به نظر 
می رســد هنوز بحث های مربوط به نحوه واردات، نحوه قیمت گذاری، 

نحوه فروش و… بین دستگاه های متولی به نتیجه نرسیده است.
در این راستا اخیراً در مورد قیمت گذاری خودروهای وارداتی اختلاف 
زیادی بین سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به عنوان 
مرجع بررسی قیمت و شــورای رقابت به عنوان مرجع تصویب کننده 

قیمت پیش آمده است.
اصل دعوا بین این دو نهــاد از زمان بارگذاری قیمت علی الحســاب ۶ 
خودروی وارداتی در ســامانه یکپارچه عرضه خودروهــای وارداتی با 

تأیید سازمان حمایت آغاز شد.
شــورای رقابت در واکنش به این اقدام ســازمان حمایت اعلام کرد که 
خبری از قیمت های علی الحساب نداشــته و سازمان حمایت مجوزی 

برای انتشار این قیمت ها دریافت نکرده است.
در مقابل نیز سازمان حمایت تاکید کرد که بر اساس مصوبه ۱8 مهرماه 
کارگروه خودرو شــورای رقابت اقدام به برآورد قیمت علی الحســاب 

خودروهای وارداتی به منظور تنظیم بازار کرده است.
بحث تا جایی بین این دو نهاد بالا گرفته که برخی رسانه ها خبر از حذف 
شورای رقابت در فرایند قیمت گذاری خودرو و تبدیل این شورا به یک 

نهاد سیاست گذار و ناظر داده اند.

چرا قیمت علی الحساب اعلام شد؟
قیمت علی الحساب خودروهای وارداتی در حالی اعلام شد که دقیقاً در 
زمان ورود چانگان به کشور نیز همین اقدام صورت گرفت. در آن زمان 
نیز ابتدا قیمت علی الحســاب اعلام و بعد قیمت قطعی از سوی شورای 
رقابت اعلام شــد که به دلیل تفاوت این دو قیمت و البته تغییر تعرفه، 
در نهایت این موضوع منجر به اعتــراض متقاضیان خرید این خودروی 

وارداتی شد.

در ایــن رابطه می توان بــه قیمت خودروی زوتی اشــاره کــرد که در 
فهرســت علی الحســاب ها ۷۷۰ میلیون قیمت خورد امــا در مصوبه 
شــورای رقابت 8۲۶ میلیون و ۵۰۹ هزار و 8۵3 تعیین شــده است که 

یعنی تقریباً ۵۶ میلیون تومان بالاتر از قیمت علی الحساب است.
بنابراین بــا توجه به اینکه بر اســاس مصوبه ۵۴3 شــورای رقابت باید 
خودروها با قیمتی قطعی به فروش برسد، به نظر می رسد وزارت صمت 
یا به منظور ســبک کردن حجم انتقادات از تعلــل در واردات و عرضه 
خودرو و یا کمک به واردکنندگان هر بار اقدام به انتشار قیمت های علی 
الحساب بدون درخواست از شــورای رقابت می کند آن هم در حالی که 
می داند به این قیمت ها نهایتاً هزینه ای بیــن ۲۵ تا 3۰ درصد به دلیل 

مالیات، عوارض، تعرفه و… افزوده می شود.

متقاضیان، گوشت دم توپ
 اقتصاد ایران سالهاســت درگیر ناهماهنگی و بروکراسی های پیچیده 
اســت که این موضوع خود را حتی در موارد جزئی مانند همین تعیین و 

اعلام قیمت خودروها نشان می دهد.
ضرباهنگ ناهماهنگی ها به قدری بالاست که اعلام قیمت خودروهایی 
که بعد از ۵ سال ممنوعیت وارد کشور شده اند تبدیل به یک گعده برای 

جر و بحث بین دستگاه های متولی شده است.
تمام این وضعیت در حالی است که 3۰ هزار متقاضی از اسفند پارسال 
منتظر دریافت خودرو هســتند و بازار خودرو و مابقی متقاضیان بالقوه 
نیز بیش از یک ســال اســت که انتظار عرضه خودروی وارداتی را می 

کشند.

رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد
رشد ۷۵ درصدی حجم معاملات تجارت 

ونیکی در ۶ ماه نخست ۱۴۰۲ الکتر
رییس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی گفت: در ۶ ماه نخست امسال 
نســبت به مدت زمان مشابه ســال گذشــته در بخش حجم معاملات 
تجارت الکترونیکی رشد ۷۵ درصدی را شاهد بودیم که البته این بدون 

در نظر گرفتن معاملات دولتی الکترونیکی است.
»امین کلاهــدوزان« رییس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی در 
افتتاحیه رویداد روز ملی تجارت الکترونیکی گفت: مانند سال گذشته 
بحث اهدای جوایز به برترین های تجارت الکترونیک کشــور خواهیم 
داشت. شــرکت هایی که بر اســاس اطلاعات مالی ثبت شــده و نحوه 
پاسخگویی آن ها به مشتریان خود آن ها ۱۰ شــرکت نخست را تقدیر 

خواهیم کرد و امیدواریم هر سال شاهد تغییر ۱۰ شرکت باشیم.
وی افزود: امســال رویداد ملی جوانه ها را داریم که از ســال گذشته با 
همکاری وزارت علوم و آموزش و پرورش آغاز شد تا جوانان و نوجوانان 
کشور را با فضای کسب و کار دیجیتالی آشنا کند. رویدادهای مربوط به 
این رویداد ملی از سال گذشته آغاز شد و برترین های این رویداد جوایز 
خود را دریافت خواهند کرد تا بتوانند مســیر خود را با سرعت و قدرت 

طی کنند.
کلاهدوزان تصریح کــرد: امضای تفاهم نامه بیــن دولت و بخش نوآور 
خصوصــی از دیگر بخش هــای این رویــداد اســت. در وزارت صمت 
نیز ما همین رویکــرد را پیش گرفتیم و تعداد قابــل توجهی از کارها از 
طریق شــرکت های بخش خصوصی رخ می دهد. در ایــن برنامه امروز 
تفاهم نامه هایی در بخش های مختلف منعقد خواهد شد. تفاهم نامه ها 

آغازی است برای مشارکت بخش خصوصی در امور اجرایی است.

بازار

وزیر جهاد کشــاورزی از آمادگی ایران برای تبدیل به 
مرکز توزیع )هاب منطقه ای( و مسیر اصلی انتقال کود 
پتاس بلاروس به مقاصد منطقــه ای و بین المللی خبر 

داد.
محمد علی نیکبخت با اشاره به سفر معاون اول رئیس 
جمهوری و هیــات همراه به بــلاروس گفت: ظرفیت 
بلاروس در تولید کودهای کشاورزی به ویژه کود پتاس 
بسیار قابل توجه است به شکلی که یکی از منابع اصلی 
تأمین این کود برای کشور ما و برای کشورهای آسیای 

جنوب شرقی به ویژه هند و ... به شمار می آید. 
با توجــه بــه محدودیت های اعمال شــده از ســوی 
کشــورهای غربی برای صــادرات بــلاروس از طریق 
بنادر اروپایی، پیشنهاد داده ایم می توان با برنامه ریزی 

مناسب نقش فعال و موثری در زمینه تغییر 
مســیر صادرات کود بلاروس از اروپا به ایران 
ایفا کرد. حتی در این زمینــه مقدمات لازم 
برای تأمین فضای کافی انبارداری در جنوب 
کشور آغاز شده و برخی استان ها نیز درگیر 

مسأله شده اند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به نیاز کشور و 

پیرو توافق نامه سال گذشته شرکت خدمات حمایتی 
کشــاورزی برای تأمین کود پتاس از کشور بلاروس، 
اعلام کــرد: تاکنون بیش از ۱۰۰ هــزار تن کود پتاس 
به ایران ارسال شده و دریافت مابقی توافق نیز در حال 

پیگیری است.
وی با اشــاره به آمادگی ایــران برای افزایــش تنوع و 

حجم عرضه مواد غذایــی ایرانی به خصوص 
مواد خام کشــاورزی بــه بازارهای بلاروس 
خاطرنشــان کرد: این امر منــوط به اعطای 
تسهیلات بیشــتر گمرکی و خدمات لازم به 
تجار به ویژه بخش خصوصــی در این زمینه 

است.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: تنوع بخشــی 
صادرات به بازار بلاروس می تواند در زمینه محصولات 
تــازه و فرآوری شــده ســبزی و صیفــی گلخانه ای، 
قارچ هــای خوراکــی، گیاهان دارویــی، محصولات 
گرمســیری و نیمه گرمســیری )مانند کیوی، خرما 
و مرکبات(، آجیل، مغزها و خشــکبار، میوه خشــک، 
ماهی و محصولات شــیلات و غذاهای دریایی و سایر 

محصولات کشاورزی باشــد.نیکبخت سفر معاون اول 
رئیس جمهــور و هیات همراه به بــلاروس را در جهت 
بسترســازی برای توســعه همکاری های کشاورزی 
بســیار با اهمیت خواند و اظهار امیــدواری کرد نتایج 
این سفر و نهایی ســازی برخی توافقات بتواند به هر دو 

کشور در مسیر تامین امنیت غذایی کمک کند.
گفتنی اســت معاون اول رئیس جمهور و هیات همراه 
سه شــنبه ۲۵ مهرماه به بلاروس سفر می کنند. دیدار 
با رئیس جمهور، نخست وزیر و رئیس مجلس بلاروس 
و همچنین برگزاری جلسات و گفت وگوهای دوجانبه 
میان هیات هــای عالی دو کشــور از جمله برنامه های 
سفر یک روزه معاون اول رئیس جمهوری به این کشور 

است.

وزیر

سمیه رسولی  عضو اتاق بازرگانی ایران با 
اشاره به آزادسازی منابع ارزی مسدود شده 
گفت: دیپلماسی ایران با کشورهای منطقه 
به ویــژه کشــور عربســتان افزایش یافته، 
بنابراین شــاهد تلاطمات شدید در بازار ارز 
نخواهیم بود. نرخ دلار در هفته گذشته روند 
پر نوسانی را ســپری کرد؛ به طوری که پس 
از شروع درگیری میان فلسطینی ها و رژیم 
صهیونیستی و با جوســازی دلالان، قیمت 
آن به محدود ۵۲ هزار تومان رســید، اما با 
فروکش کردن اثرات روانی نرخ ارز با کاهش 

همراه شد.
بر همین اســاس نیز مشــاهدات میدانی 
نشــان می دهد که با انتشــار اخبار جدید 
آزادسازی منابع ارزی و آرام شدن جو بازار، 
دلار در بازار غیررسمی به روند کاهشی خود 
ادامه داده و وارد کانال ۵۰ هزار تومان شده 
اســت؛ وضعیت به گونه ای است که دلار در 
کف بــازار ارز و خیابان فردوســی تهران با 
قیمت ۵۰,۵۰۰ تومان هــم خریدار ندارد و 

معامله گران بیشتر تمایل به فروش دارند.
از ســویی دیگــر دلار در کانال های فضای 
مجازی هم به کانال ۵۰ هزار تومانی سقوط 
کرده است و شــاهد ادامه روند کاهشی نرخ 
دلار غیررسمی هســتیم. به طور معمول، 
دلالان بازار ارز که بیشــتر بــه دنبال اخبار 
منفی هستند تا با القای هیجانات از نوسان 
نرخ ارز سودســازی کنند حالا که جو بازار 
آرام شده، عقب نشسته و شاهد کاهش نرخ 

دلار هستند.

شاهد ثبات نسبی در بازار ارز هستیم
در همین راســتا، علی شــریعتی عضو اتاق 
بازرگانی ایران در گفت وگو بــا مهر درباره 
بازار ارز گفــت: این بازار در حــال حاضر به 
یک آرامش و ثبات نســبی رسیده است؛ اما 

سفته بازان، کاسبان ارزی و کانال های دلار 
فردایی همگی مترصد نشــانه هایی هستند 
تا با آتش زدن به بازار ارز، جهت موج سواری 

برای معاملات سفته بازی اقدام کنند.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا بازار ارز 
همانند سال گذشــته دچار نوسانات شدید 
خواهد شــد یا خیــر اظهار کــرد: در حال 
حاضر به دلیل دیپلماســی مناسب دولت 
با کشــورهای منطقه و کاهــش تنش ها، 
وضعیت خوبی را شاهد هستیم و اگر مشکل 
خاصی پیــش نیاید، نــرخ ارز تحت کنترل 
خواهد بود. همچنین مســئولان در ســال 
گذشته تمام تلاش خود را برای کنترل بازار 
ارز انجام دادند اما به علت محدودیت منابع 

ارزی، دستشان خالی بود.
عضو اتاق بازرگانی ایــران تصریح کرد: در 

حال حاضر با توجه به آزادسازی منابع ارزی 
بلوکه شده و نیز تعاملات دیپلماسی ایران با 
کشورهای منطقه به ویژه کشور عربستان، 
فروش نفت و. … وضعیت منابع ارزی دولت 
برای کنترل نرخ ارز بســیار مناسب است؛ 
بنابراین نوســان زیادی در نرخ دلار وجود 

نداشته و روند آرام فعلی ادامه خواهد یافت.

نرخ ارز تحت کنترل است
شــریعتی ادامه داد: منابع ارزی آزاد شده، 
فشــار وارده بر بازار ارز را پوشش می دهد؛ 
در حالی که ســال گذشــته چنین چیزی 
وجود نداشت. همچنین تسهیلاتی که برای 
بازگشت طلا توســط دولت صورت گرفت 
باعث شــد تا ورودی ارز بهبــود پیدا کند و 
مخــارج روزانه ارزی کشــور از محل منابع 

قبلی اســتفاده و فشــار روی بازار ارز کمتر 
شــود.وی افزود: هم اکنون آرامش نسبی بر 
بازار حاکم شــده و شــرایط هیجانی وجود 
ندارد؛ به طور مثال وقتــی دلار در چند روز 
گذشــته به ۵3 هزار تومان رسید، به دلیل 
سوءاستفاده دلالان و موج سواری آنان بود 
اما با کاهش دوباره نرخ ارز مشخص شد که 

دولت به خوبی بازار را تحت کنترل دارد.
عضو اتــاق بازرگانــی ایران ضمن اشــاره 
به اینکه بیشــتر منابع ارزی کشــور صرف 
واردات کالاهای اساسی می شود، بیان کرد: 
خرید ســالانه ۱۴ تا ۱۶ میلیارد دلار کالای 
اساسی توسط دولت، سهم زیادی در ایجاد 
نابســامانی در بــازار ارز دارد. این خریدها 
همگی بحث ذخایر استراتژیک مانند گندم، 
جو و گوشت است ولی میزان ارزبری بالایی 

دارند و متوقف نمی شود.

پیش بینی نرخ دلار تا پایان سال
شــریعتی اظهار کرد: معمولاً هیجانات نرخ 
ارز در روزهای پایانی هفته به دلیل تعطیل 
بــودن بانک هــا و تحلیل مســائل منطقه، 
موجی ایجاد می کند تا دلالان و سفته بازان 

با نوسانات ساختگی سودی به دست آورند.
وی در پایان گفــت: فکر می کنــم تا پایان 
ســال با توجه به حجم شــبه پول در بازار و 
میزان تورم فعلی، ممکن است دلار تا پایان 
سال با شــیب ملایم ۱۰ درصدی بالا رفته 
اما همچنان در کانــال ۵۰ هراز تومان باقی 

خواهد ماند.
طبق گزارش اخیر بانک مرکزی، با اقدامات 
و پیگیری های حقوقی، موانع قضائی جهت 
دسترســی به دارایی هــای ارزی این بانک 
در لوکزامبورگ بــه ارزش ۱.۷ میلیارد دلار 
برطرف شــده و ایــن منابــع هم اکنون در 
دســترس بانک مرکزی ایران قــرار گرفته 
اســت. علاوه بر این، طبق اظهارات یحیی 
آل اســحاق، رییس اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و عراق، ۱۰ میلیــارد دلار از پول های 
ایــران در عــراق بــرای خریــد کالاهای 
غیرتحریمی بــه بانک تجارت این کشــور 

سپرده شده است.
کارشناســان اقتصــادی معتقدنــد یکی 
از اصلی تریــن عوامــل بروز جهــش ارزی 
در ماه های پایانی ســال ۱۴۰۱، مشــکل 
تأمین مالی ارز باکیفیــت برای تأمین مالی 
کالای اساســی بود، انتشار اخبار آزادسازی 
منابع ارزی در کشــورهای مختلف بســیار 
حائز اهمیت اســت چراکه با این اوصاف به 
نظر می رسد بازارســاز برای ایفای نقش در 
بازار نسبت به گذشــته از توانایی بیشتری 

برخوردار است.

وس وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد؛ آمادگی ایران برای تبدیل به مرکز توزیع منطقه ای و بین المللی کود پتاس بلار

 شتاب قطار همگرایی تهران- مینسک

وس جذاب است؟ چرا بازار ایران برای بلار
ســمیرا ربیع  قطار همگرایی اقتصادی 
ایران و بلاروس در دولت ســیزدهم شتاب 
گرفته اســت؛ حجــم تجارت ســالانه آنها 
کــه در ســال ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ از 3۰ به ۵۰ 
میلیون دلار رسیده بود، ۱۰۰ میلیون دلار 
را هدفگذاری کرده اســت. ایران و بلاروس 
طی ســه دهه اخیر روابطی با فراز و فرود را 
تجربه کرده اند. بلاروس از جمله کشورهای 
دوســتی اســت که دوره تحریم های ایران 
تــا ســال ۲۰۱۵، همــکاری و همراهــی 
قابل قبولی بــا ایران بخصــوص در عرصه 

بین المللی و نهادهای فراملی داشته است.
با این حال سران مینسک با توجه به رویکرد 
سیاســت خارجی خود بعد از سال ۲۰۱۵ و 
تلاش این کشور برای نزدیکی به اروپا و حل 
مشکلات خود با آمریکا در دوره تحریم های 
پســابرجام، جانــب احتیــاط را در روابط 
اقتصادی با ایران برگزیده و حجم روابط دو 

کشور به شدت کاهش یافت.
بنابراین طی یک دهه اخیر علی رغم توسعه 
روزافزون روابط سیاسی جمهوری اسلامی 
ایران و جمهــوری بــلاروس بخصوص در 
عرصه های بین المللی، روابــط اقتصادی و 
تجاری دو کشــور به موازات روابط سیاسی 
و متناسب با ظرفیت های اقتصادی موجود 
توســعه نیافت و آهنگ رشــد آن کند بود. 
حال این پرســش به ذهن می رسد که چرا 
ســران مینســک به سمت توســعه روابط 
با ایــران خیــز برداشــته اند؟پس از اوت 
۲۰۲۰ و برقراری رژیــم تحریم های متعدد 
و بســته های تحریمی علیه مقامات، نهادها 
و نیز مؤسســات مالی، بانکــی و اقتصادی 
این کشــور، تغییراتی در سیاست خارجی 

بلاروس صورت گرفته است.
همزمان با تنگناهای اقتصــادی و نزدیکی 
قابل توجه مینســک به روســیه بــه نظر 
می رســد بــلاروس تحــت تأثیــر انزوای 
سیاســی- اقتصادی قرار دارد و نســبت به 

توسعه روابط با تهران در جنبه های سیاسی 
و اقتصادی مشتاق تر از گذشته است.

افزایش حجم ســفرهای مقامات بلاروسی 
به تهران از قبیل ســفر رییس جمهور، وزیر 
امور خارجه و نخســت وزیر این کشــور به 
همراه ۶ وزیر و معاونان وزیــر و نیز چندین 
رییس کمیتــه دولتی و نهادهــای ذیربط 
سیاســی و اقتصادی و رییس کنسرسیوم 
نفت بلاروس در این راســتا قابــل ارزیابی 
اســت.همچنین اعزام ۱۷ هیأت اقتصادی، 
صنعتــی، تجــاری و بانکــی بــلاروس به 
تهران طــی ۶ ماه آخر ســال ۱۴۰۱ حاکی 
از برنامه ریــزی این کشــور برای توســعه 
همه جانبــه روابط بــا ایــران بخصوص در 

عرصه اقتصادی است.
از طرفی بــازار ایران برای بــلاروس جذاب 
است و از نگاه کارشناسان، این کشور بعد از 
بسته شدن بازارهای اروپا برای محصولات 
و کالاهای خود به بــه دلیل تحریم ها دنبال 
بازارهــای جدیــد مســیرهای ترانزیتی 
صادرات کالای تولیــدی و تأمین مایحتاج 
خود به همکاری اقتصــادی تجاری با ایران 
ابراز علاقه مندی بیشــتری کرده اســت از 
جملــه در زمینه هــای تجــاری، صنایع 
ســنگین، خودروســازی، ترانزیــت کالا، 
همکاری هــای فنــی، نظامــی، مبادلات 

محصولات، کشاورزی و صنایع سبک.

جذابیت های بازار بلاروس برای ایران 
و گام بلند دولت سیزدهم

نگاه آماری بــه برخی تولیــدات بلاروس از 
اهمیت بازارهای این کشور پرده برمی دارد؛ 
کشــوری که تولید 3۰ درصــد دامپتراک 
جهان )دومین صادر کننده کمپرســی های 
سنگین جهان در ســال ۲۰۱۷(، ۱۷ درصد 
کمباین جهــان، ۶ درصد تراکتــور جهان، 
۱۶ درصد شــیر و فرآورده های لبنی جهان 
)سومین تولیدکننده بزرگ کَره و چهارمین 

تولید کننده شــیرِکامل جهــان( را به خود 
اختصاص داده اســت.افزون بر آن، بلاروس 
ســومین صادرکننــده کنف جهــان و نیز 
هجدهمین صادرکننده بزرگ سلاح در کره 
خاکی به شــمار می رود. ضمن اینکه کشور 
مزبور دارای تولیدات متنــوع نرم افزاری از 
جملــه نرم افزارهــای بانکی و مالی اســت. 
لازم به ذکر اســت که مهمترین محصولات 
کشــاورزی بلاروس برخی از انــواع غلات، 
سیب زمینی، سبزیجات، چغندر قند، کتان، 

انواع فرآورده های لبنی و گوشت گاو است.
بنابراین جمهوری اســلامی ایران همواره 
نــگاه ویــژه ای به همــکاری بــا بلاروس 
داشته اســت که اوج آن را می توان در دولت 
سیزدهم آشکار دید. خروجی شانزدهمین 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران بــا بلاروس کــه چند روز 
پیش )دوشــنبه ۱۷ مهر( به ریاســت وزیر 
صنعت، معدن و تجارت کشــورمان برگزار 
شد از روند رو به تعمیق همگرایی اقتصادی 
نشــان داشــت.این اجلاس کمیســیون 
مشترک ایران با بلاروس با ریاست »عباس 
علی آبادی« وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
ایران و بــا حضور »الکســاندر راگوژنیک« 
وزیر صنعــت جمهوری بــلاروس، »ایوان 
اسملگین« معاون وزیر کشاورزی و خواربار، 
»دمیتری کالتسوف« ســفیر و نیز »دنیس 

ازدوروف« رایــزن بازرگانــی این کشــور 
در تهران برگزار شــد.در ایــن اجلاس که 
»مهدی ضیغمی« رییس ســازمان توسعه 
تجارت، »ســیدمحمد موســوی« معاون 
صنایع ماشــین آلات و تجهیــزات، »رضا 
محتشــمی پور« معاون معــادن و فراوری 
مــواد، »منوچهر منطقی« معــاون صنایع 
حمل و نقل و جمعی از مدیــران و معاونان 
وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت ایران 
و مدیران تجــاری، اقتصادی، کشــاورزی 
و حمل و نقل و مدیران شــرکت های فعال 
در این حوزه ها از کشــور بــلاروس هم در 
آن حضور داشــتند، طرفین درباره توسعه 
همکاری های تجــاری و اقتصادی میان دو 

کشور به بحث و تبادل نظر پرداختند.
توسعه همکاری ها در حوزه های صادرات و 
واردات محصولات و تجهیزات کشــاورزی، 
ماشین آلات معدنی و حمل و نقل عمومی، 
دارو و تجهیــزات پزشــکی، محصــولات 
پتروشــیمی و زمینه هایــی ورزشــی از 
مهمتریــن موضوعات مطرح شــده در این 
نشست میان مســؤولان ارشــد دو کشور 
بود. در پایان این جلســه، ســند یادداشت 
تفاهم شــانزدهمین اجلاس کمیســیون 
همکاری های اقتصادی مشــترک ایران با 
بلاروس توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت 
کشورمان و وزیر صنعت جمهوری بلاروس 
به امضا رسید.پیشــتر نیز میانه شهریورماه 
پارســال چندیــن توافق در جریان ســفر 
هیأت ۲۵ نفره تجــاری و اقتصادی بلاروس 
به کشــورمان انجام گرفت که برخی از این 
توافقــات عبارت بودنــد از »توافــق برای 
ساخت مشترک کمباین و تراکتور و ماشین 
آلات کشــاورزی«، »همکاری شرکت های 
ذیربــط در زمینــه متالــوژی، میکــرو 
الکترونیک و لــوازم الکتریکــی خانگی«، 
»توافق دربــاره تولید مشــترک داروهای 
بلاروســی در ایــران و همــکاری تولیــد 

محصــولات دارویی و تجهیزات پزشــکی 
توسط طرف ذیربط بلاروسی« و غیره.

افزون بــر موارد مذکــور، توافقات و اســناد 
همکاری دیگری نیز در دولت ســیزدهم بین 
ایران و بلاروس امضا شده اســت که امضای 
ســند همکاری صندوق ضمانــت صادرات 
ایران با بل اگزیم گارانت بلاروس جهت صدور 
بیمه نامه های صادراتی بــرای تجار ایرانی و 
بلاروسی در آذرماه پارسال از آن جمله است.
اسفندماه پارســال هم توافقات چشمگیری 
بعد از رایزنــی مقامات دو کشــور در تهران 
به امضا رســید که امضای نقشــه راه جامع 
همکاری های اقتصادی، تجــاری و صنعتی 
دو کشور توسط رؤسای محترم جمهور ایران 
و بــلاروس مهمترین آن به شــمار می رفت. 
علاوه بر آن، ســند یادداشت تفاهم همکاری 
دو کشور در زمینه تهاتر کالا و نیز موافقتنامه 
همکاری در زمینه قرنطینــه گیاهی و حفظ 
نباتات در همــان ماه به امضا رســید.دولت 
ســیزدهم در حالی برای تعمیــق همگرایی 
اقتصادی با بلاروس خیز برداشته اســت که 
آمارها از حجــم پایین مبــادلات تجاری در 

سال های اخیر نشان دارد.
تجارت دو کشور در سال ۲۰۲۱، با احتساب 
رشــد ۴۰ درصدی، معادل 3۰ میلیون دلار 
بوده اســت. بر اســاس آمار گمرک ایران در 
ســال ۲۰۲۲، حجم تجارت دو کشور معادل 
۵۰ میلیون دلار بوده کــه از این مقدار ۱۵ تا 
۲۰ میلیون دلار صادرات ایران و 3۵ میلیون 
دلار واردات ایران بوده است.رؤسای جمهور 
ایران و بلاروس اما اهــداف بالاتری را دنبال 
می کننــد و از نــگاه آنان، حجــم مبادلات 
حداقل باید دو برابر میزان کنونی باشــد. آنها 
سال گذشــته در تهران هشت سند همکاری 
در حوزه های مختلف تجــاری، حمل و نقل، 
کشــاورزی و فرهنگی به امضا رســاندند که 
رسیدن به حجم تجارت سالانه ۱۰۰ میلیون 

دلار، از مهمترین محورهای ترسیم شد.
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بر پایه یک قتل نمی توان به یک قوم برچسب زد
محمدرضا جــوادی یگانه الف( قتــل فجیع داریــوش مهرجویی 
کارگردان شــهیر ایرانی و همســرش، که در آن انگشت اتهام به سمت 
به کسی است که فارســی حرف می زد »ولی لهجه ایرانی نداشت«، بار 

دیگر مساله افغانستانی های مهاجر در ایران را مهم کرده است.
قاعدتا باید تا زمان پیدا شدن قاتل، از برچسب زدن به اقوام پرهیز کرد، 
اما چون افکار عمومی منتظر پیدا شــدن قاتل نخواهد شــد و تصمیم 
خود را خواهد گرفت، توجه به برخی نکات که مساله ای بر مسائل فعلی 
نیفزاید اهمیت دارد. به این دلیل، من بر مســاله اخیرا برجسته شده ی 

مهاجران افغانستانی تمرکز می کنم.
ب( در این مساله، موضوع سیاســی را از موضوع اجتماعی باید تفکیک 
کرد. مهمترین مســاله در موضوع مهاجران افغانستانی، یکی رها بودن 
مرزها و ورود غیرقانونی آنها به ایران اســت و دیگری عدم ســاماندهی 
مهاجران ســاکن در ایران. تفاوت چند میلیونــی برآوردها از مهاجران 
افغانستانی در ایران نشان دهنده این رهاشــدگی است. لذا بسته بودن 
مرزها و سامان دهی آنها که ساکن ایران هستند، مهمترین امری است 
که »مســاله« مهاجرین افغانســتانی را ایجاد می کند، و البته در هر دو 
هم، تنها مقصر دولت است. رها شــدن موضوع مهاجران باعث شده تا 
مهاجری که سال هاست ســاکن ایران اســت با مهاجری که این یکی 
دو ساله وارد ایران شده، از هم تفکیک نشــوند و به هر دو یک برچسب 

بخورد.
لذا انتظار عمومی و فوری باید ســامان دهی وضعیت مهاجران باشــد. 
بدیهی اســت که منظورم از ســامان دهی، اخراج فوری همه مهاجران 
نیســت، بلکه شناســایی هر کسی اســت که در ایران ســاکن است و 
اختصاص ســند هویتی به او، تا اولا آماری از تعداد مهاجران و پراکنش 
آنها موجود باشــد ثانیا بعدا بتوان تصمیمی گرفت بر پایه تشــخیص و 
اطلاعات درست. و البته نباید از یاد برد که بســیاری از مهاجران دیرپا 
در ایران، با جامعه اخت شــده اند و برخی از آنها خدمات شایانی هم به 

فرهنگ ایرانی کرده اند.
ج( مســاله دیگر مســاله اجتماعی اســت. جامعه ایران، بر پایه روابط 
چهره به چهره و آشنایی بنا شده است و لذا از هر کس که متفاوت باشد، 
پرهیز می کند و می ترســد. نگاهی به مقوله شــایع پارتی بازی بکنید،  
پارتی بازی کمک به دیگری ای اســت که اندک شباهتی به ما دارد: بچه 
یک محلیم یا اهل یک شــهریم، ما را به هم مهربان می کند. سیاســت 
اجتماعی مبتنی بر تنوع فرهنگی و پذیرش تکثر اجتماعی و گونه گونی 
جامعه، می تواند افراد متفاوت را از دشــمن به همسایه تبدیل کند و از 

دیگرهراسی بکاهد.
د( و نکته نهایی اینکه قاتل ممکن اســت افغانســتانی باشد، ولی قاتل 
احتمالا یــک صاحب ویلا و همســرش را کشــته نه یــک کارگردان 
صاحب نــام را و اینهمه قتــل در ایران رخ مــی داد و بر پایــه یک قتل 
نمی توان بــه یک قوم برچســب زد،  ولی می توان انتظار همیشــگی از 
دولت داشت که سیاست های مبتنی بر افزایش تعارضات اجتماعی )از 
جمله مساله حجاب( را رها کند و به وظیفه اصلی خویش که نظام دهی 
و هماهنگی اســت برگرد. و در این مورد مشخص، انتظار اصلی، سامان  
دادن وضعیت مهاجرین در ایران اســت. ترک فعل دولت مقصر اصلی 

است، قاتل هر که باشد.

کولیوند خبر داد
پایی بیمارستان  تلاش هلال احمر ایران برای بر

سیار در مرز مصر با غزه
رییس جمعیت هلال احمر از تلاش ایران برای ارسال محموله امدادی 

و برپایی بیمارستان سیار جهت کمک به مصدومان غزه خبر داد.
 پیرحســین کولیوند، رییس جمعیت هلال احمــر در همایش علمی 
اخلاق امدادگری اظهار داشــت: جلســه مصــادف با حمله بســیار 
وحشیانه صهیونیست به مردم مظلوم و بی دفاع غزه شده است. اخلاق 
و امدادگری نادیده گرفته شده است و آیا اجازه می دهند اتفاقاتی که در 
غزه رخ داده در جای دیگری از دنیا رخ دهد؟ کودکان و زنان فلســطین 
زیر وحشــیانه ترین حملات قرار گرفته و حتی اقلام اولیه زیستی برای 
آنها امکان ارســال ندارد.وی افــزود: اتفاقاتی که بر ســر مردم مظلوم 
فلسطین آمده روزگاری بر ســر ما هم آمده و در صدر اسلام هم به وقوع 
پیوسته است. مگر حضرت رسول را محاصره نکردند و از اتفاق بسیاری 

از این موارد توسط قوم یهود رخ داده است.

کولیوند بیان داشــت: جمعیت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران 
از فــردا تجمعاتی در حمایــت از مردم مظلوم فلســطین، مصدومین، 
امدادگران شــهید و مصدوم دارد کــه مورد هجمه قــرار گرفتند فردا 
در زاهدان تجمع برپا و چهارشــنبه در میدان فلســطین نیز تجمع با 

شکوهی در تهران و البرز خواهیم داشت.
وی افزود: آمادگی خود را برای کمک بــه امدادگران به صورت مکتوب 
و تلفنی با رؤســای جمعیت هلال احمر فلسطین، سوریه، اردن، رییس 
منطقه صلیب ســرخ و رییس کمیتــه صلیب ســرخ و رییس کمیته 

کشورهای اسلامی اعلام کردم.
رییس جمعیت هلال احمر بیان داشــت: روزانه چند بار با رییس هلال 
احمر فلســطین در ارتباطم که ببینیم چگونه می توانیم برای آنها اقلام 
امدادی ارسال کنیم و با یک کشتی احتمالاً این اقلام ارسال خواهد شد 

و امیدواریم بتوانیم آن را به مقصد برسانیم.
کولیوند گفت: در حال رایزنی هستیم که از طریق مصر اقلام را ارسال و 
یا کنار مرز غزه بیمارستان سیار مستقر کنیم و یا به بیمارستان های مد 

نظر مصدومان را اعزام کنیم.
وی گفت: فدراسیون و کمیته صلیب سرخ بیانیه ای منتشر کردند و این 
اولین بار است که کمیته صلیب سرخ و فدراســیون ندای مظلومیت را 
شنیده است. همچنین کمیته کشورهای اســلامی هم بیانیه ای صادر 
کرده است.همچنین حجت الاسلام والمسلمین شیخ الاسلامی، معاون 
فرهنگی، آموزشــی و پژوهشــی حوزه نمایندگی ولــی فقیه در هلال 
احمر در این مراسم اظهار داشت: در حال حاضر دنیا شاهد خشن ترین 
رفتارها علیه انســانیت اســت و زنان، کودکان و بیماران و امدادگران 
هلال احمر در غزه مــورد بدترین انواع خشــونت و جنایت جنگی قرار 
گرفته اند.وی افــزود: این همایش در حوزه اخلاق امدادگری اســت تا 

دنیایی زیباتر، منصف تر و اخلاقی تر را داشته باشیم.
گفتنی اســت؛ همایش علمی »اخلاق امدادگری« با رویکرد مســاله 
محوری از ســوی حوزه نمایندگی ولی فقیــه در جمعیت هلال احمر با 
همکاری پژوهشکده اخلاق و معنویت دفتر تبلیغات اسلامی در سازمان 
مدیریت بحران در حضور پیرحســین کولیونــد رییس جمعیت هلال 
احمر، حجت الاسلام و المسلمین معزی، نماینده ولی فقیه در جمعیت 
هلال احمر، علی نصیری، رییس سازمان مدیریت بحران شهر تهران و با 

حضور مدیران استانی و ستادی جمعیت هلال احمر برگزار شد.

یادداشت

دیوار

معاون فناوری و نــوآوری وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری جزئیات طرح دســتیار فناوری و طرح پســت 

داک امریه را در سال تحصیلی جدید اعلام کرد.
ســجاد محمدعلی نژاد  با اشــاره به آخرین وضعیت 
اجرای طرح دســتیار فنــاور گفت: طرح دســتیار 
فناوری برای دانشــجویان کارشناسی، کارشناسی 
ارشــد و دکتری اجرا می شــود و فرصتی اســت تا 
دانشــجویان بتواننــد حین تحصیل در شــرکت ها 
و واحدهــای فنــاور حضــور داشــته و بــا فعالیت 
شرکت های مذکور آشنا شده و تجربه کافی از حوزه 

پیدا می کنند.
وی ادامــه داد: حضور دانشــجویان در شــرکت های 

مذکور باعث می شــود آمادگی پیدا کنند تا 
بعد از تحصیل در آن شــرکت مشغول شده و 

یا اینکه یک واحد فناور تأسیس کنند.
معــاون فنــاوری و نــوآوری وزارت علوم، 
تحقیقات و فنــاوری افزود: ثبــت نام های 
لازم صــورت گرفتــه و از ماه جــاری دوره 
جدید حضور دانشــجویان در این شرکت ها 

و واحدهای فناور در پارک ها و مراکز رشــد شروع شده 
است.

وی در ادامه به جزئیات طرح پســت داک امریه اشاره 
کرد و افــزود: یکــی از طرح های جدیــدی که وجود 
دارد بحث پســت داک امریه در حوزه های پژوهشی 

و فناوری اســت که آئین نامه این موضوع با 
همکاری ســتاد کل نیروهای مســلح ابلاغ 

می شود.
وی ادامــه داد: فارغ التحصیــلان دکتری 
که هنوز دوره ســربازی خود را طی نکرده 
اند، می توانند بــه جای دوره ســربازی به 
عنوان امریه و گذراندن دوره پســت داک 
در این فراخوان شــرکت کنند و از این ظرفیت برای 
گذاراندن دوره پســا دکتری و همچنین ســربازی 

استفاده کنند.
وی ادامه داد: بخشــی ازاین ظرفیت در دانشــگاه ها و 
بخشــی هم در شــرکت های دانش بنیان و واحدهای 

فناور در حوزه هــای پارک هــای علم و فنــاوری در 
استان های مختلف استفاده خواهد شد.

معاون فناوری و نــوآوری وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری افزود: ســتاد کل نیروهای مسلح مجوز لازم را 
به دســتور رهبری اخذ کرده اند و برای یکسال آینده 
۵۰۰ امریه ســربازی برای دوره پسادکتری اخذ کرده 
اند که در دانشــگاه ها و پارک های علم فناوری جذب 

ومشغول به کارمی شوند.
وی ادامه داد: با نهایی شدن آئین نامه بین وزارت علوم 
و ستادکل نیروهای مســلح فراخوان و ثبت نام توسط 
دانشگاه ها انجام می شود و بعد از ارزیابی، دانشجویان 

حائز شرایط مشغول این دوره می شوند.

علوم

خریــدار   مدیریت ســرویس مدارس بر 
اساس آیین نامه جدید به شهرداری تهران 
واگذار شد هر چند قیمت های بالای تعیین 
شــده باعث نگرانی اولیای دانــش آموزان 

مقاطع تحصیلی شده است.
 از سال گذشته افزایش شدید نرخ سرویس 
مدارس باعث نگرانی والدین شــد و امسال 
نیز پیشنهاد اولیه به شــورای اسلامی شهر 
تهران برای افزایــش ۵۰ درصدی بود که با 
مصوبه شــورا نرخ حدود ۴۵ درصد افزایش 
یافت و در نهایت به تایید فرمانداری تهران 

رسید.
امسال برای اولین بار از سامانه طراحی شده 
»سپند« برای ســرویس مدارس رونمایی و 
مقرر شــده بود تا پس از بارگذاری اطلاعات 
در این سامانه نســبت به ثبت نام رانندگان 
سرویس ها اقدام شــود ولی چند روز بعد از 
آغاز به کار مدارس مشــکلاتی مشــاهده و 
هنوز ثبــت اطلاعات راننده ها، مســیرها و 

قیمت ها در سامانه بارگذاری نشده است.

درخواست سازمان تعزیرات 
حکومتی برای بازنگری تعیین نرخ 

سرویس مدارس
ســازمان تعزیرات حکومتی چند روز قبل 
در نامه ای خطاب به شــورای شــهر تهران 
درخواست بازنگری در تعیین نرخ سرویس 

مدارس را داشته است.
در بخشی از نامه احمد جعفری نسب معاون 
نظارت بازرســی و برنامه ریزی این سازمان 
به شورای شــهر آمده اســت: »در حالیکه 
نامگذاری ســال به شــعار مهار تورم و رشد 
تولیــد بارقه های امید و انتظــار را در عموم 
مردم به ویژه اقشار آسیب پذیر ایجاد کرد تا 
سیاست های قیمت گذاری بر اساس معیار 
مهار تورم، تدوین گردد ولی شــورای شهر 
تهران بر مبنــای »معیار تــورم« به تعیین 
و تصویب نــرخ و بهای خدمات ســرویس 
مدارس در سال تحصیلی ۱۴۰3 - ۱۴۰۲ با 

افزایش ۴۵ درصدی مبادرت کرد«.
در بخــش دیگــری از این نامــه همچنین 
قید شــده که »با این وصف رقم مذکور در 
برخی مناطق شــهری همپایه بلکه فزون تر 
از شــهریه مدارس و مراکز آموزشی شده و 
موجبات نگرانــی و اعتــراض خانواده ها را 
فراهم کرده اســت لذا شایسته است دستور 
فرمایید تا ضمن رعایت مقــررات و ضوابط 
قیمت گذاری اعلام دلایل و نحوه محاسبه 
افزایش نرخ مذکور نســبت بــه اجرای آن 
مصوبه تجدیــد نظــر بایســته را معمول 

دارند«.

عدم تمکین رانندگان به نرخ گذاری 
انجام شده

رییس کمیته بودجه شــورای شهر تهران 
قیمت پایه نرخ کرایه ســرویس مدارس که 
در صحن شورای شهر مصوب شده را معقول 
دانست و می گوید: اگر همین مصوبه اجرایی 
شود هم خوب اســت ولی متاسفانه به دلیل 
واقعی نبــودن نرخ ها در نهایــت رانندگان 
ســرویس مــدارس از اجرای ایــن نرخ ها 

تمکین نمی کنند.
میثم مظفر با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
بســیاری از مــدارس بیش از نــرخ مصوبه 
شــورای شــهر از والدین هزینه سرویس 
می گیرنــد، ادامــه می دهــد: هزینه ها با 
افزایــش تعرفه ها همخوانی نــدارد و برای 
همین مصوبه شــورا عملیاتی نمی شــود 
البته سرویس مدارس ســه ضلع آموزش و 
پرورش، شــهرداری و رانندگان ســرویس 
مدارس را دارد که آمــوزش و پرورش باید 
بر اجرای تعرفه ها نظارت و شــهرداری هم 
نظارت مضاعف کند تا نرخ های تعیین شده 

اجرایی شود.
بــر اســاس مصوبه شــورای شــهر تهران 
حداقل مبلغ ســرویس برای دانش آموزان 
ابتدایــی۵۴ میلیون ریــال و حداکثر ۲۱۰ 
میلیون ریال و همچنین برای دانش آموزان 
مقطع متوســطه حداقل ۶۱ میلیون ریال 
و حداکثــر ۲3۰ میلیون ریال اســت، این 
مبلغ بر اســاس ظرفیت خودرو تعیین شده 

و راننده اجازه ندارد بیش از حد اســتاندارد 
مسافر ســوار کند.مبلغ سرویس به ازای هر 
دانش آموز در هر روز برابر بــا مبلغ ورودیه 
و به ازای هر پنج کیلومتر و ضریب ســطوح 
شیبدار محاسبه و مواردی همچون مالیات، 
بیمه و حق نظارت مــدارس نیز پیش بینی 

شده است.
با این قیمت گــذاری اولیایی بــا حداقل ۲ 
دانش آموز مشــغول به تحصیــل در مقطع 
ابتدایی و متوســطه باید در سال تحصیلی 
مبلغــی بالغ بــر ۴۴۰ میلیون ریــال برای 
ســرویس مــدارس فرزندان خــود هزینه 
کنند؛ این موضــوع داد اولیــا را درآورده و 
پرداخت چنیــن مبالغی برای بســیاری از 

خانواده ها امکان پذیر نیست.
میثم مظفر رییس کمیته بودجه شــورای 
اسلامی شــهر تهران در حالیکه نرخ گذاری 
را واقعی نمی داند ولی می گوید شورا نسبت 
به تصویب نــرخ جدید ســرویس مدارس 
اقدام کرد! به اعتقاد وی مســوولیت نظارت 
برعهــده آمــوزش و پرورش تهران اســت 
و شــهرداری تهران باید نظــارت مضاعف 

داشته باشد.
پاسکاری نحوه اجرایی شــدن این مصوبه 
باعث سرگردانی مردم شده و از طرف دیگر 
موکول کردن اجرای آن به سال آینده یعنی 
امســال هر نوع برخوردی در ایــن زمینه 

قابلیت پیگیری برای نظارت صحیح ندارد.
مردم درخواست تعدیل قیمت گذاری برای 
ســرویس مدارس دارند چون سرپرستان 
خانوار هزینه های دیگری را نیز باید در کنار 
هزینه های تحصیل فرزندان خود داشــته 

باشند.

اطلاعیه سازمان تاکسیرانی تهران: 
اجرای آیین نامه جدید از سال آینده

روابط عمومی سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شــهر تهران ۲۲ مهر ماه )شنبه 
گذشــته( در خصوص مطالب طرح شــده 
پیرامون واگذاری مســوولیت ســرویس 
مــدارس در آیین نامــه اجرایــی جدیــد 
هیات وزیران به شــهرداری تهران و فقدان 
مسوولیت اجرایی مدارس و ادارات آموزش 
و پرورش در ایــن حوزه و انعــکاس آن در 
فضای رســانه ای و مجازی اطلاعیه ای را به 

منظور تنویر افکار عمومی منتشر کرد.
در این اطلاعیه قید شــده کــه »آیین نامه 
جدید در تاریخ ۱۴ شــهریور ماه امسال به 
دســتگاه های اجرایی در حالی ابلاغ شد که 
تا این تاریخ بخش قابــل توجهی از اقدامات 
مرتبط با برقراری ســرویس مدارس توسط 
ارکان دخیل در این حوزه از جمله فراخوان 
پیمانــکاران، طی فرآینــد تایید صلاحیت 
شــرکت ها و راننــدگان و همچنیــن عقد 
قرارداد برقراری ســرویس از سوی بسیاری 
از مدارس انجام شــده بود، فلــذا با توجه به 
تغییرات اساسی در بســیاری از بخش های 
آیین نامــه جدید نســبت به آییــن نامه 
قبلی امکان اجرایی کردن آن تا آغاز ســال 

تحصیلی میسر نبود«.
در ادامه اطلاعیــه آمده اســت »بر همین 

اســاس در جلســات شــورای ترافیــک 
شهرســتان تهران که با موضوع حل و فصل 
مسایل مربوط به حمل و نقل دانش آموزان 
و ســرویس مدارس در فرمانــداری تهران 
برگزار شد و با مدنظر قرار دادن تبصره ذیل 
مــاده 38 آیین نامه جدید کــه عینا عنوان 
نموده »در ســال تحصیلی ۱۴۰3 - ۱۴۰۲ 
در مورد آن دســته از احکام این آیین نامه 
که امــکان اجرای آن وجود نــدارد، مطابق 
آیین نامه اجرایی حمل و نقل دانش آموزان 
مدارس مصوب ۱38۷ عمل خواهد شــد و 
از ســال ۱۴۰۴ - ۱۴۰3 صرفــا مطابق این 

آیین نامه اقدام می شود«.
همچنین مقرر شــد تــا اداره کل آموزش و 
پرورش و شــهرداری تهران هماهنگی لازم 
در خصوص اجرای صحیــح فرآیندها را در 

دستور کار قرار دهند.
بر اســاس اطلاعیه مذکــور همچنین قید 
شــده »بر این اســاس طی صورتجلســه 
کارگروه مــاده ۱8 آیین نامــه حمل و نقل 
دانش آمــوزان بــه تاریــخ ۱۴۰۲/۰۷/۰۹ 
متشــکل از نماینده آمــوزش و پرورش به 
عنوان رییس کارگــروه، نمایندگان انجمن 
اولیا و مربیان و همچنین شــهرداری تهران 
ضمن ابلاغ تیپ قرارداد ســرویس مدارس 
مقرر شد در سال جاری با مدنظر قرار دادن 
آیین نامه قبلی و همچون ســنوات گذشته 
نســبت به عقد قرارداد برقراری ســرویس 
مدارس فیمابیــن مــدارس و پیمانکاران 
اقدام شــود.« همچنین طــی ابلاغیه ای از 
ســوی معاون عمران و توسعه امور شهری و 
روستایی وزارت کشور نیز با توجه به کثرت 
اســتعلامات انجام شــده در این زمینه بر 
معیار عمل قرار داشتن مصوبه سال ۱38۷ 

در سال تحصیلی جاری تاکید شده بود.
در پایان اطلاعیه نیز قید شــده که »بدیهی 
اســت شــهرداری تهران تدابیر لازم برای 
اجرایــی شــدن آیین نامه جدید در ســال 
تحصیلی آتی را مطابق بــا قوانین، ضوابط و 
مقررات موضوعه در نظر داشته و تمهیدات 
و ساز و کار لازم برای ایفای مسئولیت های 
محوله به منظور برقراری مطلوب سرویس 
و رفع دغدغه اولیای دانش آموزان در ســال 
تحصیلی آتــی را از هم اکنون در برنامه های 

خود قرار داده است.«

مطالبه گری فرمانداری تهران برای 
خواست عمومی

معاون هماهنگــی امور عمرانــی فرماندار 
تهران در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا گفت: 
آیین نامه جدید حمــل و نقل دانش آموزان 
که از ۱۴ شهریور ابلاغ شــده با هماهنگی 
وزارت کشــور، فرماندهی انتظامی کشور و 
وزارت آموزش و پرورش اســت؛ این مصوبه 
با تأیید هیات وزیران ابلاغ شــده و بر اساس 

قانون برای همه لازم الاجراست.
سعید بشیری با اشــاره به اینکه هر سه ضلع 
در تدوین مصوبــه جدید نقش داشــتند، 
ادامــه داد: قبلا رویــه اینطــوری بود که 
کارگروه مــاده ۱8 با مســوولیت آموزش و 
پرورش به عنوان رییــس این کارگروه برای 

ساماندهی، شهرداری به عنوان دبیر، راهور 
به عنوان عضو و فرمانــداری به عنوان عضو 
ناظر مــوارد مربوط به ســرویس مدارس را 
پیگیری مــی کردنــد؛ در آیین نامه جدید 
تمام امور به مرجع صــدور پروانه و گواهی 
صلاحیت رانندگان واگذار شــد چون ذاتاً 
ماجرای حمل و نقل در سراســر کشــور در 
حوزه مدارس یا حمل و نقل عمومی و دیگر 

بخش ها مربوط به شهرداری ها است.
وی اظهار کرد: اگر این موضوع مستقیما به 
شهرداری واگذار شده چون شهرداری خود 
گواهی صلاحیت راننده ها را پس از بررسی 
صلاحیت روانی و دیگر مفاد مختلف صادر 

می کند.
معاون هماهنگــی امور عمرانــی فرماندار 
تهران در خصوص نظارت بر اجرای صحیح 
مصوبه می گوید: نظارت عالی بر اجرا نیز بر 
عهده شورای ترافیک گذاشته شده که یکی 

از اعضای آن شهرداری است.
به گفته وی، در سراسر کشور فرمانداری ها 
و در مراکز استانی نیز استانداری ها نظارت 
عالی را انجام می دهند، البته تأکید شده که 

آموزش و پرورش هم عضو باشد.
بشیری با اشاره به اینکه برای تسریع در امور 
پیگیری به شــهرداری واگذار شــده است، 
افزود: بــرای تعیین نرخ ســرویس مدارس 
قاعدتا هر ساله شورای اسلامی شهر مصوبه 
نرخ را به فرمانداری اعلام می کند، امســال 
با توجــه به زمان بــر بودن آن در شــورای 
اسلامی شــهر بعد از وصول مصوبه از سوی 
فرمانداری بــدون فوت وقت بررســی نرخ 
تورم سالیانه را بررسی و چون برای افزایش 
نرخ حداکثر نرخ تورم در نظر گرفته شــده 
بود، آن را برای اجرا تصویــب بلامانع اعلام 
کردیم.وی با اشــاره به اینکه برخی ها نرخ 
بیشــتر از مصوبه می گیرند، ادامه می دهد: 
در ایــن آیین نامه جدید شــورای ترافیک 
باید رسیدگی لازم را در کنار نظارت داشته 
باشــند در صورت بروز تخلف نیــز اولیای 
دانش آموزان می توانند به بازرسی آموزش 
و پرورش، فرمانــداری یا شــهرداری این 
موارد را گزارش کنند تا در شورای ترافیک 
بررســی شــود، در نهایت در صورت احراز 
تخلف با توجه به تخلف رخ داده به ســازمان 
تاکسیرانی ابلاغ می شود که برخورد لازم را 

به تشخیص سازمان انجام دهند.
معاون هماهنگــی امور عمرانــی فرماندار 
تهران بــا تاکید بــر اینکه نرخ هــای اعلام 
شــده نه برای یک ماه بلکه برای کل ســال 
تحصیلــی ۹ ماهــه تعیین شــده و حتی 
برای پیــش دبســتانی و مقطع دبســتان 
نیز هشــت ماهه در نظر گرفته شده است، 
یادآور شــد: هرچنــد مســوولیت این کار 
در آیین نامــه جدید به شــهرداری محول 
شــده ولی فرمانداری از نگاه مطالبه گرانه 
چند جلســه برگزار و به خواست مردم این 
موضوع را بررسی کرد.بشــیری با اشاره به 
اینکه عددهای نرخ اعلامی نســبت به دور 
قبلی بر اســاس نرخ تورم ســالیانه درنظر 
گرفته شده است، اظهار کرد: محل استقرار 
هیات تطبیق مصوبات شــورای اســلامی 

در فرمانداری اســت؛ نماینده قوه قضاییه و 
شورای شــهر هم در آن حضور دارند و قطعا 
تمامــی مصوبــات را با قوانین بالادســتی 
تطبیــق می دهنــد کــه یکــی از قوانین 

بالادستی رعایت نرخ تورم سالانه است.

مصوبه جدید سرویس مدارس برای 
سال جاری قابل اجرا نبود

مدیر نوسازی ناوگان ســازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکســیرانی شهر تهران و مسوول 
سامانه مدارس این سازمان نیز در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا اعلام کــرد: فرآیند تعیین 
ســرویس مدارس قبل از مهر ماه شروع به 
کار می کند و مدارس قبل از مهر قراردادها 
را منعقد می کنند؛ امســال آیین نامه جدید 
۱۴ شهریور ماه توســط هیات وزیران ابلاغ 
شد که بعد از شناسایی و فراخوان شرکت ها 
بود و عملا نمی شد بخشــی از کارها را انجام 

داد.
امین رهبــر در ادامه با اشــاره بــه اینکه با 
هماهنگی و تشــخیص اعضــای کارگروه 
ماده ۱8 فرآیند اجرایی مصوبه جدید برای 
سال تحصیل جاری قابل انجام نبود و مقرر 
شد تا سال آینده آن را اجرایی کنیم، یادآور 
شد: از نظر شــهرداری قیمت ها همان نرخ 
مصوب شورای شهر اســت و شرکت هایی 
که تایید صلاحیــت خود را از شــهرداری 
گرفته باشند مطابق با آن فعالیت می کنند؛ 
متاسفانه تعداد زیادی شرکت ها هستند که 
از شهرداری مجوز نداشته و در سامانه سپند 
هم اطلاعات آنها بارگذاری نشــده ولی در 

حال خدمات رسانی هستند.
وی با اشــاره بــه اینکه یکــی از آنهــا نیز 
شــرکت های اینترنتی هستند، عملا مجوز 
فعالیتی دریافــت نکردند که بخواهیم روی 
آنها نظــارت داشــته و یا عملکردشــان را 
بررسی کنیم، می گوید: نرخ اعلامی مطابق 
با کیلومتر مســیر رفت و برگشــت دانش 
آموزان به مدارس تعیین شــده و مصوبه در 
سایت شورای اسلامی شهر و سپند )سامانه 
پایش ناوگان دانش آموزی( بارگذاری شده 
است؛ اگر مدارس درست قراردادها را منعقد 
کنند، ســامانه نظارتی هم امکان بررســی 

عملکرد یا تخلفات را دارند.
مدیر نوســازی ناوگان ســازمان مدیریت 
و نظــارت بر تاکســیرانی شــهر تهــران و 
مسوول ســامانه مدارس این سازمان تاکید 
کــرد: اولیا بایــد مطابق بــا اطلاعات ثبت 
شــده شــرکت های مورد تایید در ســپند 
برای ســرویس مدارس اقــدام کنند و اگر 
اینطور نباشــد، فرآیند برخورد و یا نظارت 
با شهرداری نیســت؛ اولیا برای درخواست 
نظارت باید درخواست سرویس را از سامانه 

سپند داشته باشند.
رهبر خبــر می دهد: امســال بــا توجه به 
تدابیر شــهردار و برنامه ریزی های صورت 
گرفته ســرویس مــدارس اســتثنایی به 
یکی از شــرکت های مورد تایید ســازمان 
تاکســیرانی و آمــوزش و پــرورش واگذار 
شده اســت؛ مطابق با بودجه مصوب شورا 
هزینه سرویس مدارس اســتثنایی توسط 

شهرداری تهران پرداخت می شود.
 اولیای دانش آموزان باید برای جلوگیری از 
دریافت نرخ های نامتعارف سرویس مدارس 
نســبت به اخذ خودرو از ســامانه »سپند« 
اقدام کنند تا در صورت بروز تخلف رانندگان 
امکان ثبت شــکایت و برخــورد از طریق 
ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی 
شهر تهران را داشته باشند؛ همچنین یکی 
دیگر از راهکارهایی که می تــوان از هزینه 
مضاعف برای ســرویس مدارس جلوگیری 
کــرد، ثبت نــام دانش آمــوزان در مدارس 

نزدیک به محل زندگی است.
با توجه به اینکه ســازمان مدیریت و نظارت 
بر تاکسیرانی شهر تهران اعلام کرده که هر 
تخلفی که از سوی شرکت های بدون مجوز 
از ســامانه ســپند رخ دهد، امکان پیگیری 
و برخورد از ســوی این ســازمان را ندارد، 
مدیران مــدارس نیز باید نســبت به انعقاد 
قرارداد با شــرکت های ثبت اطلاعات شده 

در سامانه سپند اقدام کنند.

ح دستیار فناوری در دانشگاه ها معاون وزیر علوم اعلام کرد؛اجرای دور جدید طر
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دستور رئیس جمهوری برای پیگیری ویژه و سریع 
قتل مهرجویی و همسرش

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت از دستور ویژه رئیس جمهوری 
برای پیگیری قتل داریوش مهرجویی و همسرش خبر داد.

علی بهادری جهرمی با اعــلام این خبر گفت: در جلســه هیات دولت 
وزارتخانه های کشــور و فرهنگ و ارشــاد اســلامی پیرامون حادثه 
دلخراش قتل کارگردان مطرح کشــور، داریوش مهرجویی و همســر 

ایشان و اقداماتی که طی ساعات اولیه انجام شده، گزارشی ارائه کردند.
 وی افــزود: پیرو این گــزارش رئیس جمهور ضمن عرض تســلیت به 
مناسبت فقدان این هنرمند برجسته به خانواده ایشان و جامعه هنری 
کشــور، به بخش های انتظامی و امنیتی دســتور دادند تــا با جدیت و 
ســرعت مضاعف موضوع مورد بررســی قرار گرفته و نتایج اقدامات به 

مردم نیز اطلاع رسانی شود.

به کارگردانی حمید بهرامیان

بازی محسن کیایی در »به خاطر یک کیف دلار«
تصویربرداری فیلم ســینمایی »به خاطر یک کیف دلار« به کارگردانی 
حمید بهرامیان در حالی به پایان رســید که محســن کیایی و مهران 

احمدی از بازیگران اصلی آن بودند.
تصویربرداری فیلم ســینمایی »به خاطر یک کیف دلار« به کارگردانی 
حمید بهرامیان در تهران به پایان رسیده است و این فیلم در حال حاضر 

مراحل پس تولید را سپری می کند.
آذر معماریان در اولین تجربــه خود، تهیه کنندگی ایــن فیلم طنز را 
برعهده دارد و جزو آثاری اســت که احتمال رونمایی آن در جشــنواره 

چهل ودوم فیلم فجر وجود دارد.
بازیگرانی همچون محســن کیایی، مهران احمدی، پانته آ پناهی ها و 

امیرمهدی ژوله در این فیلم ایفای نقش داشته اند.
فیلمنامه فیلم سینمایی »به خاطر یک کیف دلار« را حمید بهرامیان و 

سید مسعود سعیدی به طور مشترک نوشته اند.
حمید بهرامیان کارگردانی فیلم ســینمایی »ملاقات با جادوگر« را هم 

در کارنامه خود دارد که این فیلم هنوز به اکران عمومی نرسیده است.

ود وی صحنه می ر »مده آ« ر
نمایش »مده آ« نوشــته محمدامین ســعدی بــا کارگردانــی باران 

شادپوری از سی ام مهرماه روی صحنه می رود.
 نمایش »مده آ« بــه کارگردانی باران شــادپوری، تهیه کنندگی داود 
نامور و نویسندگی محمدامین ســعدی از 3۰ مهرماه در عمارت نوفل 

لوشاتو روی صحنه خواهد رفت. 
»مده آ« بر اســاس طرحی از باران شادپوری توسط محمدامین سعدی 
دراماتوژی و نوشته شده و شــیوه ای جدید را با رویکرد امروزی در اجرا 

نمایش به کار گرفته است. 
باران شــادپوری کارگردان نمایش »مده آ« در اجرای این اثر با در نظر 
گرفتن دیدگاه روانشناختی و تاریخی، علل و رفتارهای مده آ را بررسی 

کرده و فضای ذهنی او را به تصویر کشیده است. 

در این نمایــش ندا مقصــودی، محمد معتضدی، میرنــادر مظلومی، 
ماه منیر صادقیان، سهیل سلمانی، درسا علمی نژاد و آرش دادگر نقش 

آفرینی می کنند. 
از دیگر عوامل نمایش »مده آ« می توان به مجــری طرح: عمارت نوفل 
لوشاتو، مدیر تولید: امیر دلفانی، طراح لباس: الهام شعبانی، طراح نور: 
فرشاد نصیری، طراح صحنه: امیر پناهی فر، طراح حرکت: سارینا شاد، 
آهنگساز و نوازنده: علی سینا رضانیا، برنامه ریز و هماهنگی: آتنا تندرو، 
دستیار کارگردان، برنامه ریز و منشــی صحنه: لیلا افتخاری، دستیار 
کارگردان: پژمان برزگر، دســتیار صحنه: جواد امیرپور، طراح پوستر و 
گرافیست: صادق حسینی، گروه روابط عمومی و مارکتینگ: نوید آغاز، 

رضا حسین زاده، آیدین ایمانی، ندا کاوندی اشاره کرد. 
علاقمندان می تواننــد برای تهیه بلیت این نمایش به ســایت تیوال به 

نشانی https://www.tiwall.com/p/medea21 مراجعه کنند.

زمان خاکسپاری داریوش مهرجویی و وحیده 
محمدی فر مشخص شد

روابط عمومــی خانه ســینما زمان آیین تشــییع و بدرقــه داریوش 
مهرجویی و همســرش را برای خاکســپاری در قطعه هنرمندان اعلام 
کرد.مراسم تشییع و خاکســپاری پیکر داریوش مهرجویی و همسرش 

وحیده محمدی فر چهارشنبه ۲۶ مهرماه برگزار می شود.
کیوان کثیریان روابط عمومی خانه ســینما در گفت وگویی با خبرنگار 
تسنیم زمان تشییع و خاکسپاری این کارگردان سینمای ایران را تأیید 
کرد و گفت: این مراسم از ساعت ۱۰ صبح در پهنه رودکی تالار وحدت با 
سخنرانی هنرمندان برگزار می شود و در ادامه پیکر داریوش مهرجویی 

و همسرش به قطعه هنرمندان بهشت زهرا بدرقه می شود.

 مجوز کنسرت علیرضا قربانی در اصفهان
 صادر نشد

علیرضا قربانی اعلام کرد که کنســرت هایش در اصفهان به دلیل صادر 
نشدن مجوز اجرایش برگزار نخواهد شد.

علیرضا قربانی که در حال برگزاری تور کنســرت هایش در شــهرهای 
مختلف ایران اســت، اجراهایش در اصفهان را لغو کرد. این خواننده با 
انتشار متنی در صفحه شــخصی اش از برگزار نشدن کنسرت هایش در 

اصفهان خبر داد.
متن منتشر شده از سوی علیرضا قربانی به این شرح است:

روزگار غریبیست نازنین
متأســفانه طی روزهای گذشــته علی رغم تلاش و پیگیری های خارج 
از تصور تیم اجرایی برای برگزاری کنســرت در شــهر اصفهان، مجوز 

کنسرت صادر نشد.
به عنوان عضوی از جامعه هنر مستقل کشور اعلام می کنم، کم سعادت 
بودیم از دیدار مردم شریف و هنرپرور اصفهان که سهم غیر قابل انکاری 

در فرهنگ و هنر این سرزمین و حال و هوای یگانه اش دارند.
از همه عزیزانی که مثل همیشــه با مهر برای حضور در کنسرت  اشاره 
شده برنامه ریزی کرده بودند عذرخواهی می کنیم و با لطف پروردگار و 
امیدوار به رفع برخی موانع غیــر منطقی و با انرژی مضاعف به دیدارتان 

خواهیم آمد.
شرح سختی و مشــکلات و پیچیدگی های پیش روی این مسیر در این 

مقال نمی گنجد. با مهر و سپاس- علیرضا قربانی
علیرضا قربانی قرار بود هفت شــب و برای چهارده ســانس در اصفهان 

روی صحنه برود.

قاب

تیزر رســمی فیلم کوتاه »لاری« به کارگردانی میثم 
مــرادی در آســتانه برگــزاری چهلمین جشــنواره 

بین المللی فیلم کوتاه تهران، منتشر شد.
 به نقل از روابط عمومی پــروژه، فیلم کوتاه »لاری« به 
نویســندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی میثم مرادی 
در بخــش فیلم های داســتانی چهلمین جشــنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران به رقابت خواهد پرداخت.

همزمان با اولین حضور بین المللی فیلم کوتاه »لاری« 
در چهلمین جشــنواره فیلم کوتاه تهران، تیزر رسمی 
فیلم که توســط محمود نجفی ســاخته شــده است، 

منتشر و رونمایی شد.
همچنین اولین عکس از گریم ســیاوش چراغی پور در 
نقش »نادر خروس« با طراحی گریم مرتضی کهزادی، 
رونمایی شد. سیاوش چراغی پور بازیگر باسابقه سینما 
که تقریباً هر ســال با چنــد فیلم در جشــنواره فیلم 
کوتاه تهران حضور دارد، در این دوره جشــنواره فیلم 

کوتاه تهران، تنها با فیلــم کوتاه »لاری« در 
جشنواره حضور خواهد داشت.

»لاری« که دومین تجربه فیلم ســازی میثم 
مرادی بعد از »شــیوع« محسوب می شود، 
پیش از ایــن در نوزدهمین جشــنواره فیلم 
کوتاه نهال حضور داشــته است. همچنین، 
علاوه بر »لاری«، فیلم کوتاه »شــیوع« نیز 

در سی و هفتمین جشــنواره فیلم کوتاه تهران حضور 
داشت.

در خلاصه داســتان این فیلم کوتاه آمده اســت: »در 
قمارخانه زیرزمینی نادر خروس، خلافکارهای پایین 
شهر روی جنگ خروس ها شــرط بندی می کنند اما 
شب ها بعد از اتمام قمار روی خروس ها مساله دیگری 

در جریان است که عده زیادی از آن خبر ندارند.«
سیاوش چراغی پور، ابراهیم شیشه بران، علی کاظمی، 
آرمان صحرایی و با معرفی بازیگران آموزشگاه بازیگری 

»پدیده هــا«؛ الناز اســفندیاری، حســین 
ســلطانعلیان، محمد افضل زاده، ابوالفضل 
احمدزاده، مهدی دشــتی، شــهرام آقایی، 
رضا محمدی نــژاد، محمدرضا کیهان، علی 
صابری حقیقی و بیژن یــادگاری بازیگران 

فیلم کوتاه »لاری« هستند.
فهرســت عوامل »لاری« عبارت اســت از: 
نویسنده و کارگردان: میثم مرادی، مدیر فیلمبرداری: 
مهدی رضایــی، تدوین: محمود نجفــی، مدیر تولید: 
حســن صفری، صداگــذار: آرش قاســمی و محمد 
قاسمی، طراح گریم: مرتضی کهزادی، مدیر صدابردار: 
حسن شبانکاره، موســیقی: پیام آزادی، اصلاح رنگ و 
نور: فربد جلالی، طراح صحنه: امیر سرافرازیان، طراح 
لباس: نیاز حمیدی، جلوه های ویــژه بصری: محمود 
نجفی، گروه کارگردانی: علیرضــا رمضانی و کوردمان 
پویــش، برنامه ریز: مهــدی ضحاکی فاتــح و محدثه 

مقصودی، منشــی صحنه: فرزانه عطایی، کارشناس 
ورزشــی: مجتبی ابراهیمیــان، دســتیاران تصویر: 
عباس شــیر محمدی، امید شادگان، ســعید امینی، 
ســپهر عباس آبادی و محمد حســن پور، مســئول 
دوربین: محمدکاظمی، مجریان گریم: کیوان شــایان 
پناه و امین احمدی، دســتیاران صحنه: مهسا جهانی، 
آرین شیرزادی و مهدی اصغری، دســتیار لباس: آتنا 
آدینا، دستیار تدوین: ســوگند کوه نژاد، دستیار صدا: 
سهیل صفاری، مدیر تدارکات: کاظم فاطری، مسئول 
هنروران: لیدا مقدم، دستیار تدارکات: بیژن یادگاری 
و پژمان محرابی، نیلوفر راد، طراح پوســتر: محمد تقی 
پور، عکاس: رضــا نعمت پور و عرفانه ســعادت، روابط 
عمومی و مشاور رسانه ای: آزاده فضلی، مجری طرح و 
انتخاب بازیگران: آموزشگاه بازیگری پدیده ها، مشاور 
تهیه کننده: مرتضی کهزادی و نیلوفر راد، تهیه کننده: 

میثم مرادی.

 داریــوش مهرجویــی، کارگــردان جریان ســاز و 
پیشکسوت که شنبه شب درگذشت، سال ها پیش در 
یک مصاحبه تلویزیونی »دزد دوچرخه« را اولین فیلم 
تاثیرگذار زندگی اش دانسته و خاطره ای در این رابطه 
بیان کرده اســت. زنده یاد داریوش مهرجویی در سال 
۱3۷۶ در مصاحبه تلویزیونی با احمد نجفی، مجری و 
بازیگر گفته است: اولین فیلم که روی من اثر گذاشت، 
دزد دوچرخه بــود که در ســینما مایــاک درباره آن 

مطلبی خوانده بودم. هیچ شــناختی هم از آن نداشتم. 
ولی نقدی از آن خواندم و برایــم جالب بود. به هر حال 
فامیل، پدر و مادر و همــه را تجهیز کردیم که برویم آن 
فیلم را ببینیم.یادم اســت یک روز جمعه هم رفتیم که 
سینما خیلی شــلوغ بود. خوب آن فیلم هم برای مردم 
آن موقع یک فیلم خیلی تازه ای بــود. چون آن موقع 
مردم همه اش فیلم های بزن بزن و آرتیست بازی و این 
ها را می دیدند. یک فیلم سنگین بود. بعضی مواقع یک 

عده ای بلند می شدند و بیرون می رفتند. 
حوصله شــان ســر رفته بود. خلاصه ما نشســتیم و تا 
آخرش دیدیم. پدرم از این فیلم زیاد خوشــش نیامده 
بود و می گفت خســته کننده اســت و زیاد آرتیست 
ندارد. افراد دیگر هم همین طــور. ولی خب فیلم روی 

من تاثیر گذاشته بود.
این کارگردان در ادامه اظهار داشته است: چندین روز 
همواره به این فیلم فکر می کردم. منتقدان جوان مثل 

هژیر داریــوش، پرویز نوری، پرویز دوایی و جمشــید 
ارجمند سینما را جدی گرفته بودند و درباره این فیلم 
می نوشتند.داریوش مهرجویی همچنین درباره دیگر 
فیلم های مورد علاقــه اش در ســینمای جهان گفته 
است: اگر برگردیم به تاریخ سینما، از ابتدا من خیلی از 
کارهای چاپلین خوشم می آمد و از کارهای مثلا پاپز، 
آیزنشتین؛ و فیلم های فیلمســازان موج نو مثل گدار و 

تروفو و آلن رنه. این ها برای من شگفتی آور بودند.

لاری

چهره

خریدار  علی نصیریان آرزو داشت آخرین 
کارهنری اش با داریوش مهرجویی باشــد 
اما سرنوشــت این گونه بود که آخرین کار 

مهرجویی با نصیریان رقم بخورد.
آنچنــان در شــوک قتل فجیــع داریوش 
مهرجویی و همســرش، وحیده محمدی فر 
هستیم که دســت و دل مان نمی رود مانند 
شیوه مرسوم مطبوعات به هنگام درگذشت 
یــک هنرمند، بــه تهیه گــزارش و گفتگو 
بپردازیم اما آنچه در ادامه می آید، بازخوانی 
بخشــی از گفته های علی نصیریان اســت 

درباره همکاری با داریوش مهرجویی.
 »لامینــور« آخریــن ســاخته داریــوش 
مهرجویی اســت. فیلمی که بعد از ۴۰ سال 

همکاری دوباره او را با نصیریان رقم زد.
ســاخت و اکران این فیلم ســبب شــد تا 
نصیریان در نشست هایی که برای این فیلم 
برپا می شد، بخشــی از خاطرات گذشته و 
اولیــن همکاری های خود را بــا مهرجویی 
روایــت کند.دهــه ۴۰ نصیریــان جــزو 
بازیگران شــاخص تئاتر بود و گزینه خوبی 
برای کارگردان نوجویی که دنبال ســاخت 

فیلم هایی از نوعی دیگر بود.
نمایشی روی صحنه بود که جوانی آراسته و 
به قول نصیریان خوش تیپ به دیدن آن آمد 
و بعد از اجرا گفتنــد او داریوش مهرجویی 
اســت که بــرای فیلمــش دنبــال بازیگر 

می گردد.
این جوان که در آمریکا فلســفه خوانده بود، 
تســلطی کامل به ادبیات ایران و جهان هم 
داشــت و این گونه بود که بخشی از بهترین 
فیلم های ســینمای ایران را بــا اقتباس یا 

برداشت از آثار شاخص ادبی ساخت.
او دوســتی نزدیکــی هم با غلامحســین 

ساعدی داشــت، یکی از نمایشنامه نویسان 
به نام کشــورمان. پس چه فرصتی بهتر که 
مهرجویی بــرای ســاخت دومین فیلمش 
»گاو« سراغ نمایشــنامه ای از او برود و چه 
موقعیتی بهتــر که بــا بازیگرانی همکاری 
کنــد کــه در تئاتر ریشــه داشــتند و در 

نمایشنامه های ساعدی بازی کرده بودند.
یکی از این بازیگران علی نصیریان بود و این 
گونه شــد که اولین همــکاری مهرجویی و 

نصیریان در فیلم »گاو« رقم خورد.
نصیریان حدود ۴۰ ســال بعــد زمانی که 
در فیلم »لامینــور« برای چندمیــن بار با 
مهرجویی همکاری کرد، به مرور خاطراتی 
از اولین همکاری های خود با این کارگردان 

پرداخــت کــه بخش هایــی از آن را با هم 
می خوانیم:

»قصــه »گاو« از کتــاب عــزاداران بیََــل 
نوشــته جناب غلامحسین ســاعدی بود. 
در ســال 3۶ مرکزی با عنوان اداره هنرهای 
دراماتیک تاســیس شــد و از آن زمان ما با 
جناب ســاعدی همکاری کردیــم. ابتدا با 
یک ســری نمایش نامه با مضمون مشروطه 
با هم کار کردیــم تا اینکه یک شــب آقای 
ســاعدی با جوانی خوش رو به نام داریوش 
مهرجویی پیش ما آمدند و گفتند که ایشان 
می خواهند فیلم »گاو« را بسازند. ما از شوق 
حس عجیبی پیدا کردیم و نمی دانســتیم 

باید از خوشحالی چه کنیم.

البته قبــلا در تلویزیون ایــران، تئاترهایی 
را اجرا کرده بودیم که یکــی از آن ها همین 
نمایشــنامه »گاو« بود. آقــای آل احمد از 
این اثر تمجیــد فراوانی کردنــد. بعد از آن 
که سناریوی فیلم نوشــته شد، تازه متوجه 
شدیم مقوله ســینما با تئاتر متفاوت است. 
داریــوش مهرجویی تســت های فیلمی و 
ســینمایی از ما گرفت و تمرین هایی برای 
ما گذاشت و ســکانس های پردیالوگ فیلم 

را در اداره تئاتر تمرین کردیم.
این فیلم برای ما بســیار تاثیرگذار بود. من 
همیشــه گفتم که در »گاو«، مهرجویی ما 
را با قرار گرفتن مقابــل دوربین و بازی فیلم 
سینمایی آشــنا کرد. من از ایشان سینما را 

یاد گرفتم. موضوع عمــق میدان و حرکات 
دوربین و تکنیک های ســینما آنجا برای ما 
روشن شد. اولین کارگردان و معلمی که به 
من یاد داد مقابل دوربین چه کنم، داریوش 

مهرجویی بود.«
نصیریــان دربــاره شــخصیت داریــوش 
مهرجویــی هم گفتــه بــود: »مهرجویی 
خیلی با وســواس کار می کرد. من اخیرا با 
او کار کردم و دیدم با وجود بالارفتن ســن 
هنوز دقت قدیمش را دارد. حتی زمانی که 
با اهالی روســتا بازی می کردیم، بارها کار و 

تمرین می کردیم.«
اردیبهشــت سال گذشــته در اولین اکران 
لامینور هم نصیریان آرزو کرد عمر خودش 
و مهرجویی برای یک همکاری دیگر کفاف 
بدهد و گفت: برای من خیلی جذاب خواهد 
بود که آخر عمری با مهرجویی زندگی ام را 

تمام کنم.
او در ایــن اکــران در ســتایش از داریوش 
مهرجویــی گفــت: کار کــردن بــا آقای 
مهرجویی بــرای من همیشــه فوق العاده 
جالب بوده اســت. بعد از چهل سال دوری و 
جدایی از ایشان، این همکاری شکل گرفت. 
فرهنگ غنی و درک و دانش، پشــتوانه کار 
یک سینماگر است. ســینما فقط تکنیک 
نیست. سینما اندیشــه و فکر است و ایشان 
صاحب فکــر بودند. از همــان موقع هم کار 
کردن با ایشان برای من بســیار جذاب بود 
و برای من این ارتباط بســیار جذاب بوده و 
ان شاءالله هم ایشان و هم من عمرمان کفاف 

بدهد یک بار دیگر هم این اتفاق بیفتد.
حالا عمر مهرجویی به پایان رســانده شده 
و »لامینور« به عنــوان آخرین همکاری او و 

نصیریان رقم خورده است.

تیزر لاری منتشر شد

خاطره داریوش مهرجویی از تماشای اولین فیلم تاثیرگذار زندگی اش

 نمایشی متفاوت از سینما، فوتبال، پالایشگاه و آبادان!

فیدوس، مستند بومی گرایی از آبادان است
خریدار  ایمــان مصطفایــی کارگردان 
مســتند »فیــدوس« گفــت: بومی گرایی 
دغدغه فیلمسازی من از آبادان بود و در این 
مستند نوعی بومی گرایی شهری به تصویر 

کشیده می شود.
 مســتند »فیدوس« بــه کارگردانی ایمان 
مصطفایــی در چهلمین جشــنواره فیلم 
کوتاه تهران حضــور دارد. این جشــنواره 
از روز پنج شــنبه ۲۷ مهرمــاه در پردیس 

سینمایی ملت کار خود را آغاز می کند.
مســتند »فیدوس« بــه کارگردانی ایمان 
مصطفائــی از جنوب ایران خــود به تهران 
رســانده تا نماینده آبادانی ها در چهلمین 
جشــنواره فیلم کوتاه تهران باشد. این فیلم 
مســتند به روایت تاریخ صدســاله آبادان 
از دریچه صنعت نفــت پرداخته و تحولات 
اجتماعی بعد از ورود نفت به این شــهر مهم 

جنوبی کشورمان را روایت می کند.
یکی از موضوعات بارز درباره این مســتند، 
پژوهش محور بودن آن اســت به طوری که 
مستندساز تلاش کرده با استفاده از تصاویر 
آرشــیوی و منابع پژوهشــی قوی روایتی 

دقیق از این شهر مهم را به تصویر بکشد.
ایمان مصطفایی کارگــردان اصالتاً آبادانی 
این مستند درباره ســاخت این فیلم گفت: 

من هم مثــل تعداد زیــادی از هنرمندان، 
ورود بــه عرصه ســینما را از تئاتر شــروع 
کردم و علاقه مند به این هنر بودم. ســالی 
که بعد از جنگ به آبادان آمدیم، با بچه های 
انجمن ســینمای جــوان آبــادان رابطه 
صمیمانه ای پیدا کردیــم. از آنجا که آبادان 
یک شهر سینمایی بود و سینماهای زیادی 
داشــت ، ما هم از این مقوله دور نبودیم و به 
ســینما علاقه  پیدا کردم. البتــه کمتر فکر 
می کردم مســیر فیلمســازی من به سمت 

مستندسازی باشد.
مصطفایی بــه دشــواری های تولید فیلم 
پرداخت و گفت: متاســفانه دستمزدهای 
تولید فیلــم خیلی بالا اســت و این موضوع 
کمرشکن و برای فیلمســاز کوتاه غیرقابل 
جبــران اســت. هزینــه اجــاره دوربین، 
دســتمزد عوامل و تدوین فیلــم بالا رفته 
است. اگر کســی طرح و ایده خوبی داشته 
و برای اجرای آن فکر کرده باشــد، وقتی که 
با کمبودها روبه رو شــود، امــکان ادامه کار 
ندارد. اگر امکان مالی خوب وجود داشــته 
باشد، کارگردان می تواند از امکانات و عوامل 
بهتر بهره  بگیرد کــه به موفقیت فیلم کمک 
می کند. هرچند هزینه هــای تولید فیلم در 
آبادان کمتر است و بســیاری از امور کاملًا 

دوستانه و بسیار کمتر از هزینه های واقعی 
تولید صورت می گیرد.

او دربــاره رویکــرد بومی گرایــی ژانر در 
جشــنواره فیلم کوتاه گفت: ایــن رویکرد 
یک اتفاق خوب برای ســینما خواهد بود؛ 
وقتــی حــرف از بومی گرایی اســت با دو 
بخش بومی گرایی شــهری و فولکلور که به 
آیین  و سنت های اصیل و روستایی مربوط 
می شــود، روبه رو خواهیم بــود. آبادان به 
دلیل حفظ شرایط ســنتی، از هر دوی اینها 
بهره مند اســت و به دلیل زندگی اقوام عرب 
آیین ها و فرهنگ قومی زنده ای دارد که در 

فیلم ها قابل نمایش و پرداخت خواهد بود.
این مستندساز تاکید کرد: سینما، فوتبال، 

پالایشــگاه و موضوعات زیــاد دیگری در 
فرهنگ و بوم آبــادان جایگاه ویژه ای دارند، 
لذا بومی گرایی در ژانر می تواند یک شــهر 
و مــکان جغرافیایی را به صورت مســتند 
نمایش دهد و من فکر می کــردم فیدوس 
یکی از فیلم هایی اســت که می تواند به یک 
جریان مستند تبدیل شود. بومی گرایی در 
این اثر مستند خیلی دغدغه من بود و ما در 
این مســتند با یک نوع بومی گرایی شهری 

روبه رو هستیم.
کارگردان مســتند »فیدوس« به پیشینه 
ارتباط خــود با دفتــر انجمن ســینمای 
جــوان پرداخــت و تصریح کرد: همیشــه 
ســینمای جوان بــرای من محلــی برای 
کشف اســتعدادهای بکر و کســانی بوده 
که دغدغه ســینمای پیش رو را داشته اند. 
می توانم به جرأت بگویم کــه از دل انجمن 
ســینمای جوان آبادان فیلمســازانی وارد 
عرصه فیلمســازی حرفه ای شــده اند که 
هرکدامشان اســم و رسمی دارند که عباس 
امینی، دانش اقباشــاوی، کریم نیکونظر، 
پیــام پارســافر و ... نمونه  هایــی از ایــن 
استعدادها هستند. سینمای جوان همواره 
مکانی برای جذب، پرورش و مســیردهی 
به اســتعدادها و علاقه مندان به سینما بوده 

است. ســینمای جوان مســیر درست را در 
مقابل هنرمنــدان و علاقه مندانی قرار داده 

که دارای ذهنی خلاق و پیش رو هستند.
مصطفایی خاطر نشــان کرد: اگر سینمای 
جوان، جوانانــی که علاقه مند به ســینما 
هســتند و در دوره هایــش حضــور پیدا 
می  کنند را درســت هدایت نکند تا مسیر را 
به درســتی بشناســند و خلاقیت هایشان 
شــکوفا نشــود، فکر می کنــم اینجا یک 
ایســتایی در عرصه فیلمســازی شــکل 
می گیرد لذا نباید ســینمای جــوان فقط 
خودش را ملزم به آموزش صرف بداند بلکه 
باید هنرجویان را به درســتی هدایت کند و 
مسیر صحیح و دیدگاه درست فیلمسازی را 

آموزش و گسترش دهد.
او به آثار برگزیــده جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران اشــاره کرد و گفت: سینمای جوان با 
فیلم هایی که مــن از آن به خاطر دارم قطعاً 
می تواند پایه ها و بنیان ســینمای آینده را 
رقم بزند. من از ســال های ابتدایی دهه 8۰ 
با جشــنواره فیلم کوتاه تهران آشــنا بودم؛ 
فیلم های خــوب زیادی در این جشــنواره 
دیده ایم و امســال برای اولین بار اســت که 
در جشــنواره به عنوان فیلمساز حضور پیدا 

می کنم.
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میدان

 وزیــر ورزش و جوانان گفت: حضور والیبال نشســته 
ایران به بازی های پاراآســیایی آبرو و اعتبار می دهد. 
تدبیر مدیریتی فدراســیون و کادر فنــی تیم خوبی را 

آماده کرده که مهیای فتح پاریس است.
 کیومرث هاشمی با حضور در فدراســیون جانبازان و 
توان یابان از اردوهای رشــته های مختلف بازدید کرد. 
در این بازدید سیدمحمدشــروین اســبقیان رئیس 
فدراســیون گزارشــی از اردو و اعزام ورزشــکاران به 

هانگژو به وزیر ورزش ارائه کرد.
اســبقیان با تشــکر از حضور وزیــر ورزش و جوانان 

در فدراســیون گفــت: این روزهــا وزارت 
دغدغه هــای زیــادی دارد؛ اما مقــام عالی 
وزارت با حضــور در اردوهای تیم ملی انگیزه 

ملی پوشان را بیش از پیش کرد.
هادی رضایی نیز در این دیــدار توضیحاتی 
در خصوص تاریخچه والیبال نشســته را به 
وزیــر ورزش و جوانان ارائه کــرد. وی گفت: 

در تیم والیبال نشســته هم جوانان حضور دارند و هم 
بازیکنانی که چهار پارالمپیــک را تجربه کردند. هدف 

نهایی نیز مدال طلای پارالمپیک پاریس است.

علی کشــفیا سرپرســت و داود علیپوریان 
کاپیتان تیم نیز از مشــکلات تیم ســخن به 
میان آوردند.هاشــمی در این بازدید گفت: 
والیبال نشسته تیم ناشــناخته ای نیست و 
مورد استقبال است. این تیم ذهنیت خوبی 
در جامعه ایجاد کرده اســت. والیبال نشسته 
زائیده انقلاب است. افتخارات این رشته جزو 

باقیات و صالحات شما است.
وی گفت: حضور والیبال نشســته ایــران به بازی های 
پاراآســیایی آبرو و اعتبــار می دهد. تدبیــر مدیریتی 

فدراســیون و کادر فنی تیم خوبی را آمــاده کرده که 
مهیای فتح پاریس است.

وزیــر ورزش و جوانان اظهار داشــت: هــادی رضایی 
برترین مربی قرن و رشــته والیبال نشســته اســت و 
در بخش مدیریتی و اجرایی نیز ســابقه درخشــانی 
دارد. ارتبــاط خوب وی بــا مجموعه ورزش کشــور 
می تواند به توسعه بیش از پیش این رشته کمک کند. 
درخواست های شــما پیگیری خواهد شد. اگر ساختار 
اجازه دهد تغییراتی در خصوص پیشکســوتان ورزش 

پارالمپیکی انجام خواهد شد.

وزیر

سپهر ســتاری اســتقلال و پرسپولیس 
این روزها به شــدت درگیر مشکلات مالی 
هســتند.در چند روز اخیــر اختلاف رضا 
درویــش و یحیــی گل محمدی حواشــی 
زیادی برای پرســپولیس به وجــود آورده 
اســت. گل محمــدی هفتــه گذشــته به 
دلیل عــدم پرداخــت مطالبــات خود در 
تمرینــات حضور پیــدا نکرد و شــنبه هم 
در مصاحبــه ای طوفانــی خبــر از فســخ 
قراردادش با پرسپولیس داد. البته یحیی در 
مصاحبه خود اعلام کرد ماندن و رفتن او از 
پرسپولیس بستگی به اتفاقات جلسه هیات 
مدیره این باشــگاه دارد و او بعید اســت در 

مقطع فعلی از جمع سرخپوشان جدا شود.

مشکل یحیی فقط قرارداد نیست!
یکی از مهم ترین دلایلی که باعث دلخوری 
گل محمدی شــده عدم پرداخــت پاداش 
قهرمانی های فصل گذشــته اســت و او به 
همین خاطر چند بار به باشــگاه اخطار داده 
بود. سرمربی پرسپولیس هم چنین از بعضی 
اتفاقات این باشگاه مانند خرید بدون اطلاع 
نبیل باهویی، استقبال عجیب از کریستیانو 
رونالدو و دریافت نکردن پیشــنهاد تمدید 
هم ناراحت اســت و تمام ایــن اتفاقات در 
نهایت باعث شــد تمرینات را تحریم کند و 

نامه فسخ خود را برای باشگاه بفرستد.
با این حــال مصاحبه گل محمــدی نکات 
قابل تامل دیگری هم داشــت؛ ســرمربی 
پرسپولیس از ضعف درآمدزایی این باشگاه 
انتقاد کرد و مدعی شد پرسپولیس که در ۷ 
فصل اخیر ۶ بار قهرمان لیگ شــده و دو بار 
به فینال لیگ قهرمانان آســیا رسیده، نباید 
درگیر مشکلات مالی باشــد. گل محمدی 
همچنین با توجــه مبلغ قرارداد باشــگاه 
با کارگزار فعلی نگران اســت کــه در ادامه 

فصل هم مشکلات مالی دوباره گریبان گیر 
تیمش شود و شرایط را برای تکرار قهرمانی 
ســخت کند. به خصوص که پرســپولیس 
امســال رقبای قدرتمنــدی در لیگ برتر و 
آسیا دارد و باید از هر نظر شرایط برای کادر 

فنی و بازیکنان فراهم باشد.

تکرار سریال اختلافات خطیر و نکونام
ماجراهــای اخیر رضــا درویــش و یحیی 
گل محمدی همــه را یــاد اختلافات علی 
خطیر و جواد نکونام انداخــت. مدیرعامل 
و سرمربی اســتقلال در چند ماه اخیر بارها 
بــه دلیل اختــلاف نظر علیه هــم صحبت 
کرده اند و تا همین چنــد وقت پیش حتی 
حاضر نبودند باهم جلســه برگــزار کنند. 
نکونــام هم مثــل یحیی به شــدت از عدم 

جذب بازیکنان مورد نظــر خود و پرداخت 
نشدن دستمزد بازیکنان شاکی بود و بارها 

در مصاحبه هایش این مسئله را عنوان کرد.
البته شــرایط اســتقلال با توجه به بعضی 
اتفاقات مدیریتی این باشــگاه در سال های 
گذشــته به مراتب بغرنج تر از پرســپولیس 
اســت و این باشــگاه حتی نتوانسته اصل 
قرارداد فصل قبل بازیکنان خود را تســویه 
کند و همین حالا نزدیک به ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان بدهی دارد. بدهی که تسویه آن برای 
علی خطیر غیرممکن اســت و او در بهترین 
حالت شــاید بتواند قراردادهای این فصل 
کادر فنــی و بازیکنان را پرداخــت کند. از 
طرفی استقلال امسال به دلیل قراردادهای 
سنگینی که فصل قبل بسته شده، با مشکل 
پر شــدن ســقف بودجه هم مواجه شد و به 

همین خاطر جذب چنــد بازیکن مورد نظر 
نکونام منتفی شد. پر شدن سقف بودجه در 
پرسپولیس هم باعث شد این باشگاه نتواند 
به سراغ خرید مهاجمان گران قیمت برود و 
این اتفاق یکی از دلایــل اختلاف درویش و 

گل محمدی بود.

دغدغه های مشترک سرخابی های 
پایتخت

استقلال و پرسپولیس در حال حاضر درگیر 
مشکلات مشترکی هستند و مدیران این دو 
باشگاه هم به تنهایی نمی توانند از پس این 
مشــکلات بر بیایند. در حال حاضر تقریبا 
تنها راه درآمدزایی دو باشــگاه اســتفاده از 
تبلیغات روی پیراهن اســت ولی این روش 

برای حل تمام مشکلات مالی کافی نیست.

ایــن دو باشــگاه بــا اسپانســرهای خود 
قــراردادی ۱۲۰ و ۹۰ میلیــاردی امضــا 
کرده انــد ولی حتــی بــا درآمدزایی ۲۰۰ 
میلیاردی هــم در بهترین حالــت نیمی  از 
هزینه هایشان پوشــش داده می شود و این 
یعنی قرار است هر ســال بدهکارتر از سال 
قبل شــوند. اســتقلال همین حالا ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان بدهی دارد و با اسپانسرهای 
۹۰ میلیاردی هرگــز نمی تواند ذره ای از آن 
را هم تسویه کند و این یعنی خطر حذف از 
لیگ قهرمانان آسیا هم این باشگاه را تهدید 

می کند.
در شــرایط فعلی راهکار اصلــی برای حل 
مشکلات مالی دو باشگاه پرطرفدار پایتخت 
زنده شــدن دیگر راه های درآمدزایی مانند 
حق پخش تلویزیونــی و تبلیغات محیطی 
است. این دو باشــگاه با توجه برگزاری اکثر 
بازی های خانگی بدون حضور تماشــاگران 
حتی درآمــد خاصی از بلیت فروشــی هم 
ندارند و حتی بابــت قهرمانی و موفقیت هم 
هیچ ســودی دریافت نمی کننــد. در تمام 
لیگ های دنیا بابت کســب عناوین مختلف 
به تیم ها پاداش های کلانی داده می شــود 
ولی پرســپولیس و بابت ۶ قهرمانی اخیر و 
اســتقلال بابت قهرمانی بدون باخت خود 

حتی یک ریال هم پاداش دریافت نکردند.
بســته بودن راه های درآمدزایی باعث شده 
هر ســال به میزان بدهی های اســتقلال و 
پرســپولیس اضافه شود و شــاید اگر پول 
دریافتی از بورس نبود این دو باشگاه خیلی 
زودتر وارد بحران مالی می شــدند. اتفاقات 
اخیر ســرخابی های پایتخت نشان می دهد 
مشکلات دو باشگاه به مراتب عمیق تر از آن 
اســت که با تغییر مدیریت و جذب اسپانسر 
حل شــود و اتفاقــات بزرگ تــری مانند 

پرداخت حق پخش تلویزیونی نیاز است.

والیبال نشسته ایران به بازی های آسیایی اعتبار می دهد

کشتی ساحلی ایران قهرمان جهان شد
 تیم ملی کشــتی ســاحلی ایران با کســب ۴ مدال قهرمان مسابقات 

جهانی کشتی ساحلی در ترکیه شد.
 مرحله نهایی مســابقات جهانی کشــتی ســاحلی روزهای ۲۲ و ۲3 
مهرماه در دالامان منطقه موغلان ترکیه برگزار شد و در پایان تیم ایران 
با کسب ۲ مدال طلای حســین عباس پور در وزن 8۰ کیلوگرم و هادی 
وفایی پور در وزن ۹۰ کیلوگرم، یک مــدال نقره محمد علی تبار در وزن 
به اضافه ۹۰ کیلوگرم و یک مدال برنز حمیدرضا زرین پیکر در وزن ۹۰ 

کیلوگرم به عنوان قهرمانی دست یافت.
در این رقابت ها پس از تیم ایران که با 8۰ امتیاز بعنوان قهرمانی دست 

یافت، تیم های ترکیه با ۷۷ و گرجستان با ۴۴ امتیاز دوم و سوم شدند.
نتایج نمایندگان کشورمان به شرح زیر است:

در وزن ۷۰ کیلوگرم غلامرضا عبدالله پور در مبارزه نخست با نتیجه ۲ بر 
صفر جاستن بنجامین از آمریکا را مغلوب کرد. وی در دور بعد با نتیجه 
3 بر ۲ میشل کوک از آمریکا را شکســت داد و در دور سوم با نتیجه ۲ بر 
۲ مغلوب جوشکون از ترکیه شــد و بعنوان ششم رسید. پژمان ذوالفقار 
دیگر نماینده کشــورمان در این وزن در مبارزه نخست با نتیجه 3 بر ۲ 
آکاکی کمرتلیدزه از گرجستان را مغلوب کرد. وی در دور بعد با نتیجه 
۴ بر ۲ کوانتین استیکر از فرانسه را شکســت داد و دور سوم با نتیجه 3 
بر صفر مغلوب رامیز حســن اف از جمهوری آذربایجان شد و در جایگاه 

پنجم ایستاد.
در وزن 8۰ کیلوگرم حســین عباس پور در دیدار نخست با نتیجه 3 بر 
صفر واین لامونت از آمریکا را شکســت داد. وی در دور بعد با نتیجه ۲ بر 
صفر از سد نیکیتا کانوسکی از اوکراین گذشــت و در دور سوم با نتیجه 
3 بر صفر مقابل هوگو کنوت از فرانســه به برتری دســت یافت و راهی 

مرحله نیمه نهایی شد.
 عباس پور در این مرحلــه با نتیجه 3 بر ۲ مهمت داشــدمیر از ترکیه را 
مغلوب کرد و به دیــدار فینال راه یافت. وی در این دیــدار با نتیجه 3 بر 
صفر هوگو کونت از فرانسه را برای بار دوم شکســت داد و به مدال طلا 

دست یافت.
در وزن ۹۰ کیلوگرم حمیدرضا زرین پیکــر در دور اول با نتیجه ۲ بر ۲ 
اشکان عزیزی دیگر نماینده کشورمان را شکست داد. وی در دور بعد با 
نتیجه ۲ بر یک اولکســی یاکووچوک از اوکراین را مغلوب کرد و در دور 
سوم با نتیجه 3 بر ۲ مغلوب ابراهیم یوســوبوف از جمهوری آذربایجان 
شد. اشــکان عزیزی در مبارزه دوم نیز با نتیجه 3 بر یک مقابل اولکسی 
یاکووچوک از اوکراین شکست خورد و هفتم شد. هادی وفایی پور دیگر 
نماینده کشــورمان در مبارزه نخســت با نتیجه ۵ بر صفر و ضربه فنی 

دوغان کایا از ترکیه را مغلوب کرد.
 وی در دور دوم با نتیجــه 3 بر یک مقابل محموت اوزکایــا از ترکیه به 
پیروزی رسید و در مبارزه سوم با نتیجه ۲ بر صفر داویت خوتسیشویلی 
از گرجستان را شکســت داد. وفایی پور در مرحله نیمه نهایی با نتیجه 
3 بر صفر مقابل زرین پیکر دیگر نماینده کشــورمان به پیروزی رسید و 

راهی دیدار فینال شد. 

وی در دیدار فینال با نتیجه ۴ بر صفر ابراهیم یوســوبوف از آذربایجان 
را از پیش رو برداشــت و به مدال طلا رســید. زرین پیکــر نیز در دیدار 
رده بندی با نتیجه یک بر صفر محموت اوزکایا از ترکیه را مغلوب کرد و 

صاحب مدال برنز شد.
در وزن به اضافه ۹۰ کیلوگرم محمد علی تبار در مبارزه نخست با نتیجه 
3 بر صفر مقابل ماموکا کوردزیا از گرجســتان به برتری دســت یافت. 
وی در دور بعد با نتیجه 3 بر صفر آندری ولاسوف از اوکراین را شکست 
داد و در مبارزه ســوم و مرحله نیمه نهایی با نتیجه یــک بر صفر مقابل 
اویان نظریانی از جمهوری آذربایجان به پیروزی رســید و راهی دیدار 
فینال شــد. علی تبار در دیدار پایانی با نتیجه 3 بر صفر مبارزه را به فاتح 

یاشارلی از ترکیه واگذار کرد و به مدال نقره رسید.

کلاهبرداری میلیاردی از بازیکنان پرسپولیس!
بر اســاس اطلاعاتی که در اختیار خبرنگار ایسنا قرار گرفته شده است، 
فردی با وعده سود چند میلیاردی از طریق خرید حواله های خودرو در 
بازار، مبالغ هنگفتی را از برخی بازیکنان پرســپولیس دریافت کرده و 

متواری شده است.
 در سال های اخیر به دلیل اختلاف قیمت زیاد خودرو در کارخانه و بازار 
آزاد، گروهی از مردم برای درآمدزایی و رســیدن به ســود در این بازار 
سرمایه گذاری کردند. در این میان برخی افراد سودجو نیز با وعده های 
عجیب به دنبال کسب سودهای کلان از این بازار هستند که پای یکی از 

این افراد به باشگاه پرسپولیس هم باز شده است!
بر اســاس اطلاعاتی که از دو منبع در باشــگاه پرســپوایس در اختیار 
خبرنگار ایسنا قرار گرفته است، دو ســال قبل از طریق یکی از نزدیکان 
این باشــگاه، فردی به اعضای تیم معرفی می شود که در  زمینه خرید و 
فروش خودرو فعالیت می کرد. این فرد به بازیکنان پرســپولیس اعلام 
می کند که افراد زیادی را می شناســد که در قرعه کشی فروش خودرو 
برنده شــده اند اما مبلغ خــودرو را ندارند و می خواهنــد امتیاز خرید 

خودروی خود از کارخانه را به فروش بگذارند.
با همین وعده و وسوســه ســودهای میلیــاردی، برخــی بازیکنان 
پرسپولیس به این فرد اعتماد کردند و مبالغی مانند ۱۷ میلیارد تومان، 
۴ میلیارد تومان، یــک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومــان و مبالغی از این 
دســت را در اختیار این فرد گذاشــتند. در ادامه فرد مذکور در خرید 
امتیاز خرید خودروها موفق نیست و متواری می شود و بازیکنان هم به 

خودروهای وعده داده شده و اصل پول خود نرسیده اند.
هنوز درباره سرنوشــت فرد مذکور اطلاعات دقیقی در دست نیست اما 
بازیکنان پرسپولیس که در جریان این اتفاق دچار ضرر و زیان شده اند، 

شکایت خود را نزد مقام قضایی ثبت کرده اند و پیگیر موضوع هستند.

قضاوت داوران ایران در مسابقات فوتبال 
انتخابی المپیک

 با اعلام فدراســیون جهانی فوتبال دو بانــوی داور ایرانی رقابت های 
مرحله دوم انتخابی المپیک را قضاوت می کنند.

مسابقات گروه B مرحله دوم انتخابی المپیک با حضور تیم های چین، 
کره جنوبی، تایلند و کره شــمالی از ۴ تا ۱۰ آبان ماه در حالی در چین 

برگزار می شود.
با اعلام فدراســیون جهانی فوتبال )فیفا( مهناز ذکایی به عنوان داور و 
انســیه خباز مافی نژاد به عنوان کمک داور برای قضاوت این مسابقات 

انتخاب شده اند.
تیم ملی فوتبال بانوان کشــورمان در گــروه A با تیم های اســترالیا، 
فیلیپین و چین تایپــه به رقابت می پــردازد و از هر گــروه یک تیم به 

المپیک ۲۰۲۴ پاریس صعود می کند.

جنگ ادعاها در والیبال؛ کمیته اخلاق ورود کند
 جنگ رســانه ای بین بهروز عطایی و میلاد عبادی پور وارد فاز جدیدی شــده و 

سرمربی تیم ملی اتهاماتی را متوجه مسئولان فدراسیون والیبال کرده است.
 امسال یکی از پرحاشیه ترین سال های والیبال کشــور است. نتایج ضعیف تیم 
ملی والیبال به خصوص در رقابت های انتخابی المپیک، نارضایتی های زیادی را 
به دنبال داشت و بســیاری از اهالی والیبال به این عملکرد تیم ملی واکنش های 
منفی نشان دادند. روی دیگر ماجرا به جنگ رسانه ای میلاد عبادی پور با بهروز 
عطایی برمی گردد. عبادی پور در گفت وگویی که چند روز پیش داشــت عنوان 
کرد که کادر پیشین تیم ملی والیبال در حد مسابقات داخلی است و نه مسابقات 
بین المللی. این بازیکن که فصل گذشــته عملکرد ناموفقی در تیم میلانو داشت 
در خصوص اینکه برای انتخابی المپیک از تیم ملی کنار گذاشــته شد هم گفت 
که عملکرد خوبی در قهرمانی آســیا داشــته و عطایی هم که عنــوان کرده او 
نتوانســته به تیم ملی کمک کند یا چیزی از والیبــال نمی داند یا اینکه با غرض 

صحبت می کند.
در ادامه نوبت به بهروز عطایی رســید کــه صحبت های تنــدی را انجام دهد. 
صحبت هایی که بخشی از آن متوجه میلاد عبادی پور بود و بخشی دیگر متوجه 
مســئولان فدراســیون والیبال. عطایی خطاب به عبادی پور گفت: »آیا شــما 
حرفه ای هستید که در کوران مسابقات علیه کادر فنی مصاحبه کردید؟ دلتان 
می خواهد؟ شــما بیجا کردید که صحبت کردید. توهمات عبادی پور بالا رفته 
اســت و نمی تواند خودش را کنترل کند. او در فینال مســابقات قهرمانی آسیا 
مقابل ژاپن ۱۹ اسپک زد و ۷ امتیاز گرفت. عبادی پور در کدام باشگاه بزرگ دنیا 

بازی کرده بود؟«
عطایی در ادامه به مسئولان فدراســیون والیبال هم تاخت؛ »توقع داشتم وقتی 
عبادی پور علیه افشاردوســت مصاحبه کرد، کمیته فنی بــه من اجازه دعوت 
از این بازیکن را ندهد. به نظرم فدراســیون گاهی برای رســیدن به اهدافش از 
خطوط قرمز خود هم عبور می کند. آنها می گویند تیــم ببرد و موارد دیگر مهم 
نیســت. اتفاقاتی در آمریکا برای تیم ملــی رخ داد که اگر بگویم چهار ســتون 
بدن همه می لرزد و کســی حرفی نزد، چون رســانه ها در اختیار روابط عمومی 
فدراســیون بودند. شــنیده ام از فدراســیون اعلام کردند که عطایی را بزنید و 

داورزنی را نزنید! این موارد خط دهی شده است.«
یک روز پیش از مصاحبه عطایی، فدراســیون والیبال که متوجه برخی حواشی 
در تیم ملی شده بود تصمیم به تشکیل کمیته اخلاق بگیرد تا از این پس مسائل 
پشت پرده والیبال ایران و بداخلاقی ها و ... در این کمیته بررسی شود. قطعا این 
کمیته می تواند نقش بازدارنده ای در جریان بازیکن سالاری که بر والیبال ایران 
سایه انداخته داشته باشــد. برخی ملی پوشان ســابق و فعلی والیبال ایران در 
والیبال دنیا هیچ جایگاه قابل توجهی ندارند و در طی سال های گذشته با کمک 
برخی جریانات توانســته بودند در تیم ملی تاخت و تاز کنند و این تیم را به ملک 

شخصی خود تبدیل کنند.
همچنین کمیته اخلاق بایــد صحبت ها و ادعاهای بهــروز عطایی را هم مورد 
بررســی و پیگیری قرار دهد و اگر حرف های این مربی ثابت شد باید با متخلفان 
برخورد شود اما اگر ثابت نشــد این برخورد باید با عطایی انجام شود. هر چند در 
حال حاضر عطایی پاســخگوی این مسئله باشــد که چرا پیش از استعفا چنین 
صحبت هایی انجام نداده بود و حالا که جایگاهی در تیم ملی ندارد افشــاگری 
می کند. اگر صحبت های عطایی بدون سند باشــد می تواند روشی برای توجیه 
نتایج ضعیف تیم ملی محســوب شود و اگر ســندی دارد باید در اختیار کمیته 

اخلاق قرار بگیرد.

 آگهی قانون تعيين تکليف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان خرم آباد-سری ) 98( جمعی

شناسه آگهی: 1576786
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضيانی که در هيات موضوع ماده 
يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی خرم آباد  مورد رسيدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گرديده جهت 
اطلاع عموم به شرح ذيل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکيت بنام متقاضيان اعتراض داشته باشد 
می تواند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسليم وپس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضايی تقديم وگواهی تقديم دادخواست را به اداره ثبت محل تحويل 
نمايد، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض گواهی تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور سند مالکيت می نمايد و صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست .1 – تقاضای »اقای درويش عباس 
ندری« فرزند »صيد نعمت اله« نسبت به »ششدانگ يکباب ساختمان« بمساحت »91.27« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »9820« 

فرعی از »3« اصلی واقع در بخش »4« خروجی از مالکيت مالک اوليه »شمشير جفرسته«
 2- تقاضای »اقای غلامحسن پرويزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »ششدانگ زمين مزروعی« بمساحت »49903.11« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »140« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »خودمتقاضی«
3- تقاضای »اقای غلامحسن پرويز پورفرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »ششدانگ زمين مزروعی« بمساحت »7010.76« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »139« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه » خود متقاضی«
4 - تقاضای »اقای غلامحسن پرويز پورفرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »ششدانگ زمين مزروعی« بمساحت »14290.47« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »136« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »خود متقاضی«
5 - تقاضای »اقای غلامحسن پرويز پورفرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »ششدانگ زمين مزروعی« بمساحت »18981.15« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »138« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »خودمتقاضی«
6- تقاضای »اقای رضا کريمی« فرزند »صادق« نسبت به »ششدانگ يک درب باغ« بمساحت »1000« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 

»366« فرعی از »48« اصلی واقع در بخش »4« خروجی از مالکيت مالک اوليه »ميرولی رش«
7 - تقاضای »اقای محمد ولی دهقانی« فرزند »شاه ولی« نسبت به »ششدانگ زمين مزروعی« بمساحت »45624.48« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره »21« فرعی از »73« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »احمد فتحی بيرانوند«
8 - تقاضای »اقای غلامرضا روميانی نژاد« فرزند »نجم الدين« نسبت به »ششدانگ يک درب باغ«   بمساحت »1410.83« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »363« فرعی از »48« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »خود متقاضی«
9 - تقاضای »اقای علی پرويزپورفرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »دودانگ مشاع ازششدانگ زمين مزروعی« و »اقای غلامعباس پرويزپورفرد« 
فرزند »براربلوط« نسبت به »دودانگ مشاع ازششدانگ«و »اقای غلامحسين پرويزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »دودانگ مشاع« 
بمساحت »22432.58« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »137« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک 

اوليه »خودمتقاضی«
10- تقاضای »اقای غلامحسين پرويزپورفرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »يک ونيم دانگ مشاع ازششدانگ يک قطعه زمين مزروعی«و »اقای 
غلامعباس پرويزپورفرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »يک ونيم دانگ مشاع ازششدانگ « بمساحت »28871.99« مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره »141« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4« خروجی از مالکيت مالک اوليه »خود متقاضی«   
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استان

ایــام  - حســن بیگــی    مدیرعامــل شــرکت پالایش 
و  تجهیــزات  تأمیــن  راســتای  در  گفــت:  ایــام  گاز 
تــوان  باتکیه بــر  موردنیــاز  کلیــدی  فناوری هــای 
شــرکت های داخلی و دانش بنیــان و در جهت تحقق 
راهبردهای اصلــی اقتصاد مقاومتی و رفــع تحریم ها، 
18 عنــوان پــروژه ســاخت بــار اول در ایــن پالایشــگاه 

شناسایی شده است.
کنون  روح اله نوریــان افزود: از ابتدای ســال جــاری تا
و از ایــن تعــداد پــروژه، 16 عنــوان جهــت اســتعام به 
معاونت علمــی و فناوری ریاســت جمهوری ارســال و 

کنون تأییدیه 3 پروژه اخذ شده است. تا
وی اظهار داشت: این ســه پروژه شامل فرمولاسیون 
برابــر  آلــی مقــاوم در  پایــه  و ســاخت پوشــش های 
ترک خوردگــی  از  تــرش جهــت جلوگیــری  ســرویس 
کربنــی، غشــای نیتــروژن ســاز و  فــولاد  هیدروژنــی 
ساخت ماسک فرار برای اســتفاده در پالایشگاه های 
ک گاز ترش هســتند که با اجرای ایــن پروژه ها  با خورا

برخی از نیازهای فناورانه شرکت برطرف می شود.
کــرد:  مدیرعامــل شــرکت پالایــش گاز ایــام تصریــح 
بومی ســازی محصــول از طریــق مصوبــه تولیــد بــار 
اول، عــدم تأمیــن کالا از تولیدکننــده اصلــی خارجی، 

کاهــش  ارزی،  جویــی  باصرفــه  محصــول  تولیــد 
هزینه هــای تولید، ارتقــا توانمندی طراحی، ســاخت 
یــا فرمولاســیون و انتقــال دانــش و فنــاوری از اهداف 

اجرای این پروژه ها هستند.
نوریــان بــه اجــرای پــروژه ســاخت غشــای نیتــروژن 
کید کرد: ســنتز غشــا از فناوری های با  ســاز اشــاره و تأ

کنون غشــای نیتروژن ســاز  دانش فنی بــالا بوده که تا
در داخل کشور بومی سازی نشــده و برای رسیدن به 
دانــش فنی و ســاخت غشــای نیتروژن ســاز بــه دلیل 
عمــر بــالا و نداشــتن قطعــات متحــرک می توانــد از 

اولویت های صنایع کشور قلمداد شود.
در  هیدروژنــی  ترک خوردگــی  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
ورق هــای فــولاد کربنــی دیــواره تجهیــزات فراینــدی 
ســرویس ترش، ازجمله مشکاتی اســت که می تواند 
پالایشــگاه های  تجهیــزات  ســرویس دهی  قابلیــت 
گازی را بــا مشــکل جــدی مواجه کنــد، اظهارداشــت: 
روش هــای مختلفی بــرای جداســازی فــولاد کربنی از 
محیط ترش بــه کمــک لایه های فلــزی مقــاوم وجود 
دارد کــه بــا ممانعــت از خوردگی فــولاد کربنی توســط 
و  نــوزاد  هیــدروژن  تشــکیل  از  هیــدروژن  ســولفید 
نفــوذ آن به داخــل فــولاد و درنتیجــه از بــروز خوردگی 

جلوگیری می کنند.
داد:  ادامــه  ایــام  گاز  پالایــش  شــرکت  مدیرعامــل 
پوشش های پایه آلی، به جهت سهولت و هزینه کمتر 
اجــرا در تعمیــرت اساســی، می توانند رشــد تــرک را در 
ورق تجهیزات در حال سرویس دهی متوقف کند و یا 

از سرعت آن بکاهند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب:

تعمیرات اساسی تأسیسات منطقه عملیاتی تنگ 
بیجار پایان یافت

فخــارزاده     حســنا   - کرمانشــاه 
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت 
و گاز غرب از پایان تعمیرات اساســی 
بــا  تنــگ بیجــار  منطقــه عملیاتــی 
اســتفاده از ظرفیــت و تــوان داخلــی 
شــرکت و بــدون بــرون ســپاری خبــر 

داد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران؛ مهندس 
محمود نصیری سرپرســت مدیریت عامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
غرب با اعام این خبر گفت: با هدف صیانت از سرمایه های ملی، افزایش 
ضریب تجهیزات فرآیندی و عمل به تعهــدات تکلیفی تولید گاز در فصول 
ســرد ســال، تعمیرات اساســی منطقه عملیاتی تنگ بیجار بــا تاش های 

شبانه روزی واحدهای مختلف ستادی و عملیاتی پایان یافت.
کــرد: تعمیــرات اساســی منطقــه عملیاتــی پیــش گفتــه بــا  وی تصریــح 
درنظرگرفتــن ماهیــت گازی منطقــه و لــزوم رعایــت کامــل الزامــات ایمنی 
در کمتر از یــک ماه و با صرف 60 هزار نفر ســاعت و صرفه جویــی بالغ بر 300 

میلیارد ریال با موفقیت در مدار تولید قرار گرفت.
نصیری یادآور شــد: برای محقق شــدن این مهم مجموعه اقداماتی نظیر 
برشــکاری، جوشــکاری، نصــب یــک دســتگاه LBV 18 اینــچ، گریســکاری 
و روانــکاری کلیــه شــیرهای موجــود در TCF و ISF و LBVهــا، تعمیــر و 
رفع عیــب از انــواع ولوهــای موجــود در منطقــه، برشــکاری، جوشــکاری، 
تنش زدایــی خطوط جریانــی، توپک رانی خطــوط و چاه هــای موجود در 
کبرداری و تمیزکاری اطراف لاین هــای جریانی، گریس کاری و  منطقه، خا

روانکاری ولوهای اصلی )سرچاهی( انجام گرفت.

با همکاری دانشگاه های معتبر داخلی و خارجی؛

دومین کنفرانس و جایزه ملی گیمیفیکیشن ایران 
برگزار شد

اصفهان-مریم مومنــی   دومین کنفرانس و جایزه ملی گیمیفیکیشــن 
ایران در محل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران برگزار شد.

دبیــر کل کنفرانس و جایــزه ملی گیمیفیکیشــن، گفت: دومیــن دوره این 
کنفرانس ملــی با پذیرش مقالات علمــی در 10 محور برگزار شــد که موضوع 
کید بــر اســتفاده از بــازی هــا و ســاختار بــازی ها،  اصلــی ایــن کنفرانــس تا
فنــاوری متــاورس، اینترنت اشــیاء و هوش مصنوعــی در صنایــع مختلف 

بود. 
دکتــر محســن ســیفی افــزود: همــکاری و هــم افزائــی نهادهــای دولتــی، 
استارتاپ ها، دانشگاه ها و بخش خصوصی فعال در حوزه گیمیفیکیشن 
و بازی ســازی می تواند به برنامه ریزی صحیح و علمی برای دست یابی به 
توسعه در حوزه اقتصادی، آموزش و کسب و کار کشــور منجر شود که این 

کنفرانس در همین راستا برگزار می شود.
کید کــرد: در حوزه گیمیفیکیشــن تــا کنــون در جهان رویــداد و جایزه  او تا
ملی تعریف نشــده و این رویــداد اولین رویــداد علمی و عملیاتی اســت که 
تاش دارد ارتبــاط صحیح و اصولــی بین یافته هــای نوین هایتــک و فین 
تک بــا صنعــت برقرار کنــد. در ســال جــاری میــادی 2023 همچنیــن این 
رویداد تــاش دارد تا بــا عقد تفاهم نامه مشــترک با دانشــگاه هــای معتبر 

جهان برنامه های خود را توسعه دهد. 
از برنامه های جنبی این کنفرانس مراســم رونمایی از موسسه بازی پرداز 
کــس و کتــاب گیمیفیکیشــن در روابط  خاورمیانــه، اپلیکیشــن اوکســی با
عمومی بــود. دبیــر کل کنفرانس گیمیفیکیشــن با اشــاره به لزوم اســتمرار 
برگزاری چنیــن همایش های علمی، ادامــه داد: این کنفرانــس در نهایت 
پــس از رائــه مقــالات منتخــب و پلتفــرم هــای کســب و کار نوین بــا معرفی 
پژوهشگران و شرکت های برتر شرکت کننده به کار خود پایان داد و بیانیه 

علمی آن جهت بهره برداری دستگاه ها و نهادهای مرتبط منتشر شد.

ســاری-امیری فر   دکتر بریمانی مدیر کل بهزیســتی مازندران در مراسم 
بزرگداشــت روز جهانی نابینایان که در بابلســر برگزار شــد گفت: حدود 290 
میلیــون نفــر در دنیــا دارای مشــکات بینایی هســتند کــه یک پنجــم این 

جمعیت نابینا و مابقی آن دارای اختالات بینایی هستند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه بیــش از 220 هــزار فــرد دارای اختــالات بینایــی از 
خدمات سازمان بهزیســتی کشــور برخوردارند، افزود: در استان مازندران 
بیــش از 58 هزار فــرد دارای معلولیت تحت پوشــش بهزیســتی می باشــند 
و از این تعــداد 8096 نفر دارای اختــالات بینایی اند کــه 2783 زن و 5313 
مــرد هســتند و 14 درصــد جمعیــت افــراد دارای معلولیــت تحــت پوشــش 

بهزیستی استان را تشکیل می دهند.
دکتــر بریمانی بــا بیان اینکــه 1005 نفــر از ایــن افــراد دارای معلولیــت خیلی 
شــدید بینایــی هســتند تصریــح کــرد: 2670 نفــر دارای معلولیــت شــدید و 
2667 نفــر متوســط و 1754 نفــر نیــز دارای معلولیــت خفیــف بینایــی مــی 

باشند.
وی پیشــگیری را مقــدم بــر درمــان دانســت و گفــت: برنامــه پیشــگیری از 
تنبلی چشــم یا آمبلیوپی از برنامه های موفق ســازمان بهزیستی در زمینه 
پیشــگیری از اختــالات بینایی اســت و 27 ســال اســت کــه ایــن برنامه در 

سطح استان توسط اداره کل بهزیستی مازندران اجرا می شود.
مدیرکل بهزیســتی اســتان پیشــگیری از معلولیت هــا را مهمترین خدمت 
بهزیســتی در حوزه اختــال بینایی برشــمرد و افــزود: تا کنون یــک میلیون 

و 800 هزار کودک 3-6 ســال در اســتان مورد غربالگری بینایــی قرار گرفتند 
که از این تعداد 17هزار کودک دارای آمبلیوپی تشــخیص داده شدند و 63 
هزار کودک نیز کــه دارای ســایر اختالات بینایی بــوده اند شناســایی و به 
ســطوح بالاتر برای مداخــات درمانی معرفی شــدند و خدمات مناســب و 

بهنگام را دریافت کردند.
ایــن مســوول ادامــه داد: بــا تشــخیص بــه موقــع آمبلیوپــی و ارجــاع بــه 
اپترومتریست یا جراح با همراهی بهزیســتی، بینایی این عزیزان حفظ می 

شود و قابل درمان است.
دکتــر بریمانــی مشــاوره ژنتیــک را از برنامــه هــای مهــم ســازمان بهزیســتی 
برای پیشــگیری و کاهش معلولیــت دانســت و تصریح کرد: انجام مشــاوره 

ژنتیک در فرزند آوری سالم نقش موثری دارد و ضروری است زوجین برای 
جلوگیری از اختالات احتمالــی در فرزند خود قبــل از ازدواج و بارداری و یا 

کز مشاور ژنتیک مراجعه نمایند. در هنگام بارداری به مرا
دکتــر بریمانی با بیان اینکــه از ابتدای ســال جاری 1511 قلم وســایل کمک 
بینایی بین این عزیزان در اســتان توزیع شده اســت، اظهار داشت: تاش 
ما بر این است وســایل کمک توانبخشــی را برای همه گروههای مختلف از 

جمله نابینایان تهیه و توزیع کنیم.
مدیر کل بهزیســتی مازندران بــه بخشــی از اقدامات و خدمات ارائه شــده 
در این حوزه اشــاره و عنوان کرد: پرداخت هزینه تحصیلی به 481 دانشجو 
دارای معلولیــت، پرداخت مســتمری ماهانه بــه تعداد 5756 نفــر نابینا در 
اســتان، و همچنین در برنامــه توانبخشــی مبتنی بــر جامعه کــه از ابتدای 
کنون 1664 فرد دچار آســیب بینایی شناســایی و از  اجرای برنامــه CBR تا

خدمات بهزیستی بهره مند شده اند.
کید بر حضور مســتقل و فعــال افراد نابینا  مدیرکل بهزیســتی مازندران با تا
و کم بینا در جامعه و اســتفاده این عزیزان از فضاهای شهری، گفت: لازمه 
این امر فراهم کردن بســترهای اجتماعی مناسب و رفع موانعی که موجب 
حضور افراد دارای معلولیت در جامعه می باشــد اســت که این مساله جزو 
دغدغه های اصلی ســازمان بهزیســتی است و مناسب ســازی و دسترسی 
پذیــری با همــکاری ســایر دســتگاههای اجرایی و نهــاد های دولتــی و غیر 

دولتی میسر می گردد.

مازندران

مدیر کل بهزیستی مازندران؛

آمبلیوپی از برنامه های موفق سازمان بهزیستی در زمینه پیشگیری از اختلالات بینایی است

شهر بو

بوشــهر  - هــادی مینایــی پــور    مدیرعامــل 
شــرکت آب و فاضــاب اســتان بوشــهر   اظهــار 
داشــت: به پروژه احــداث مخزن، خــط انتقال 
آب و تکمیــل بنــد ذخیــره ای ارغــون بــه شــهر 
کلمــه 100 میلیــارد تومــان اعتبــار اختصــاص 
یافته اســت که از این میزان 90 میلیــارد تومان 
از محل آبرســانی اضطراری وزارت نیــرو و مبلغ 
10 میلیارد تومان توســط اســتان در ســال های 

1402 و 1403 تامین خواهد شد.
ابوالحسن عالی  بیان کرد: دومین پروژه اعتبار 
گرفتــه از ســفر طــرخ تکمیــل مجتمع آبرســانی 
نــوار ســاحلی در شهرســتان  های  روســتایی 
دشــتی و تنگســتان اســت کــه بــا این طــرح 80 

میلیارد تومان اختصاص یافته است.
میلیــارد   70 میــزان  ایــن  از  داد:  ادامــه  وی  
تومــان از محــل اعتبــارات طــرح  مجتمع های 

روســتایی وزارت نیــرو و 10 میلیــارد تومــان از 
محل منابع استانی تامین می شود.

اســتان  فاضــاب  و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
بوشــهر تصریح کرد: به پروژه احــداث و تکمیل 
ایســتگاه پمپــاژ و خــط انتقــال و شــبکه جمــع 
آوری فاضــاب شــهر بوشــهر نیــز 100 میلیــارد 
تومان اعتبــار اختصــاص یافتــه که ایــن اعتبار 
ظــرف مــدت 2 ســال توســط ســازمان برنامه و 

بودجه کشور تامین می شود.
تکمیــل  و  احــداث  بــرای  داد:  ادامــه  عالــی 
، خــط انتقــال و شــبکه جمــع  ایســتگاه پمپــاژ
میلیــارد   30 نیــز  دیلــم  شــهر  فاضــاب  آوری 
تومان اعتیار اختصاص یافته کــه از این میزان 
25 میلیــارد تومــان توســط ســازمان برنامــه و 
 بودجــه کشــور و مابقــی آن توســط وزارت نیــرو 

تامین می شود.

وی افــزود: اختصــاص مبلغ 90 میلیــارد تومان 
بــرای تکمیــل مخــازن ذخیــره خطــوط انتقال 
 ، آب شهرســتان هــای دیلــم، دشتســتان، دیر
کنــگان و عســلویه و 30 میلیــارد تومــان بــرای 
تکمیل خطوط انتقال و آبرســانی شــهر بوشهر 
از دیگر دستاوردهای ســفر دوم رئیس جمهور 

دولت سیزدهم به استان بوشهر است.
عالی ادامه داد: اختصاص پنج میلیارد تومان 
اعتبار برای بهســازی چشــمه و احداث مخزن 
آب شرب روســتای بن بید و 100 میلیارد تومان 
اعتبار برای خط انتقال، شــبکه توزیع و مخزن 
تامیــن آب شــرب روســتاهای محروم و عشــایر 
مجتمــع طســوج از جملــه اعتباراتی اســت که 
از محــل ســفر دوم رئیــس جمهــور بــه پــروژه 
 هــای آبرســانی ایــن مناطــق اختصــاص پیــدا 

کرده است.

۵۳۵ میلیارد تومانی سفر رئیس جمهور   دستاورد 
وژه های آب و فاضلاب استان بوشهر برای پر

شهرکرد

شــهرکرد - فتانه مصیبی   رییس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
اســتان چهارمحال و بختیاری بــر لزوم اجــرای کامل قانــون جوانی 
جمعیــت و اســتفاده از همــه ظرفیت هــا بــرای پیشــگیری از پیــری 

کید کرد. جمعیت تا
رییــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی اســتان در جلســه شــورای 
فرهنــگ عمومــی بــا ارائــه گزارشــی از رونــد تغییــر جمعیــت اســتان 
طی دهه هــای گذشــته و با اشــاره به تغییر ســاختار ســنی جمعیت 
 ادامــه رونــد کنونــی در ســاختار جمعیــت اســتان را نگــران کننــده 

دانست.
علــی شــهریارپور بــا اســتناد بــه تغییــر ترکیــب ســنی جمعیــت در 
طول زمان گفــت: جمعیت اســتان تا ســال 1380 در مرحلــه کودکی 
جمعیت بوده اســت. پس از آن وارد مرحله جوانی جمعیت شــده و 
در حال حاضر در مرحله میانســالی جمعیت قرار دارد که در صورت 
ادامه روند موجود و عــدم تغییر رفتار کنشــگران جمعیتی به زودی 

شــاهد مرحله پیری جمعیت اســتان خواهیم بود و پیری جمعیت 
وضعیتی اســت کــه تاثیــر منفــی آن بــر روند توســعه اســتان بــا هیچ 

عاملی قابل جبران نیست.
شــهریارپور ضمن اشــاره به شــاخصهای مختلف جمعیتی، نسبت 
حمایت بالقــوه )تعــداد جمعیت 64-15 ســاله به ازای یــک نفر فرد 
کهنســال( را در ســال 1395 معادل 12 نفر اعام کرد و اضافه نمود در 
صورت تدوام روند کنونی ، این شاخص در ســال 1420 به عدد 5، در 
سال 1430 به عدد 3 و در سال 1480 به کمتر از 2 سقوط خواهد کرد.

وی در پایــان بــا مقایســه آمــار موالیــد و ازدواج ســه ماهه اول ســال 
هــای 1401 و 1402 اعام کرد بــه دلیل کاهــش تعــداد ازدواج و موالید 
ســال جاری نســبت به ســال گذشــته لازم اســت عاوه بر تســریع در 
اجــرای کلیه بندهــای قانــون جوانــی جمعیــت، از همــه امکانات و 
ظرفیت هــای ممکن بــه ویــژه اقدامــات کنشــگران جمعیتــی برای 

پیشگیری از پیری جمعیت استفاده کرد.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی  چهارمحال و بختیاری

کنند کمک  جمعیت  پیری  از  پیشگیری  برای  جمعیتی  کنشگران 

وژه ساخت بار اول در پالایشگاه گاز ایلام شناسایی 18 عنوان پر

  آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان الشتر-سری )73( جمعی

شناسه آگهی: 1577774
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک 
قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 
عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 

مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
۱ – تقاضای »بختیار ساکی« فرزند »محمد« نسبت به »ششدانگ یکباب عمارت مسکونی« بمساحت »22۱.۳8« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »2« فرعی از »۱00« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »کریم خان منظمی«
 2- تقاضای »محمد نبی ساکی« فرزند »رحمن« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱740۱.40« مترمربع مجزی شده 
از پلاک شماره »-« فرعی از »57« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »بانو حرم جوانمرد«

۳- تقاضای »فریده فتح الهی« فرزند »مرتضی« نسبت به »ششدانگ یکباب عمارت مسکونی« بمساحت »97.97« مترمربع مجزی شده از پلاک 
شماره »2« فرعی از »۱00« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » کریم خان منظمی«

4 - تقاضای »منوچهر کنعانی« فرزند »ملک مراد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »۳۳92.5۳« مترمربع مجزی شده از 
پلاک شماره »58« فرعی از »7« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »منوچهر کنعانی«

5 - تقاضای »علی حیدر حسنوند« فرزند »علی جعفر« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »42۳۳.۳8« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره »-« فرعی از »۱62« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »درویش 

عباس ملکی«
6- تقاضای »علی حیدر حسنوند« فرزند »علی جعفر« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۳750.74« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »-« فرعی از »۱62« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »درویش عباس ملکی«
7 - تقاضای »مصطفی مرادیان« فرزند »زیت اله« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »50۳7« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 
»-« فرعی از »۱08« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید علی ومقصودعلی ولدان اله«

8 - تقاضای »علی نصرت گودرزیان« فرزند »علی محمد« نسبت به »2.56۱۱دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی«   بمساحت 
»9796« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱5« فرعی از »7۳« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »محمدعلی سیف الهی«
9 - تقاضای »محمدجمشید خزائی« فرزند »جواد« نسبت به »0.9۳8دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی«  بمساحت »4097.7« 
مترمربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی از »۱04« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک 

اولیه »نامدار امیری«
۱0- تقاضای »عیدی اسدپور« فرزند »جافر بگ« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت »۳۳۱48.72« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره »-« فرعی از »2۳۱« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »بساط اسدی« 
تاریخ انتشار نوبت اول  : )۱402/07/۱0(       تاریخ انتشار نوبت دوم:  )۱402/07/25(

     فرشاد بازوند نژاد 
  رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

سه شنبه      25 مهر 1402    شماره 1433



رئیس هیأت عامل صندوق ملی مسکن اعلام کرد
وپایی برای  مذاکره با ۱۰ شرکت آسیایی و ار

ساخت مسکن در ایران
رئیس هیأت عامل صندوق ملی مســکن گفت: به منظور ارتقاء فناوری 
و به صرفه  کردن عملیات ســاخت طرح نهضت ملی مســکن با بیش از 
۱۰ شــرکت بین المللی در حال مذاکره هســتیم که این شرکت ها هم 

آسیایی هستند هم اروپایی.
 محمدرضا اســماعیلی در نشســت خبری مبنی بر این که در راستای 
اجرای طــرح نهضت ملی مســکن مذاکره با شــرکت های خارجی به 
سرانجام رسیده اســت یا خیر؟ اظهار کرد: بله با شرکت های متعددی 
در حال مذاکره هســتیم که به محض به سرانجام رسیدن اطلاع رسانی 
می شــود. وزارت راه و شهرســازی در حال رایزنی با بیش از ۱۰ کشور 

است که این شرکت ها هم آسیایی هستند و اروپایی.   
وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر این که در بحث تهاتر نفت برای ساخت 
مسکن صرفا با شرکت های داخلی قرارداد امضاء می شود یا شرکت های 
خارجی نیــز در این فرآینــد حضور دارنــد؟ تصریح کــرد: در تعامل 
بین المللی حوزه ساخت و تعاملات بانکی دو حوزه تامین مالی هستند 
که از وظایف صندوق ملی مسکن محسوب می شــوند. در این راستا با 

بانک توسعه اسلامی و دیگر بانک های بین المللی تعامل داریم.
رئیس هیأت عامــل صندوق ملی مســکن ادامه داد: اخذ تســهیلات 
یا ایجاد فرآیندهایی که طــی آن تامین ضمانت نامه بــه منظور انجام 
خریدهای بین المللی یا انعقاد پروژه های بین المللی داشــته باشــیم 
جزو وظایف ماســت که در حال دنبال کردن آن هستیم.اسماعیلی در 
ادامه اظهار کرد: شــرکت هایی امروزه با وزارت راه و شهرســازی برای 
پروژه های عمرانی در حال مذاکره هستند. اولویت وزارتخانه و صندوق 
ملی مســکن به عنوان دســتگاه تامین مالی طرح نهضت ملی مسکن 

استفاده از تولید کنندگان و پیمانکاران داخلی است
وی بیان کرد: در عین حال هر جا احساس کنیم نیاز به فناوری خارجی 
داریم که عملیات ساخت را به صرفه تر کند و انرژی و انگیزه پیمانکاران 
را افزایش دهد از ظرفیت های بین المللی به نفع اقتصاد کشور استفاده 

می کنیم.

مقام مسوول وزارت راه و شهرسازی:
۵۰هزار هکتار ظرفیت سکونتگاهی در یک سال 

گذشته شکل گرفت
 سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی گفت: ۵۰ 
هزارهکتار ظرفیت ســکونتگاهی در یک ســال گذشــته شکل گرفته 
است و برای تامین زمین از ظرفیت مناطق ساحلی و مرزی هم استفاده 
می شــود.به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »ابوالفضل نوروزی«  در 
گفت وگویی درباره چگونگی تامین زمین توســط این وزارتخانه افزود: 
این مصوبه مجلس اســت، تبدیل به قانون خواهد شد و پس از تصویب 
شــورای نگهبان ما موظفیم آن را انجام دهیم.وی بیان داشــت: تامین 
زمین در کشور طی سال های گذشــته به قدر نیاز و میزان کافی انجام 
نشده اســت و به نسبت رشــد جمعیت کشــور، ظرفیت سکونتگاهی 

افزایش نیافته است.
این مســوول گفت: با توجــه به پیشــنهاد مجلس که کمــک کننده 
هم اســت، این موضوع با پیچیدگی های جدی روبه رو اســت و اجرای 
آن دشــوار خواهد بود، امــا امکان پذیر است.سرپرســت دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرســازی ادامه داد: برای شــکل گیری ظرفیت 
سکونتگاهی جدید، باید همه دســتگاه ها کمک کنند و از اراضی سایر 
دستگاه ها نیز باید استفاده شــود.به گفته نوروزی، اراضی از چند محل 
تامین می شــود، یک محل اراضی وزارت راه و شهرسازی است، منبع 
دیگر اراضی ســایر دستگاه هاســت و اراضی منابع طبیعی نیز خارج از 

حریم است که برای شهرک سازی مورد نیاز است.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر، اراضی بخش خصوصی است که می توان 
با مردم توافق کرد، بنابراین اراضی منابع طبیعی و بخش خصوصی هم 
باید به کار گرفته شــود که از چند محل مثل الحاق به شــهر و روستاها 
تأمین می شود.سرپرست دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی 
با بیان این که مناطق ســاحلی و مرزی هم در دســتور کار است، گفت: 
به همت وزارت راه و شهرسازی، در یک ســال گذشته تاکنون در طرح 
نهضت ملی مســکن، ۵۰هزار هکتار ظرفیت سکونتگاهی شکل گرفته 
است.نوروزی با اشاره به این که ۲۷ نقطه شهرک ساحلی نیز مکان یابی 
شده است، یادآور شد: شیوه های مختلف ساخت در این موضوع دخیل 

هستند که تامین اراضی به سایر شیوه ها انجام می شود.

وی اعلام کرد: دست کم ۵۵درصد از زمینی که الحاق می شود مربوط به 
تأمین سرانه هاست و برای تحقق این موضوع لازم است همه دستگاه ها 
به ویژه شوراهای برنامه ریزی اســتان ها و با تدبیر استانداران، الحاقات، 
تامین اراضی در روستاها و ســایر موارد را در دســتور کار قرار دهند و 
در این راستا حریم گســل ها، رودخانه ها، اراضی درجه ۱و ۲ کشاورزی 
مناطق چهارگانه حفاظت شــده و موضوعاتی از این قبیل باید رعایت 
شود.سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: 
دربارهتامین آب و سایر زیرساخت ها نیز باید همه دستگاه های مرتبط 

همکاری سازنده داشته باشند.

وازها اشغال صندلی ۱۰۰درصدی در پر
عضو انجمن شرکت های هواپیمایی کشوری گفت: بخشی از پروازها از 
طریق افزایش ضریب اشــغال از 8۵ درصد به ۱۰۰ درصد رسیده است 
و به  زودی یک فرونــد هواپیمای دیگر ایربــاس 3۲۰ در آینده نزدیک 

اضافه خواهد شد.
 رامین حمزه ای عضو انجمن شرکت های هواپیمایی کشوری با اشاره به 
اینکه برخی از رسانه های فارسی زبان خارج از کشور تلاش های فراوانی 
در راستای ابطال مجوز پروازهای اروپایی یک شرکت هواپیمایی انجام 
داده اند، گفت: در سفرهای حج، این شــرکت هواپیمایی پروازهای رم 
و میلان را نیز انجام می داد و توانســت نمره T.C.O خود را که معادل 

کیفیت فنی پروازها بر فراز اروپا است افزایش دهد.
وی در ادامه تاکید کرد: انجام پروازها به اتحادیه اروپا باید ادامه یابد زیرا 
انجام این پروازها حق جمهوری اســلامی ایران اســت. هم اکنون تنها 
دو ایرلاین داخلی مجوز T.C.O را دارند یک ســرمایه ملی محســوب 
می شود که باید این سرمایه حفظ شود، که با بازرسی های مستمر نمره 
T.C.O از ۲.۵ به ۱.۱۴ کاهش یافته اســت.وی گفت: طی پروازهایی 
که برفراز آسمان میلان و رم داشــتیم پس از فرود هواپیما در فرودگاه 
میلان ۴۵ دقیقه هواپیمای 33 ســاله این شرکت هواپیمایی را بررسی 
کردند که حتــی کوچک ترین موردی را به عنوان نقــض پیدا نکردند و 

خوشبختانه از این بررسی ها سربلند خارج شدیم.

وزیر نفت با اشاره به سفر معاون اول رئیس جمهور به بلاروس خبر داد
وابط اقتصادی   مسیر جدیدی برای توسعه ر

وشیمی در حوزه نفت، گاز و پتر
وزیر نفت با اشــاره به ســفر معاون اول رئیس جمهور و هیأت همراه به 
بلاروس از اعلام آمادگی ایران برای تأمین و تعمیر تجهیزات پیشرفته 

نفتی بلاروس خبر داد.
 جواد اوجی، وزیر نفت در خصوص همکاری های نفتی ایران و بلاروس 
توضیح داد: در راستای توافقات سال ۱۴۰۱ رؤسای جمهور دو کشور در 
حاشیه اجلاس سران سازمان شــانگهای در سمرقند، یک هیأت عالی 
رتبه نفتی طی سفر به تهران در مهر ماه سال ۱۴۰۱ و ملاقات با مقامات 
و مدیران ارشد وزارت نفت و سازندگان تجهیزات نفتی، مسیر جدیدی 

را برای همکاری های اقتصادی در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی باز کرد.
وی افزود: اخیراً نیز هیأت های نفتی بلاروســی به ایران ســفر کرده و 
متقابلًا برخی از سفرها از ســوی طرف ایرانی به بلاروس صورت گرفته 
است. مذاکرات خوبی بین طرفین درباره همکاری های تخصصی نفتی 
آغاز شــده که باید تلاش کنیم در ســفر پیش روی معاون اول رئیس 

جمهور به بلاروس به نتایج مطلوبی منتهی شود.
اوجی با اشــاره به تنها همکاری دو کشــور در یک پروژه نفتی در سال 
۱3۹۱ که به دلیل فشار کشــورهای غربی به نتیجه نرسید، تاکید کرد: 
تغییر رویکرد سیاست خارجی بلاروس و گسترش روابط با کشورهای 
شــرقی از جمله ایران طی چند سال اخیر، بســتر مهمی برای توسعه 
همکاری های دو کشــور ایجاد کــرده که با حضور معــاون اول رئیس 
جمهور و هیأت همراه پس از دو دوره ســفر رئیس جمهور و نخســت 
وزیر این کشور به ایران، می تواند زمینه ساز تعاملات بیشتر خصوصاً در 

حوزه نفت و گاز و پتروشیمی باشد.
وی از اعــلام آمادگی ایران بــرای تأمیــن تجهیــزات صنعت نفت، 
پتروشــیمی، قطعات صنعتی و ماشین آلات شــرکت های بلاروسی 
خبر داد و اظهار داشــت: به صــورت متقابل از ســرمایه گذاری طرف 
بلاروسی در توسعه میادین نفتی جدید ایران و امکان فعالیت مشاوران 
و پیمانکاران ایرانــی در اجرای طرح های انتقــال و توزیع گاز بلاروس 

استقبال می کنیم.
گفتنی اســت معاون اول رئیس جمهور و هیأت همراه ســه شنبه ۲۵ 
مهرماه به بلاروس ســفر می کنند. دیدار با رئیس جمهور، نخست وزیر 
و رئیس مجلس بلاروس و همچنین برگزاری جلســات گفت وگوهای 
دوجانبه میان هیأت های عالی دو کشــور از جمله برنامه های سفر یک 

روزه معاون اول رئیس جمهور به این کشور است.

معاون وزیر نیرو:
صندوق توسعه ملی ۵ میلیارد دلار برای ساخت 

وگاه های تجدیدپذیر اختصاص داد نیر
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( 
گفت: صندوق توســعه ملی پ میلیارد دلار برای ساخت نیروگاه های 

تجدید پذیر اختصاص داد.
»محمود کمانی« در مراســم امضای تفاهمنامه صندوق توســعه ملی 
و ساتبا افزود: این تســهیلات برای ســاخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 

تجدیدپذیر اختصاص می یابد.

وی افزود: در گام نخست چهار هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
با این تسهیلات ساخته می شود.

وسیه ادامه دارد مذاکرات نفتی ایران با ر
مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفــت: مذاکرات نفتــی و گازی ایران با 
روســیه ادامه دارد و هر زمان این مذاکرات به نتیجه رسید، جزئیات آن 

اعلام خواهد شد.
 محسن خجسته مهر در مراسم امضای تفاهم نامه اجرای پویش اهدای 
بسته های آموزشی به دانش اموزان محروم مناطق نفت خیز و گاز خیز 
در پاسخ به سوال ایســنا در خصوص مذاکرات صورت گرفته با روسیه، 
اظهار کرد: با روس ها مذاکرات فنی و اقتصــادی ادامه دارد و به محض 
پایان مذاکرات کار حقوقی و قراردادی کار آغاز خواهد شد و متناسب با 

نتایجی که می گیریم اعلام خواهیم کرد.

فائو از کشورها برای سرمایه گذاری در مدیریت 
آب دعوت کرد

نماینده موقت فائــو در ایران طی پیامی در کنفرانــس روز جهانی غذا 
اظهار کرد: دولت ها باید سیاســت های دانش بنیان طراحی کرده و در 

مدیریت آب سرمایه گذاری کنند.
 یوباک دهوج جی ســی، نماینــده موقت فائو در جمهوری اســلامی 
ایران طی پیامی در کنفرانس روز جهانی غــذا اظهار کرد: دولت ها باید 
سیاســت های دانش بنیان طراحی کرده، نوآوری را تشویق کنند و در 

مدیریت آب سرمایه گذاری کنند.
این رویداد در تاریخ ۲۴ مهر از ســوی ســازمان غــذا و داروی ایران به 
مناســبت روز جهانی غذا با موضوع »آب زندگی اســت، آب غذاست. 
هیچکس جــا نماند« برگزار شــد.جی ســی در این پیام که توســط 
سرپرست موقت وی خوانده شــد، بر ارتباط عمیق بین آب و غذا تاکید 
کرد و بیان کرد: با وجود پوشیده شدن ۷۱ درصد از سطح زمین توسط 

آب، تنها ۲.۵ درصد از این آب شیرین برای کشاورزی مناسب است.
وی همچنین عنــوان کرد که منابع آب جهانی بــه دلیل عواملی مانند 
رشــد جمعیت، شهرنشــینی، توســعه اقتصادی و تهدیــد احتمالی 

تغییرات اقلیمی تحت فشار قابل توجهی قرار دارند.
جی ســی با تاکید بر یک روند نگران کننده، خاطرنشــان کرد: در چند 
دهه گذشته منابع آب شــیرین به ازای هر نفر ۲۰ درصد کاهش یافته 
اســت. از برداشــت های جهانی آب شــیرین، ۷۲ درصد به کشاورزی 

نسبت داده می شود که به ارتباط مهم بین آب و غذا اشاره دارد.
نماینده موقت فائو در ایران اظهار کرد: دولت ها باید سیاست های دانش 
بنیان طراحی کرده، نوآوری را تشــویق کنند و در مدیریت آب سرمایه 
گذاری کنند.نماینده موقت سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد در 
ایران گفت که فائو متعهد به کمک بــه دولت ها و ذی نفعان در مدیریت 

پایدار آب های زیرزمینی از طریق ابزارها و فناوری های مختلف است.
جی سی همچنین از تلاش های ایران برای رسیدگی به امنیت غذایی و 
تغذیه به ویژه سند ملی دانش بنیان امنیت غذایی قدردانی کرد و افزود: 
ســند ملی دانش بنیان امنیت غذایی ایران گامی مهم و همسو با اهداف 
توسعه پایدار اســت.در پایان، نماینده موقت فائو در جمهوری اسلامی 
ایران بر مدیریــت خردمندانه منابع گران بهــای آب برای محافظت از 
سیســتم های غذایی، کره زمین و رفاه همگان تاکید کرد. او همچنین 

خواستار همکاری جهانی برای تضمین آینده ای پایدارتر شد.
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۸ میلیون مستاجر، منتظر خانه

وزه سکوت شورای عالی شهرسازی و معماری ر

خریدار  طبق گزارش مرکز آمــار ایران، بیش 
از 3۰ درصــد خانوارهــای ایرانــی یعنی حدود 
8 میلیون خانواده، فاقد مســکن هستند و تأمین 
زمیــن، می تواند به تحقق رؤیای خانه دار شــدن 
آنها کمک کند.به گــزارش مهر، هرچند در حکم 
انتصاب معــاون جدید شهرســازی و معماری، 
که همزمــان مســئولیت دبیری شــورای عالی 
شهرســازی و معماری را برعهده دارد، بر موضوع 
کمک بــه تأمین زمیــن در طــرح نهضت ملی 
مسکن تاکید شــده، اما بعد از گذشت حدود سه 
ماه از این انتصاب، هنوز موضع مشخصی از سوی 
دبیر جدید شــورا در زمینه سیاست ها، مصوبات 
و برنامه هــای آینده یا در حال انجام شــورا اتخاذ 

نشده است.
گویا معاون شهرســازی و معمــاری فعلی، قرار 
نیســت درباره تأمین زمین و چگونگی پیشــبرد 
موضوع ساخت ســالانه یک میلیون مسکن، که 
اولویت ، الزام قانونــی و وعده دولت و البته دغدغه 

مردم است، شفاف سازی کند.
نهم مردادماه امســال بــود که با حکــم مهرداد 
بذرپاش، وزیــر راه و شهرســازی، فرزانه صادق 
مالواجــرد، دبیــر شــورای عالی شهرســازی و 
معماری و معــاون وزیر، بعد از پنج ســال، جای 
خود را به خســرو دانشــجو داد. صادق مالواجرد 
که سال ۱3۹۷ با حکم محمد اسلامی، وزیر راه و 
شهرسازی دولت قبل، به این سمت منصوب شده 
بود، طی سال ها و ماه های اخیر، مواضع متعددی 
در حوزه مســکن و شهرســازی اتخاذ کرد. با این 
حال، عملکرد ناموفق شــورای عالی شهرسازی 
و معمــاری در زمینــه کمک به ســاخت چهار 
میلیون مسکن در چهار سال و انتقادات گسترده 
کارشناســان در این خصوص را می توان از دلایل 
برکناری صــادق مالواجرد و انتصاب دانشــجو 

دانست.
شــورای عالی معماری و شهرســازی مهمترین 
نقش را برای تأمین زمین پروژه های نهضت ملی 
مســکن بر عهده دارد. با توجه به الزامات معماری 
و شهرســازی، زمین مورد نیاز بــرای تولید انبوه 
مســکن برای هر خانــواده با میانگیــن 3.3 نفر، 
حدود ۱۶۵ متر )هر نفر ۵۰ متر( برآورد می شود. 
با احتساب نسبت مجاز زیربنا به کل زمین و سایر 
اســتانداردها، اجرای نهضت ملی مسکن، در هر 
ســال، به منظور تحقق هدف ساخت یک میلیون 
واحد مســکونی، حداقل به ۵۰ هزار هکتار زمین 

نیاز دارد.

از چالش تأمین زمین تا مقایسه مسکن مهر 
و نهضت ملی مسکن

عــدم ارائه آمار دقیــق تأمین زمین بر اســاس 
هکتار و چالش های ناشــی از آن، این گمانه زنی 
را ایجاد کرد که تا پایان ســال گذشته، تنها ۱۵ 
هزار هکتار زمین، تأمین شــده که این میزان، 
تنها یک ســوم نیازهای نهضت ملی مســکن را 
پوشــش می داد. با این حال، دبیر سابق شورای 
عالی شهرســازی و معماری، خردادماه امسال، 
از تخصیص 3۰ هزار هکتار زمین در قالب طرح 
نهضت ملــی خبر داد. چنانچه ایــن آمار را مبنا 
قرار دهیم، ۶۰ درصد تأمین زمین انجام شــده 
اما هنوز ۴۰ درصد، باقی اســت کــه رقم بالایی 

محسوب می شود. 
ضمــن اینکه بســیاری از زمین ها به شــهرهای 

کوچک اختصاص داشــته و مشــکل مســکن 
کلان شهرهایی مانند پایتخت به قوت خود باقی 

است.
در همین زمینه صادق مالواجرد، با مقایسه پروژه 
مســکن مهر و طرح نهضت ملی مســکن تصریح 
کرده بود کــه »وجب به وجب 3۰ هــزار هکتار« 
اراضی الحاق شــده به طرح نهضت ملی مسکن، 
کارشناســی شــده اما »حتی یک متر مربع« از 
زمین های پروژه مسکن مهر با وجود اخذ مصوبه 
شــورای عالی، در جلســات کارشناسی، بررسی 
نشــده بود. به گفته وی، مقایســه ایــن میزان با 
اراضــی 8۰۰۰ هکتاری مســکن مهــر، بیانگر 
چشمگیر بودن آمار زمین های اختصاص یافته به 

طرح نهضت ملی مسکن است.
این انتقاد به پروژه مســکن مهــر در دولت های 
قبل، یک روز بعد وزارت راه و شهرسازی را ناگزیر 
کرد برای تعدیــل اظهارات دبیر شــورای عالی 
شهرســازی و معماری توضیحاتی ارائه کند. در 
توضیحات این وزارتخانه آمده است که پیرو طرح 
موضوع نحوه اختصاص زمین به طرح های نهضت 
ملی مســکن و مســکن مهر، معاون شهرسازی 
و معمــاری به بررســی های دقیق کارشناســی 
بی ســابقه در یک سال اخیر اشــاره داشته است. 
وزارت راه و شهرســازی در ادامه تاکید کرده که 
صادق مالواجرد گفته است 3۰ هزار هکتار اراضی 
با بررسی کارشناسی و فنی بی سابقه، به محدوده 
شهرها الحاق شــده که این حجم کار کارشناسی 
حتی در دوره مسکن مهر انجام نشده است. اکنون 
با بهره گرفتــن از تجربیات دوره های گذشــته و 

اصلاح ایرادات، الحاق اراضی صورت می گیرد.
با این همه، مجموع این مواضــع و عدم توفیق در 
تحقق اهداف مسکنی دولت سیزدهم، به حضور 
پنج ســاله صادق مالواجرد به عنوان دبیر شورای 
عالی شهرسازی و معماری خاتمه داد. بعد از روی 
کار آمدن دانشــجو، با مدرک دکتــری معماری 
از دانشــگاه علوم و تحقیقات تهران، از رؤســای 
پیشین همین دانشگاه و نیز ســابقه سخنگویی 
شورای شــهر تهران، به عنوان دبیر جدید شورا، 
انتظــار می رفت سیاســت ها، برنامه ها، مصوبات 
و اقدامات این شــورا به عنوان نهاد سیاست گذار 
به ویژه در حوزه مســکن، به طور شــفاف تبیین 
شــود. با این حال، مهر ســکوت بر لب، مهم ترین 

موضع دبیر جدید تا کنون بوده است!

مهر سکوت، جایگزین شفافیت
این در حالی است که شورای عالی شهرسازی و 
معماری، وظایفی همچون بررسی پیشنهادهای 
لازم درباره سیاست کلی شهرسازی برای طرح 
در هیئت وزیــران، تصویب معیارهــا و ضوابط 
آئین نامه هــای شهرســازی و مأموریت هــای 
متعــدد دیگــر را برعهــده دارد و وزیــر راه و 
شهرسازی، رئیس شورا و معاون وزیر، دبیر شورا 

هستند.
همچنین علاوه بر معاون حمل ونقــل وزارت راه 
و شهرســازی، نمایندگانی از وزارت کشور، جهاد 
کشاورزی، دفاع، صمت، فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
میراث فرهنگی، نیرو و نیز ســازمان های حفاظت 
محیط زیســت، برنامه و بودجه، پدافند غیرعامل 
به همراه نمایندگان بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

و مجلس در این شورا حضور دارند.
ترکیب اعضای شورای عالی شهرسازی و معماری 

در سطح معاونان وزارتخانه ها و سازمان ها، بیانگر 
اهمیت بالای شورا و رســالت سنگین دبیر جدید 
برای هماهنگی و مشــارکت اعضاست. هم افزایی 
بین اعضای شورا برای تدوین سیاست های شفاف 
و قابل اجرا در حوزه مسکن به ویژه در حوزه تأمین 
زمین، از محورهای مورد انتقاد و ناکامی های شورا 
بوده و انتصاب دانشــجو به عنوان معاون وزیر راه 
و دبیر جدید شــورا، به منظور تحرک بیشــتر در 
این حوزه معنا می شــود، چرا که شــورای عالی 
شهرســازی و معمــاری، از مهم تریــن مراجع و 
نهادهای برنامه ریزی در حوزه تأمین زمین است. 

از این رو، انتظارات از دبیر شورا بالاست.

توصیه های مسکنی 25 نهاد تخصصی
در همیــن رابطه، حدود دو هفته بعــد از انتصاب 
دانشجو به عنوان دبیر شــورای عالی شهرسازی 
و معماری، ۲۵ نهاد تخصصی در این حوزه، اواخر 
مردادماه، طی نامه ای به وی، شــش پیشنهاد را 
برای تحقق وعده ســاخت چهار میلیون مسکن 
در دوران دولت سیزدهم مطرح کردند. شکستن 
انحصار زمین از یک سو و واگذاری ساخت وساز به 
مردم از ســوی دیگر، از مهم ترین پیشنهادهای 
متخصصان با توجه به رسالت خطیر شورای عالی 

شهرسازی و معماری در این عرصه بوده است.
طبق نظــر کارشناســان، اکنون تأمیــن زمین 
موردنیاز، بخش مهمی از مشــکل مسکن است و 
سیاست های محدودکننده در این زمینه، علاوه 
بر کلان شــهرها، دامن طرح های جامع شهرهای 
میانی و کوچک را نیز گرفته و به احتکار و انحصار 
زمین منجر شــده اســت. بنابراین اتخاذ تدابیر 
مناســب برای احیای منضبط زمین و متناسب با 
رعایت حدود زمین های طبیعــی و تاریخی و نیز 
جلوگیری از زمین خــواری، از مهم ترین گام های 
عملیاتی شوراســت. همچنین انتظــار نهادهای 
تخصصی شهرســازی و معماری از دانشــجو به 
عنوان دبیر شــورای عالی این اســت که با ایجاد 
همگرایی بین اعضای شــورا بــرای تأمین زمین 
موردنیاز به منظــور تحقق اهــداف نهضت ملی 
مسکن، »با ســرعت بسیار بیشــتری نسبت به 

گذشته« اقدام کند.

8 میلیون خانوار در انتظار!
با این همــه، وضعیت کنونی نشــان می دهد این 
معضــل، همچنان باقی اســت و شــورای عالی 
شهرســازی و معماری به عنوان نهــاد تأثیرگذار 
در تحقق اهــداف نهضت ملی مســکن، با وجود 
انتصاب دبیر جدید شورا، هنوز موضع روشنی در 
باب این موضوع خصوصاً تأمین زمین اتخاذ نکرده 
اســت. همه اینها در حالی است که طبق گزارش 
مرکز آمار ایران، بیــش از 3۰ درصد خانوارهای 
ایرانی یعنــی حــدود 8 میلیون خانــواده، فاقد 
مسکن هستند و تأمین زمین، می تواند به تحقق 
رؤیــای خانه دار شــدن آنها و رهایــی از کابوس 
اجاره نشــینی، بــا هزینه های کمرشــکن فعلی 

کمک کند.
از این رو، شــورای عالی شهرســازی و معماری، 
خصوصاً دبیر جدید شــورا، باید روزه ســکوت را 
بشــکند و همراه با وزیر راه و شهرسازی، به عنوان 
رئیس شورا، برای نیل به موفقیت در طرح نهضت 
ملی مســکن از طریــق تأمین زمیــن، بذرپاشِ 

شفافیت و روشنی باشد نه ابهام و خاموشی!

صندوق

صنــدوق بین المللــی پــول در 
جدیدترین گــزارش خود ذخایر 
ارزی ایــران در ســال ۲۰۲3 را 
۲۱.۱ میلیارد دلار بــرآورد کرد 
کــه ۱.۶ میلیارد دلار بیشــتر از 
سال گذشته اســت و پیش بینی 
می کند که این میزان در ســال 
۲۰۲۴ بــه ۲۴.3 میلیــارد دلار 

برسد.
به نقــل از صنــدوق بین المللی 

پول، آخرین آمار ارائه 
شده از کل ذخایر ارزی 
ایران در سال ۲۰۲۱ و 
رقم ۱۲۲ میلیارد دلار 

بوده است.
ســازمان  ایــن 
بین المللی، در ســال 

۲۰۲۰ میزان ذخایر ارزی ایران 
را  ۱3.8 میلیــارد دلار اعــلام 
کرده بود و بر اســاس اظهارات 

بین المللی  صنــدوق 
پول رونــد نزولی این 
مورد از ســال ۲۰۲۱ 
معکــوس و صعودی 

شده است.
رقم منتشرشده نشان 
می دهد کــه  ایران در 
منطقه رتبــه ۱۲ ذخایر ارزی در 

دسترس خود را دارد.
آمارصنــدوق بین المللــی پول 

نشــان می دهد که عربســتان با 
ذخایــر ۴3۱ میلیــارد دلاری 
در رتبه نخســت قــرار گرفته و 
ذخایر ارزی آن در ســال ۲۰۲3 
نسبت به ســال قبل ۲۹ میلیارد 
دلار کاهــش ثبت کرده اســت. 
همچنین امارات با ۱۶۹ میلیارد 
دلار و عراق بــا ۹3 میلیارد دلار 
در رتبه هــای دوم و ســوم قرار 

گرفتند.

آخرین آمار صندوق بین المللی پول نشان می دهد؛ صعود ذخایر ارزی ایران

مسکن

هوایی
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